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روزنامه صبح ایران

آیا» سرافراز« سرنوشت اش را به پوپولیسم انحرافی گره زده است  

بازی ساز اصلی سرافرازگیت کیست؟
معاون اول رییس جمهوری:

توسعه صادرات غیرنفتی
 اصلی ترین اولویت کشور است

رییس سازمان برنامه و بودجه:

تاثیر ارز دولتی بزودی در سفره های مردم احساس می شود

سخنگوی وزارت کشور تاکید کرد

پرهیز دستگاه ها از برپایی افطاری های تجملاتی

زمان واریز سود سهام عدالت سال 97 

درخواست وزیر بهداشت از صدا و سیما:

برنامه ها را شاد کنید
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معاون اول رییس جمهوری با بیان این که توسعه صادرات 
کالا و خدمات اصلی ترین و حیاتی ترین اولویت کشور است، 
تاکید کرد: مهمترین پیشران رونق تولید، توسعه صادرات 
است.اسحاق جهانگیری روز  دوشنبه  در جلسه شورای 
عالی توسعه صادرات غیرنفتی کشور با بیان اینکه یکی از 

شاخص های موفقیت و پیشرفت کشورها توان صادرات 
محصولات، کالاها و خدمات آنها به بازارهای جهانی و منطقه 
ای است، افزود: امروز صادرات موضوعی حیاتی، وظیفه ای 
ملی و قانونی است و باید تلاش کنیم تا کالاها و خدمات با 

کیفیت و مطابق با استانداردهای بین المللی ...

وزیر بهداشت با تاکید بر اینکه مردمان افسرده نیازمند فضای شاد هستند و طرح این سوال که چرا روان پریشی ها را 
جدی نمی گیریم و برنامه ها را شاد نمی کنیم؟ گفت: بارها از دوستانم در سازمان صدا و سیما خواهش کرده ام که تولیدات 

خود را با پیام های شادمان کننده به جامعه عرضه کنند...

* روان پریشی ها را جدی بگیرید

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان 
اینکه نباید به رفتن ترامپ دل بست، گفت: برنامه ریزی کشور باید 
برای بدترین شرایط بوده و آمادگی لازم برای هر نوع شرایطی را 
داشته و مراقب باشیم در مسیری که آمریکا می خواهد حرکت نکنیم. 
حشمت الله فلاحت پیشه  تصریح کرد: فضای افراطی گری و ضد 
ایرانی ، اسلامی بی سابقه ای در آمریکا شکل گرفته و ترامپ بخشی از  

این فضای حاکم بر آمریکا است که تریبون و قدرت کافی را ...

حضرت آیت الله خامنه ای در جلسه  درس خارج فقه، توصیه هایی 
را برای استفاده از فرصت ماه مبارک رمضان و توجه ویژه به عبادت 
بیان کردند.حضرت آیت الله خامنه ای روز  این ماه،  در سحرهای 
سه شنبه )1398/2/10( در جلسه ی درس خارج فقه، توصیه هایی را 
برای استفاده از فرصت ماه مبارک رمضان و توجه ویژه به عبادت در 
سحرهای این ماه، بیان کردند.در آستانه فرارسیدن ماه مبارک رمضان 

متن و فیلم این بیانات رهبر انقلاب را به شرح ذیل منتشر می کند...

فلاحت پیشه:

نباید به رفتن 
ترامپ دل بست

تازه ترین توصیه  رهبر انقلاب به روزه داران؛

فرصت سحرهای ماه رمضان 
را از دست ندهید
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مدیر شورای عالی حوزه علمیه قم خدمت در شهر مقدس قم  که حرم اهل بیت است را یک 
توفیق دانست و گفت: این یک نعمت الهی است که برای شکر آن باید با جدیت، علاقه و اخلاص برای 
رفاه حال مردم خدمات را ارائه داد.آیت الله مرتضی مقتدایی مدیر شورای عالی حوزه علمیه قم ظهر 
دیروز در دیدار با شهردار قم و معاونین و مدیران شهرداری قم گفت: امیدواریم با خدمات خالصانه ای 
که کارکنان شهرداری ارائه می دهند مشمول عنایت های حضرت ولی عصر )عج( و حضرت معصومه 
)س( قرار بگیرند، قم حرم اهل بیت است و خدمت کردن به حرم اهل بیت افتخار بالایی است و این 
توفیق شامل هر کس نمی شود.وی افزود: این یک  نعمت الهی است و برای هر نعمتی شکر آن نعمت 
را باید به جای آورد و شکر این نعمت این است که ان شاءالله با جدیت، اخلاص ،شوق و علاقه عمران 

و آبادانی و نه از باب وظیفه برای رفاه حال مردم خدمات خوبی را ارائه داد...

استاندار قم با اشاره به اهمیت آزادی زندانیان جرائم غیرعمد در کاهش آسیب های اجتماعی 
اعتبارات دولتی برای رفع این مشکل را محدود دانست و اظهار کرد: مشارکت مردم برای آزادی 
زندانیان جرائم غیرعمد بایستی جلب شود.دکتر بهرام سرمست جلسه ستاد هماهنگی برگزاری 
مراسم گلریزان آزادی زندانیان جرائم غیر عمد استان قم، با اشاره به آثار و برکات امور خیریه 
در جامعه، اظهار کرد: باید برای فرهنگ سازی در انجام امور خیر همچون آزادی زندانیان جرائم 
غیرعمد اهتمام ویژه تری صورت پذیرد .استاندار قم با بیان اینکه آزادی یک زندانی جرائم 
غیرعمد، آزادی و رفع گرفتاری از خانواده ها و جامعه را در پی خواهد داشت ، تصریح کرد: 
بازگشت زندانیان جرائم غیر عمد به کانون خانواده و جامعه، آثار فرهنگی بسزا و انتفاع اجتماعی 

خواهد داشت.سرمست نقش خیرین و فعالان اقتصادی را در کمک به زندانیان ...

آیت الله مقتدایی در دیدار با شهردار قم:

همگان شاهد تغییرات اساسی مثبت
 در شهر مقدس قم هستند

استاندار قم تاکید کرد

جذب مشارکت های مردمی برای
آزادی زندانیان جرائم غیرعمد 
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دنبال مچ گیری 
نیستیم

حلول ماه مبارک رمضان را تبریک می گوئیم

رئیس قوه قضائیه گفت: هدف ما از 
اجرای قانون رسیدگی به دارایی مسئولان، 
مچ گیری نیست بلکه در پی شفافیت و 
اقدامات پیشگیرانه هستیم در واقع، این 
قانون برای صیانت هر چه بیشتر از حیثیت 
مسئولان و مقامات جمهوری اسلامی است.

روز  رئیسی  ابراهیم  سید  الله  آیت 
دوشنبه در جلسه مسئولان عالی قضایی 
دارایی  به  »رسیدگی  قانون  به  اشاره  با 
مقامات، مسئولان و کارگزاران جمهوری 
اسلامی ایران« مصوب سال 94 که پس 
از تصویب مجلس از سوی شورای نگهبان و 
مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز بررسی 
و به دستگاه قضایی ابلاغ شده است، افزود: 
تدوین آیین نامه اجرایی این قانون بر عهده 
دستگاه قضایی نهاده شده و در حال نهایی 
شدن است. به زودی این قانون که مبنای 
آن اصل 142 قانون اساسی است، به مرحله 

اجرا درمی آید.
از  بیشتر  برای صیانت  قانونی   *

حیثیت مسئولان
وی افزود: هدف ما از اجرای این قانون، 
مچ گیری نیست بلکه در پی شفافیت و 
اقدامات پیشگیرانه هستیم. در واقع، این 
قانون برای صیانت هر چه بیشتر از حیثیت 
اسلامی  جمهوری  مقامات  و  مسئولان 
است؛ به نحوی که با تدوین ساز و کارهای 
مناسب، عملا نظارت بر دارایی کارگزاران 
نظام به گونه ای صورت گیرد که مسئولان 
مدام از سوی هر شخص یا رسانه ای در 
معرض اتهام نبوده و شبهه ای در خصوص 

دارایی هایشان وجود نداشته باشد.
* مسئولان دولتی پیش از ورود 

قوه قضاییه بر قیمت ها نظارت کنند
رئیس قوه قضاییه با تاکید بر انجام 
تکالیف قانونی دستگاه قضایی در حوزه 
دولتی  مسئولان  از  ها،  گرانی  با  مقابله 
خواست که پیش از ورود قوه قضاییه، به 
وظایف قانونی خود در زمینه نرخ گذاری و 
نظارت بر قیمت ها عمل کنند تا مردم، هر 

روز با یک نرخ جدید مواجه نشوند.
* مردم نباید هر روز با یک نرخ 

جدید مواجه شوند

رئیس قوه قضاییه، دگرخواهی در پرتو 
خداخواهی را از مهمترین جلوه های معنوی 
ماه مبارک رمضان برشمرد و افزود: این جلوه 
معنوی برای کسانی که مسئولیتی بر عهده 
دارند، مضاعف است. امروز مهم ترین وظیفه 
مسئولان، گره گشایی از زندگی مردم و رفع 
مشکلات معیشتی است. در همین راستا، 
لازم است همه دستگاه های دولتی اعم از 
سازمان حمایت از حقوق مصرف کنندگان، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و همچنین 
سازمان تعزیرات حکومتی، وظایف قانونی 
خود را در حوزه نرخ گذاری و نظارت بر 
قیمت ها انجام دهند و پیش از آنکه دستگاه 
قضایی ورود کند، این وضعیت را که مردم 
هر روز با یک نرخ جدید مواجه می شوند، 

سامان دهند.
* جلوگیری از افزایش قیمت ها 

وظیفه مسئولان دولتی است
رئیسی با طرح این پرسش که فارغ 
از نظام عرضه و تقاضا، چه کسانی قیمت 
مسکن، خودرو، ارز، طلا و مایحتاج ضروری 
مردم را تعیین می کنند، بر نظارت بر نرخ 
ها خصوصا در وضعیت فعلی تاکید کرد و 
یادآور شد: وظیفه مهم مسئولان دولتی 
این است که از این افزایش لجام گسیخته 
قیمت ها که موجب نگرانی مردم می 
شود، جلوگیری کنند و قطعا قوه قضاییه 
نیز همانند گذشته به تکالیف قانونی خود 
در این زمینه عمل می کند و دادستان 
ها نیز همکاری های لازم را در این حوزه 

خواهند داشت.
احیای  برای  فرصت  بهترین   *

فرهنگ صلح و سازش 
آیت الله رئیسی، یکی دیگر از جلوه 
های ماه مبارک رمضان را کاهش دعاوی 
و جرم و جنایت در کشور دانست و گفت: 
طبق همه آمارها، هر ساله در ماه مبارک 
رمضان شاهد کمترین میزان ورودی پرونده 
به دادگستری ها و مراجع انتظامی هستیم 
و این ایام بهترین زمان برای احیای فرهنگ 
صلح و سازش است که از دوران قدیم در 
آموزه های دینی و ملی ما وجود داشته و بر 
اساس آن، اغلب دعاوی و نزاع های جزئی 
میان  و کدخدامنشی  با ریش سفیدی 
بستگان و حتی تجار و بازاریان، به سازش 
منتهی می شده و کمتر موضوعات به عدلیه 
و محکمه ارجاع می شده است.وی افزود: 
این یک الگوی قابل توجه برای محققان و 
پژوهشگران است که تاثیر توجه به معنویت 
و نزدیکی به ساحت قرب الهی را بر شکل 
گیری دعاوی، تنش ها و ارتکاب جرایم و 
همچنین احیای فرهنگ میانجی گری و 
اصلاح ذات البین را بررسی کنند تا بتوان 
به شکلی دقیق و برنامه ریزی شده، از بستر 
معنوی ماه مبارک رمضان برای تعمیق و 
نهادینه سازی فرهنگ صلح و سازش و 
همچنین پیشگیری از دعاوی و جرایم 

استفاده کرد.
* ضرورت پرهیز از پیام سازش و 

تسلیم 

رئیس قوه قضاییه با اشاره به سخنان 
اخیر مقام معظم رهبری مبنی بر ضرورت 
اتخاذ آرایش متناسب در برابر آرایش جنگی 
دشمن، گفت: امروز دشمن در حوزه های 
آرایش  ای،  رسانه  و  سیاسی  اقتصادی، 
جنگی به خود گرفته و این امر ایجاب 
می کند که همگان با یک روحیه انقلابی 
و جهادی، وضعیت متناسبی در برابر این 

آرایش جنگی داشته باشیم.
وی افزود: آرایش متناسب در جبهه 
اقتصاد  های  ظرفیت  تقویت  اقتصادی، 
داخلی، رونق تولید و اشتغال و توجه هر 
چه بیشتر به مولفه های اقتصاد مقاومتی 
است. در حوزه سیاسی، بهترین آرایش و 
وضعیت، انسجام ملی و همصدایی و پرهیز 
از ارسال هرگونه پیام و سیگنال سازش و 

تسلیم است. 
این استاد حوزه اضافه کرد: امروز ارسال 
این قبیل پیام ها که حاکی از عقب نشینی 
در برابر دشمن باشد، محکوم به شکست 
نیز،  ای  رسانه  و  روانی  حوزه  در  است. 
آشنایی با ترفندهای جنگ روانی دشمن 
و مقابله با این ترفندها، بهترین و موثرترین 

راهبرد به شمار می آید.
* آمریکا و رژیم صهیونیستی به 

هیچ اصولی پایبند نیستند
رئیس قوه قضاییه با اشاره به جنایت 
اخیر رژیم صهیونیستی در حمله به مردم 
بی گناه غزه و شهادت شماری از زنان و 
این وضعیت را که  کودکان فلسطینی، 
دستاورد حمایت های بی چون و چرای 
آمریکا از رژیم اشغالگر قدس است، برای 
همگان عبرت آموز دانست و تاکید کرد: 
این، ماهیت آمریکاست و نشان می دهد که 
به هیچ موازین و اصولی جز منافع سلطه 

طلبانه خود پایبند نیست. 
اساس، مناسب  بر همین  افزود:  وی 
ترین آرایش ما در برابر این دولت های 
تحت  ایستادگی  و  مقاومت  جنایتکار، 
رهنمودهای داهیانه مقام معظم رهبری و 
همچنین تقویت توانمندی های داخلی و 
بهره گیری صحیح از نیروی انسانی کارآمد، 

متخصص و متعهد است.

رئیس قوه قضاییه با اشاره به اجرای قانون رسیدگی به دارایی مسئولان:

دنبال مچ گیری نیستیم
 

فریب بازی آمریکا را نخوریم 
یک سال از خروج ایالات متحده از برجام به دستور 
و امضای دونالد ترامپ، رئیس جمهوری امریکا گذشت. 
برجامی که بعد از 12 سال کش مکش و مذاکرات جدی 
در سطوح مختلف و بعد از رایزنی ها و ابتکارات دیپلماتیک 

دستگاه سیاست خارجی ما توسط محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان به امضا 
رسیده بود و امیدهای بسیاری را برانگیخته بود. برجام انتظارات ما را در سطح بین المللی 
و جهانی بالا برد. اما واقعیت این است که برجام، برجام بود؛ ما توقعاتمان را از آن بالا بردیم. 
شاید اگر توقعاتمان از برجام بالا نبود و آن را توافقی مثل توافق های دیگر می دیدیم با 
خروج یکجانبه ترامپ از آن راحت تر و آسان تر کنار می آمدیم. به هر حال نمی توان این 
واقعیت را کتمان کرد که هیچ کس گمان نمی کرد دونالد ترامپ رئیس جمهوری امریکا 
شود. حتی در درون امریکا، کارشناسان امریکایی و حتی پایگاه های بزرگ نظرسنجی که 
عموما قبل از انتخابات مورد استناد قرار می گیرند کمترین احتمال را برای پیروزی دونالد 
ترامپ پیش بینی می کردند. همه فکر می کردند فردی که حرف های رکیک می زند، از 
زدن اتهامات مختلف دروغ به رقبایش و هر آن کس که از او خوشش نمی آید، ابایی ندارد 
و به راحتی از روابط جنسی اش سخن می گوید، نمی تواند مورد اقبال رای دهندگان 
امریکایی باشد. به ویژه که در هر مقطعی پرونده ای غیراخلاقی از او افشا می شود. همه 
فکر می کردند که امریکایی ها نسبت به پرستیژ و احترام رئیس جمهورشان حساسیت 
دارند و برای همین به چهره ای مثل ترامپ رای نمی دهند. اما ترامپ در کمال ناباوری 
انتخاب شد. انتخاب او آن قدر عجیب بود که خود امریکایی ها از انتخابش شوکه شدند.

ترامپ از همان روز اول که انتخاب شد عزم خود را جزم کرد تا به هر آن چه وعده داده بود 
عمل کند. وی از همان روز اول و در جریان رقابت های انتخاباتی اش شعار خروج از برجام 
را سر می داد و وعده می داد رئیس جمهور شود "برجام را پاره می کند." اما کسی گمان 
نمی کرد که او از برجام که واقعیتی عینی بود و حمایت جامعه جهانی را پشت سر خود 
داشت به این سادگی خارج شود. اما ترامپ ثابت کرد نه تنها به توافق برجام پایبند نیست 
بلکه به هیچ توافقی که باب میلش نباشد حتی اگر امضای همه جهانیان را پشت سر خود 
داشته باشد، پایبند نمی ماند. او از توافق پاریس که مورد اجماع همه کشورهای جهان 
بود، خارج شد. معاهده نفتا را به چالش کشید و از آن خارج شد و کشورهای عضو را بر 
آن داشت آن چه او می خواهند را امضا کنند. از معاهده آسیا - پاسفیک خارج شد. توافق 
موشک های هسته ای میان برد با روسیه را فسخ کرد. و از پیمان جهانی سازمان ملل برای 
بهبود مهاجران و پناهندگان خارج شد. به اعتقاد بسیاری از کارشناسان او نسبت به باراک 
اوباما، رئیس جمهوری پیشین نفرت عجیبی دارد - برخی این نفرت را نژادی می دانند - 
برای همین از هر توافقی که او امضا کرده باشد، خارج می شود. تقریبا او از هر توافقی که 
اوباما امضا کرده باشد، خارج شده است.برای همین نمی توان این خرده را به ایران گرفت 
که چرا پای برجام ایستاده است یا ایران آن را نقض نمی کند، چرا که برجام توافقی جهانی 
بوده که یکی از طرف های آن به صورت یکجانبه از آن خارج شده و این ارتباطی به ایران 
ندارد. ترامپ ثابت کرده که به هیچ چیز پایبند نیست و همان طور که گفته شد نه فقط 
به برجام بلکه به معاهده های جهانی دیگر پایبند نبوده است. او کسی است که فعلا منافع 
خود را در جهت تامین همه جانبه منافع اسرائیل قرار داده و در همین راستا حتی درصدد 
لغو معاهده های قدیمی مثل توافق اسلو میان فلسطین و اسرائیل بر آمده و قصد دارد با 
اعلام معامله قرن که جارد کوشنر، دامادش معمار آن است، بر آتش بحران های خاورمیانه 
بدمد. حتی خروجش از برجام نیز از جهتی دیگر در دفاع چشم و گوش بسته از منافع 
اسرائیل قابل تفسیر است.در این شکی نیست که برجام یک واقعیت است که نمی توان 
آن را منکر شد. برجام یک توافق بین المللی است که امضای کشورهای بزرگ جهانی را 
پای خود دارد و در سازمان ملل و شورای امنیت به تصویب رسیده و از حمایت بین المللی 
برخوردار است. برجام بر اساس یک سری واقعیت های محیطی و جهانی به دست آمده 
است. ما وارث یک فعل و انفعالاتی در جهان پیرامون مان بودیم که برجام در بستر آن و 
در پی یک سری تحولات ژئواستراتژیک در منطقه به دست آمده است. تغییر خاستگاه 
جهانی ما بعد از برجام از دستاوردها و نتایج برجام بوده است. شاید این تغییر خاستگاه 
یکی از دلایلی دشمنی امریکای ترامپ با ما باشد. در این یک سالی که ترامپ از برجام 
خارج شده، کاری نبوده است که او و تیمش علیه ایران انجام نداده باشند. از اعمال تحریم 
های سخت و ظالمانه گرفته تا فشار بر دولت ها و شرکت های مختلف برای قطع همکاری 
با ایران تا تلاش برای تشکیل منظومه ای ضد ایرانی با دمیدن بر توهم ایران هراسی. در 
حال حاضر آن چه دولت تندروی ترامپ دنبال می کند، عصبانی کردن ایران و تحریک 
آن به انجام یک کار متهورانه است، از خروج از برجام گرفته تا آغاز درگیری در خیلج 
فارس. جان بولتون، مشاور امنیت ملی امریکا تا کنون حداقل یک بار به بهانه های واهی 
به سراغ کنگره رفته تا مجوز جنگ علیه ایران را بگیرد. روشن است که بعد از فشارهای 
همه جانبه علیه ایران طرف امریکایی دنبال بهانه ای برای عصبانی کردن ایران می گردد. 
به هوش باشیم که فریب این بازی را نخوریم و تن به تله های خطرناک آن ندهیم. برای 
امریکا ویران کردن امری عادی است، کاری که در عراق و افغانستان کرد، اما این به درایت 

و و تدبیر ما بستگی دارد که وارد بازی خطرناک امریکا نشویم.

سرمقـاله
تازه ترین توصیه  رهبر انقلاب به روزه داران؛

فرصت سحرهای ماه رمضان 
را از دست ندهید

حضرت آیت الله خامنه ای در جلسه  درس خارج فقه، توصیه هایی را برای استفاده 
از فرصت ماه مبارک رمضان و توجه ویژه به عبادت در سحرهای این ماه، بیان کردند.

به گزارش  مهر، حضرت آیت الله خامنه ای روز سه شنبه )1398/2/10( در جلسه ی 
درس خارج فقه، توصیه هایی را برای استفاده از فرصت ماه مبارک رمضان و توجه ویژه به 

عبادت در سحرهای این ماه، بیان کردند.
پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR در آستانه فرارسیدن ماه مبارک رمضان متن 

و فیلم این بیانات رهبر انقلاب را به شرح ذیل منتشر می کند:
دوستان عزیز! ماه رمضان فرصت خیلی خوبی است، فرصت بسیار خوبی است. البتّه 
فرصت تبلیغ است، فرصت تببیناست، فرصت انُس با مردم است، فرصت کمک به فقرا 
است لکن از همه ی اینها بالاتر، فرصت تعبّد است، فرصت تقرّب است، فرصت روزه ای 
است که می گیرید، فرصت نشستن سر سفره ی رحمت الهی، سر سفره ی ضیافت الهی 
است. این سفره ی ضیافتی که میگویند، این ضیافت، همین روزه ی شما است، همین 

نافله ی شما است، همین نماز شما است که به جا می آورید.
البتّه اعمال ماه رمضان خیلی زیاد است؛ شما ملاحظه کنید در اقبال سیّدبن طاووس، 
برای هر شب چقدر اعمال، چقدر نمازهای مختلف و گوناگون ]ذکر می کند[ که ما واقعاً 
بعضی مان قاصریم، بعضی مان ]هم[ جاهل به اهمّیّت این کارها هستیم -که حالا محلّ 
]بحث نیست[ - لکن یک قدرِ متیقّن هایی، یک قدر اقل هایی وجود دارد که اینها را نباید 

از دست داد.
سحر ماه رمضان همه پا می شوند؛ نباید این سحر را از دست داد؛ سحر فرصت خیلی 
خوبی است. مکرّر عرض کرده ایم که اگر ماها از سحر استفاده نکنیم، در این دنیای شلوغ، 
وقت دیگری نداریم برای خلوت با خودمان، با دلمان، با خدای خودمان؛ واقعاً وقتی باقی 
نمی ماند. ما گرفتاریم؛ در این 24 ساعت، چند ساعتش که خوابیم، آن ساعتهایی هم که 
بیدار هستیم، گرفتاریم؛ هر کسی یک مشغولیّتی دارد یا مشغولیّتهای مختلفی دارد. آن 
فراغتهایی که وجود داشت، امروز وجود ندارد - ]البتّه[ نقص زمانه نیست، طبیعت زمانه 
است- بالاخره امروز وسایلی هست و زندگی، یک زندگی ماشینی است. امروز پدیده هایی 

وجود دارد که این پدیده ها در گذشته وجود نداشته؛ ]لذا[ گرفتاری زیاد است.
نمی شود در ایّام روز -چرا، ]البتّه[ اوحدیّ از مردم، در حال حرکت، در حال معامله، در 
حال کار فنّی، در حال کار با رایانه، در همه ی اوقات با خدای متعال مأنوسند و مشغول 
ذکرند و ذکر دائم دارند: الََّذینَ هُم عَلی صَلاتِهِم دائِمون؛ بعضی ها این جور هستند که دائم 
در نمازند؛ حالا ما که دستمان به دامن آنها نمی رسد و از آنها دوریم، ولی کسانی آن جور 
هستند- فرصت ما فقط سحر است؛ اگر چنانچه سحر را از دست بدهیم، دیگر واقعاً 

فرصتی باقی نمی ماند. خداوند ان شاء اللّه همه تان را محفوظ بدارد.
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چرا باید از ترامپ 
ممنون باشیم ؟

تقریبا	همه	دنیا	از	دست	ترامپ	و	تصمیم	هایش	شاکی	
هستند.	او	مثل	بچه	شری	می	ماند	که	یک	محله	را	عاصی	
کرده	است	و	هیچ	کس	از	دست	او	آسایش	ندارد.ما	ایرانی	ها	

هم	حسابی	از	دست	ترامپ	کفری	هستیم،	چون	بیشترین	شیشه	ای	که	از	سنگ	های	
او	شکسته	است	متعلق	به	ماست.	اما	به	خاطر	برخی	از	تصمیمات	باید	از	او	تشکر	کنیم.
باید	از	ترامپ	تشکر	کنیم	که	می	خواهد	فروش		نفت	را	ما	را	صفر	کند.	حداقل	این	کار	
او	باعث	می	شد	مسؤولان	کشور	بالاخره	دست	خود	را	از	پول	نفت	بیرون	بیاورند	و	به	
سراغ	درآمدهای	غیرنفتی	بروند.این	نفت	باعث	شده	بود	تا	تمام	چرخه	تولید	ایران	در	
سایه	بشکه	های	نفت	باشد.	شاید	این	کار	رییس	جمهور	آمریکا	باعث	شود	ما	در	چاه	های	
نفت	را	ببندیم	و	در	توریسم	را	باز	کنیم.ما	اگر	بتوانیم	همین	مردمان	کشورهای	همسایه	
را	جذب	ایران	کنیم	دیگر	از	درآمد	نفت	بی	نیاز	می	شویم.	روس	ها	و	عرب	ها	می	توانند،	
جور	تمام	بشکه	ها	را	بکشند	اگر	ما	شرایط	را	فراهم	کنیم.گسترش	صنعت	توریسم	یک	
نمونه	از	فرصت	هایی	است	که	پیش	روی	ماست.باید	از	ترامپ	ممنون	باشیم	که	به	خاطر	
تحریم	ها	به	ما	نشان	داد	که	انسانیت	ما	لنگ	می	زند.	او	از	برجام	خارج	شد	و	قیمت	دلار	
بالا	رفت.	برخی	از	کالاها	نایاب	شد	و	مردم	دچار	مشکل	شدند.این	مشکلات	اما	باعث	نشد	
که	ما	دست	به	دست	هم	بدهیم	بلکه	کار	را	به	جایی	رساند	که	ما	برای	خالی	کردن	بازار	
از	اجناس	مورد	نیاز	خود	از	هم	سبقت	بگیرم.	نه	تنها	کنار	هم	نبودیم	بلکه	از	شانه	های	
هم	برای	رسیدن	یه	یک	پوشک	بیشتر	بالا	رفتیم.در	همین	روزها	خبر	رسیده	است	که	
مردم	برای	خریدن	ماکارونی	سر	و	دست	شکسته	اند	و	فروشگاه	ها	را	خالی	کرده	اند.بعد	از	
تحریم	های	ترامپ،	معلوم	شد	در	این	کشور	چقدر	رانت	خواری	و	سواستفاده	از	ارزهای	
دولتی	وجود	داشته	است.	اگر	یادتان	باشد	در	خبرها	داشتیم	که	با	دلار	4200	تومانی	
یک	تیم	فوتبال	تایر	خودرو	وارد	کرده	بود.	یک	شرکت	خودرو	سازی،	چایی	وارد	کرده	یا	
شرکت	وارد	کننده	پارچه	120	هزار	یورو	لوبیا	چیتی	وارد	کرده	بود.	باید	از	ترامپ	ممنون	
باشیم	که	با	اعمال	دوباره	تحریم	ها	باعث	شد	فضای	اقتصادی	ایران	به	سمت	شفافیت	
حرکت	کند.	این	شفافیت	باید	به	گونه	ای	باشد	که	فرد	و	نهادی	جرات	نکند	یک	ریال	را	از	
آن	سو	به	این	سو	ببرد.بله،	تحریم	های	ترامپ	سختی	های	بی	شماری	را	برای	ایران	به	باور	
آورده	است.	تحریم	بد	است،	بد	است،	بد	است	اما	همزمان،	به	دلیل	فشار	تحریم	ها	و	افکار	
عمومی،	دولت	بالاخره	مجبور	شده	دست	به	اقداماتی	بزند	که	برای	مدت	زمان	طولانی،	

خواسته	عمومی	مردم	بوده	است.

معاون سازمان حج و زیارت: 

امسال حج عمره نداریم
معاون	حج	و		عمره	سازمان	حج	و	زیارت	گفت:	با	توجه	به	انجام	نرسیدن	توافقات	بین	
مسئولان	وزارت	حج	عربستان	و	ایران	و	نیز	از	دست	رفتن	زمان	اعزام،	امسال	به	طور	قطع،	

حج	عمره	نخواهیم	داشت.
اکبر	رضایی	افزود:	با	توجه	به	اینکه	هم	اکنون	در	آستانه	ماه	مبارک	رمضان	هستیم	
و	عملیات	های	اعزام	برای	حج	عمره	از	پایان	ماه	صفر	آغاز	و	تا	نیمه	ماه	مبارک	رمضان	
به	انجام	می	رسد	عملا	از	لحاظ	زمانی	نیز	فرصتی	برای	اعزام	در	سال	جاری	وجود	ندارد.
وی	ادامه	داد:	پس	از	به	انجام	رسیدن	عملیات	حج	واجب	امسال	و	در	صورت	فراهم	بودن	
زمینه	برای	اعزام	به	حج	عمره	و	به	توافق	رسیدن	مسئولان	دو	کشور	اقدامات	اجرایی	اعزام	
آغاز	خواهد	شد،	در	صورت	توافق	عربستان	بر	مبنای	خواسته	مسئولان	مربوطه	کشورمان	
با	حفظ	عزت	و	احترام	زائران	ایرانی	و	پس	از	عقد	تفاهم	نامه	موضوع	حج	عمره	نیز	به	
انجام	خواهد	رسید.رضایی	اظهار	داشت:	زائران	حج	نمایندگان	جمهوری	اسلامی	ایران	در	
کنار	سایر	مسلمانان	کشورهای	جهان	اسلام	هستند	که	باید	با	رعایت	هرچه	بیشتر	اصول	
و	مسائل	اخلاقی	با	حضور	خود	در	حج	نقش	بسیار	مهمی	در	جهان	اسلام	دارند.معاون	
سازمان	حج	در	خصوص	اقدامات	انجام	شده	برای	حج	واجب	امسال	نیز	گفت:	براساس	
برنامه	های	زمان	بندی	شده	اقدامات	اولیه	حج	در	خصوص	اسکان	در	مکه	و	مدینه،	حمل	
و	نقل،	جابجایی	و	دیگر	مسائل	مربوطه	به	خوبی	انجام	گرفته	و	بخشی	از	آن	نیز	در	حال	
انجام	است.رضایی	با	توجه	به	گرمای	پیش	رو	در	ایام	حج	از	زائران	خواست	با	حفظ	آمادگی	
و	حضور	در	نشست	های	آموزشی	با	آگاهی	خاصی	سفر	خود	را	آغاز	کنند.وی	با	اشاره	
به	اینکه	امسال	86	هزار	550	نفر	زائر	به	سرزمین	وحی	از	17	تیرماه	اعزام	خواهند	شد،	
گفت:	زائران	کشورمان	از	20	ایستگاه	پروازی	راهی	سرزمین	وحی	خواهند	شد	که	البته	
در	صورت	به	انجام	نرسیدن	تعمیرات	در	یک	یا	دو	فرودگاه	در	حال	تعمیر	کشور	دو	پرواز	
یادشده	شده	در	دیگر	ایستگاههای	موجود	ادغام	خواهد	شد.وی	در	پاسخ	به	این	سوال	
که	آیا	همانند	سال	های	گذشته	به	دلیل	نبود	سفارت	ایران	در	عربستان	دفاتر	موقت	دایر	
خواهد	شد	یا	خیر؟،	گفت:	مطابق	با	تفاهم	انجام	شده	با	مسئولان	وزارت	حج	عربستان	و	
امضا	این	تفاهمنامه	توسط	رئیس	سازمان	حج	و	زیارت	قرار	است	10	نفر	از	دیپلمات	های	
کشورمان	برای	انجام	امور	حقوقی	و	کنسولی	زائران	در	ایام	مناسک	حج	به	زائران	اعزامی	از	

ایران	در	مکه	و	مدینه	ارائه	خدمات	کنند.

درخواست وزیر بهداشت از صدا و سیما:

برنامه ها را شاد کنید
وزیر	بهداشت	با	تاکید	بر	اینکه	مردمان	افسرده	نیازمند	فضای	شاد	هستند	و	طرح	این	
سوال	که	چرا	روان	پریشی	ها	را	جدی	نمی	گیریم	و	برنامه	ها	را	شاد	نمی	کنیم؟	گفت:	بارها	
از	دوستانم	در	سازمان	صدا	و	سیما	خواهش	کرده	ام	که	تولیدات	خود	را	با	پیام	های	شادمان	

کننده	به	جامعه	عرضه	کنند.
دکتر	سعید	نمکی	در	مراسم	اختتامیه	پنجمین	جشنواره	بین	المللی	عکس	سلامت	در	
زنجان	اظهار	داشت:	تعاریف	زیادی	از	هنر	وجود	دارد،	برخی	معتقدند	که	هنر،	زبان	زیبای	
گفتمان	احساس	است،	اما	من	همیشه	اعتقاد	دارم	که	هنر،	زبان	زیبای	گفتمان	عشق	و	

عاشقی	است	و	عشق	زبان	بین	المللی	است	و	هنر	حد	و	مرز	و	جغرافیایی	نمی	شناسد.
وی	گفت:	در	بین	همه	هنرها	در	کنار	شعر	و	شاعری	و	موسیقی،	به	عکاسی	علاقه	
وافری	دارم	و	معتقدم	که	عکاسی،	هنر	جاودانه	و	مانا	کردن	لحظات	میرا	و	گذرا	است	که	
می	توان	این	لحظات	را	در	قابی	برای	همیشه	نگه	داشت.وی	تصریح	کرد:	هنر	همواره	
آرام	کننده	روان	یک	جامعه	نیست،	بلکه	بیانگر	درون	پریشان	یا	آرام	یک	جامعه	است	
و	عده	ای	می	پرسند	که	چرا	موسیقی	ایران	اینقدر	گوشه	های	غم	انگیز	دارد.	به	عنوان	
نمونه،	آواز	دشتی	غم	انگیز	است	چون	این	سرزمین	همواره	مورد	هجوم،	پر	از	غم	و	اندوه	و	
هجمه	و	گاهی	اوقات	شادی	و	نشاط	بوده	است	و	اینکه	فکر	کنیم	هنر	که	آیینه	تمام	نمای	
احساسات	یک	جامعه	و	روح	لطیف	هنرمندان	یک	کشور	است	و	همواره	بخواهد	شادی	
را	منتقل	کند،	اندیشه	عبثی	است.وزیر	بهداشت	با	بیان	اینکه	هنرمند	آیینه	تمام	نمای	
زمان	خودش	است،	افزود:	هنرمند	می	تواند	پژواک	درون	آرام	یا	ناآرام	خود	را	با	ابزار	هنر	
به	نسل	های	آینده	منتقل	کند.وزیر	بهداشت	ضمن	تاکید	بر	اینکه	توسعه	زیرساخت	های	
زندگی،	در	برخی	موارد	انسان	ها	را	از	همدیگر	دور	می	کند،	گفت:	امروز	با	خصوصی	سازی	
محیط	زندگی	حتی	از	وضعیت	همسایه	های	خودمان	نیز	اطلاعی	نداریم	و	برگشت	به	
شیوه	های	قدیمی	زندگی	و	زندگی	با	هم،	بسیار	ضروری	است.	وی	تاکید	کرد:	بارها	از	
دوستانم	در	سازمان	صدا	و	سیما	خواهش	کرده	ام	که	تولیدات	خود	را	با	پیام	های	شادمان	
کننده	به	جامعه	عرضه	کنید.	اینکه	آخر	یک	سریال	از	سازمان	پزشکی	قانونی،	سازمان	
بهشت	زهرا،	مبارزه	با	مواد	مخدر	و	فلان	بیمارستان	تشکر	کنیم،	اشتباه	است	و	اینکه	برای	
مثال	از	اخبار	جهان،	فستیوال	های	شادی	را	که	در	جهان	برگزار	می	شود	را	کمتر	به	مردم	
نشان	دهیم	و	در	عوض	تمام	غم	ها،	غصه	ها،	انفجار	و	خونریزی	را	به	ذهن	خسته	مردم	

منتقل	کنیم،	اشتباه	است.

رییس کل سازمان نظام پزشکی:

کارتخوان، ارتباطی با فرار مالیاتی پزشکان ندارد
رییس	کل	سازمان	نظام	پزشکی	با	اشاره	به	مباحث	مطرح	شده	درباره	نصب	کارتخوان	
در	مطب	پزشکان،	با	بیان	اینکه	اکثر	پزشکان	از	کارتخوان	استفاده	می	کنند،	گفت:	در	
مجموع	سازمان	نظام	پزشکی	از	هر	اقدامی	که	منجر	به	تسهیل	خدمت	به	مردم	و	بیمار	

شود،	استقبال	می	کند.
دکتر	محمدرضا	ظفرقندی	در	نشستی	خبری	درباره	نصب	کارتخوان	در	مطب	
پزشکان،	گفت:	بحث	ها	در	این	ارتباط	واقعی	نیست	و	اکثر	پزشکان	از	کارتخوان	استفاده	
می	کنند.	نظر	سازمان	نظام	پزشکی	بر	این	است	که	هر	اقدامی	منجر	به	تسهیل	خدمت	
به	مردم	و	بیمار	شود،	از	آن	استقبال	می	کند.وی	ادامه	داد:	آنچه	که	مورد	اعتراض	است،	
این	است	که	اگر	موضوعی	در	مجلس	مطرح	می	شود،	باید	برای	همه	صنوف	باشد؛	چرا	
در	مجلس	مبحثی	را	برای	یک	صنف	خاص	مطرح	می	کنند.	کارتخوان	باید	برای	همه	
صنوف	باشد.وی	گفت:	از	طرفی	با	تبلیغات	سوء	بحث	کارتخوان	را	به	فرار	مالیاتی	ربط	
می	دهند؛	در	حالیکه	بر	اساس	اظهار	صریح	مسوولین	سازمان	مالیاتی،	کارتخوان	ارتباطی	
با	فرار	مالیاتی	پزشکان	ندارد.	به	هر	حال	ما	از	قانون	تبعیت	می	کنیم.ظفرقندی	ادامه	داد:	
بحث	بازنگری	تعرفه	های	پزشکی	به	شرایط	اقتصادی	دولت	بازمی	گردد.	ما	در	این	زمینه	
نامه	ای	را	برای	شورای	عالی	بیمه	نوشتیم.	این	درخواست	بازنگری	مورد	توجه	قرار	گرفت	و	
قرار	شد	در	این	زمینه	جلسه	ای	داشته	باشیم.	البته	قطعا	دولت	هم	مشکل	دارد	و	ما	متوجه	
این	مشکلات	هستیم،	اما	چون	در	این	حوزه	متولی	هستیم،	نمی	خواهیم	کیفیت	کاهش	
یابد.	وی	درباره	شکایت	به	دیوان	عدالت	اداری	برای	تعرفه	ها	نیز	گفت:	هر	کسی	می	تواند	
به	دیوان	عدالت	اداری	شکایت	کند.	این	شکایت	در	سنوات	قبل	هم	از	سوی	سازمان	انجام	
شده	اما	نتیجه	ای	حاصل	نشده	است.	چند	ماه	طول	می	کشد	تا	شکایت	در	دستور	قرار	

گیرد	و	مشکلات	امسال	را	حل	نمی	کند.

استاندار تهران: 

مشارکت مردم در انتخابات
پیش شرط هایی دارد

استاندار	تهران	با	بیان	اینکه	قدرت	چانه	زنی	و	سیاسی	هر	دولتی	متکی	بر	رای	مردم	
است،	مشارکت	مردم	را	دارای	پیش	شرط	هایی	دانست	و	گفت:	حق	انتخاب	را	برای	افراد	

قائل	شویم	و	همین	می	تواند	انگیزه	و	اعتماد	مردم	را	نیز	فراهم	کند.
»انوشیروان	محسنی	بندپی«	روز	دوشنبه	در	نخستین	جلسه	ستاد	انتخابات	استان	
تهران	افزود:	دشمنان	نظام	هر	روز	توطئه	جدیدی	تدارک	می	بینند	و	قدرت	چانه	زنی	و	
سیاسی	هر	دولتی	متکی	بر	رای	مردم	است	که	این	می	تواند	قدرتی	برای	چانه	زنی	نظام	ما	
فراهم	کند.وی	خاطرنشان	کرد:	از	سوی	دیگر	امنیت	انتخابات	نیز	باید	مدنظر	قرار	گیرد	و	از	

اکنون	تدابیر	لازم	را	اتخاذ	کرد	تا	انتخابات	پرشور	و	کم	حاشیه	داشته	باشیم.
محسنی	بندپی	با	اشاره	به	موضوع	مهم	رقابت	در	انتخابات	ادامه	داد:	هرکس	باید	رقابت	
سالم	را	مدنظر	قرار	دهد	و	حتما	باید	بر	روی	آن	تاکید	کنیم.وی	تصریح	کرد:	آنچه	مسلم	
و	مورد	تاکید	است،	هدف	ما	جدای	از	گرایش	های	فکری	و	سیاسی	همانگونه	که	رهبر	

معظم	انقلاب	تاکید	کرده	اند	باید	رعایت	اصل	بی	طرفی	و	صیانت	از	آرای	مردم	باشد.
محسنی	بندپی	افزود:	این	اصل	پذیرفته	شده	شرعی،	قانونی	و	اخلاقی	است	تا	از	امانت	
رای	مردم	بخوبی	حفاظت	کنیم.استاندار	تهران	ضمن	تاکید	بر	لزوم	داشتن	نگاه	برابر	با	
نامزدهای	انتخاباتی	گفت:	باید	خدمات	و	امکانات	پیش	بینی	شده	برای	انتخابات	به	شکل	
برابر	برای	همه	نامزدها	در	نظر	گرفته	شود.وی	اضافه	کرد:	میانگین	مشارکت	در	استان	

تهران	58	درصد	بود	که	باید	سعی	کنیم	آن	را	افزایش	دهیم.
محسنی	بندپی	اعلام	کرد:	باید	بتوانیم	اعلام	آمادگی	کنیم	که	قابلیت	برگزاری	انتخابات	
به	صورت	الکترونیکی	را	داریم.استاندار	تهران	خطاب	به	اعضای	ستاد	انتخابات	استان	تهران	
نیز	گفت:	در	مورد	هیات	اجرایی	انتخابات	نیز	از	اکنون	باید	افراد	معتمد،	نخبه	و	بی	طرف	را	

شناسایی	کنید	تا	دستمان	برای	معرفی	این	افراد	به	هیات	نظارت	کشور	پُر	باشد.
وی	افزود:	همچنین	چینش	تعرفه	ها	و	صندوق	های	اخذ	رای	باید	به	گونه	ای	باشد	که	

موجب	ازدحام	و	تشکیل	صف	نشود.
	

فلاحت پیشه:

نباید به رفتن ترامپ دل بست
رئیس	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	با	بیان	اینکه	نباید	به	رفتن	
ترامپ	دل	بست،	گفت:	برنامه	ریزی	کشور	باید	برای	بدترین	شرایط	بوده	و	آمادگی	
لازم	برای	هر	نوع	شرایطی	را	داشته	و	مراقب	باشیم	در	مسیری	که	آمریکا	می	خواهد	

حرکت	نکنیم.
	حشمت	الله	فلاحت	پیشه		تصریح	کرد:	فضای	افراطی	گری	و	ضد	ایرانی	،	اسلامی	
بی	سابقه	ای	در	آمریکا	شکل	گرفته	و	ترامپ	بخشی	از		این	فضای	حاکم	بر	آمریکا	
است	که	تریبون	و	قدرت	کافی	را	در	آمریکا	برای	موج	سواری	بر	این	فضا	دارد	و	ما	نباید	
کل	مناسبات	خارجی	مان	را	با	آمریکا	تعریف	کنیم،	چون	این	به	معنای	بازی	در	میدان	
افراطیون	آمریکا	است.نماینده	مردم	اسلام	آباد	غرب	و	دالاهو	در	مجلس	شورای	اسلامی	
افزود:	قطعا	اگر	شخصی	غیر	از	ترامپ	در	آمریکا	حکومت	می	کرد	شرایط	بهتر	بود	و	تا	
کنون	در	این	حد	اجماع	ضد	ایرانی	در	کاخ	سفید	نبود	وبهترین	راهکار	برای	مقالبه	با	این	
شرایط	حرکت	بر	اساس	قوانین	بین	المللی	و	تاکید	بر	آنها	است	تا	سایر	کشور	های	دنیا	
در	کنار	آمریکا	قرار	نگیرند.وی	تاکید	کرد:	راه	مقابله	با	یکجانبه	گرایی	یکجانبه		عمل	کردن	
نیست		وما	نباید	به	گونه	ای	عمل	کنیم	که	وارد	فضای	تقابلی	با	آمریکا	شویم	چرا	که	آمریکا	
به	دنبال	همین	سیاست	است	و	دستگاه	دیپلماسی	باید	آمریکا	ار	جزئی	از	معادلات	جهانی	

بداند	نه	اصل	هدف	و	با	سایر	کشور	ها	تعاملات	را	گسترش	دهد.
	رئیس	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	در	پایان	
خاطر	نشان	کرد:حرکت	در	چارچوب	قوانین	بین	المللی	یعنی	استفاده		از	سازوکارهای	
بدون	آمریکا	و	کشورمان		چنین	ظرفیتی	را	دارد	و	ما	باید		سطح	خود	را	به	توان	چانه	زنی	

قبل	از	برجام	برگردانیم	و	در	این	راه	هم	دلیلی	ندارد	وارد	فاز	افراطی	شویم.
	

رییس سازمان برنامه و بودجه:

تاثیر ارز دولتی بزودی در 
سفره های مردم احساس می شود

رییس	سازمان	برنامه	و	بودجه	کل	کشور	اعلام	کرد:	در	توزیع	ارز	دولتی	به	کالاهای	
اساسی	به	نحوی	عمل	می	شود	که	مردم	آثار	آن	را	در	سفره	هایشان	احساس	کنند.

محمدباقر	نوبخت	درباره	تاثیر	اختصاص	ارز	دولتی	برای	کالای	اساسی	در	بازار	و	سفره	
مردم	گفت:	در	قانون	بودجه	سال	98،	برای	تامین	کالاهای	اساسی	اعتبار	14	میلیارد	

دلاری	دیده	شده	است،	اکنون	تاثیر	این	میزان	اعتبار	در	بازار	احساس	نمی	شود.
وی	ادامه	داد:	این	مورد	غیر	از	مسائلی	است	که	مجلس	اعلام	کرده	و	اکنون	مورد	
بازبینی	قرار	گرفته	است	تا	به	روشی	اقدام	شود	که	مردم	آثار	این	14	میلیارد	دلار	را	در	
سفره	هایشان	احساس	کنند.	رییس	سازمان	برنامه	و	بودجه	با	بیان	این	که	این	روش	در	
حال	بررسی	است	و	به	زودی	اجرا	می	شود،افزود:علاوه	بر	این	قرار	است	ارز	دولتی	به	25	
قلم	اختصاص	پیدا	کند.رییس	سازمان	برنامه	و	بودجه	درخصوص	اصلاح	ساختار	بودجه	
ریزی	کشور	گفت:	اصلاح	ساختار	بودجه	در	قالب	لایحه	نیست،	در	این	زمینه	طرحی	
آماده	شده	است	طبق	ابلاغیه	مقام	معظم	رهبری	در	شورای	عالی	هماهنگی	اقتصادی	
سران	قوای	سه	گانه	مورد	بررسی	قرار	می	گیرد.نوبخت	درپاسخ	به	این	سوال	که	آیا	این	
طرح	در	مجلس	نیز	بررسی	و	تصویب	می	شود	یا	خیر؟	توضیح	داد:	دیگر	نیازی	نیست	
بعد	از	بررسی	طرح	اصلاح	ساختار	بودجه	در	شورای	هماهنگی	اقتصادی	قوا،	در	مجلس	

شورای	اسلامی	نیز	مورد	بررسی	و	تصویب	قرار	گیرد.

سخنگوی وزارت کشور تاکید کرد

پرهیز دستگاه ها از برپایی افطاری های تجملاتی
	سخنگوی	وزارت	کشور	از	ابلاغ	بخشنامه	وزیر	کشور	درباره	وظایف	ذاتی	و	قانونی	

دستگاه	های	اجرایی	و	نهادهای	عمومی	در	ماه	مبارک	رمضان	خبر	داد
سید	سلمان	سامانی	در	این	باره	اظهارداشت:	در	این	بخشنامه	از	تمامی	دستگاه	های	
اجرایی	و	نهادهای	عمومی	خواسته	شده	است	از	برگزاری	افطاری	های	تجملاتی	پرهیز	
کنند.وی	در	ادامه	با	اشاره	به	ابلاغ	این	بخشنامه	به	بیش	از	37	دستگاه	اجرایی	و	نهادهای	
عمومی	افزود:	وزارت	صنعت	معدن	و	تجارت	نیز	موظف	شده	نسبت	به	ایجاد	نمایشگاه	
عرضه	مستقیم	کالا،	کنترل	و	نظارت	داشته	تا	کالاهای	ضروری	و	مورد	نیاز	مردم	با	قیمت	
و	کیفیت	مناسب	عرضه	شود.سخنگوی	وزارت	کشور	تصریح	کرد:	وزارت	بهداشت،	درمان	
و	آموزش	پزشکی	مکلف	شده	است	بر	کیفیت	طبخ	شیرینی،	زولبیا،	بامیه	و	غذاهای	
رستوران	ها	و	نیز	غذاهایی	که	هنگام	افطار	و	سحر	در	معابر	عمومی	عرضه	می	شوند	از	

قبیل	آش،	حلیم	و	....	کنترل	و	نظارت	جدی	و	مستمر	داشته	باشد.
سامانی	گفت:	وزیر	کشور	در	این	بخشنامه	نیز	از	نیروی	انتظامی	خواسته	است	با	حضور	

فعال	در	اماکن	عمومی	نسبت	به	روزه	خواری	در	ملا	عام	برابر	قانون	رفتار	کند.
وی	خاطرنشان	کرد:	شهرداری	ها	مکلف	شده	اند	نسبت	به	ترویج	فرهنگ	روزه	داری	با	
فضاسازی	و	تبلیغات	میدانی	و	اختصاص	مکان	مناسب	و	پوشیده	برای	رفاه	حال	مسافران	
در	ایستگاه	های	مترو،	پایانه	های	مسافربری	و	...	به	منظور	رعایت	حرمت	ماه	مبارک	
رمضان	و	جلوگیری	از	آشکار	شدن	روزه	خواری	افرادی	که	عذر	شرعی	دارند	اقدام	کنند.

	
علی لاریجانی:

 مجلس مخالف افزایش قیمت بنزین است
رییس	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	مجلس	مخالف	افزایش	قیمت	بنزین	به	خاطر	
قاچاق	سوخت	از	کشور	است.	اکثر	نمایندگان	معتقدند	برای	کاهش	قاچاق	سوخت	از	

کشور،	نظام	سهمیه	بندی	سوخت	احیا	شود.
علی	لاریجانی	پس	از	دو	ساعت	و	نیم	جلسه	غیرعلنی	در	آغاز	جلسه	علنی	دیروز		
به	توضیحات	کوتاهی	در	خصوص	مطالب	مطرح	شده	در	جلسه	غیرعلنی	پرداخت.وی	
موثرترین	راهکارهای	کاهش	مصرف	سوخت	را	این	طور	دانست:		براساس	مطالب	و	
پیشنهادات	نمایندگان	در	جلسه	غیرعلنی	استفاده	فراگیر	از	سوخت	سی	ان	جی	در	شبکه	
حمل	و	نقل	عمومی	و	خصوصی	وجود	دارد؛	بنابراین	وزارت	نفت	باید	از	این	مسئله	

حمایت	کند.

جمالی: 

باید ارتباطات دیپلماتیک 
با کشورهای همسو بیشتر شود

یک	عضو	هیئت	رئیسه	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	گفت:	در	
شرایط	کنونی	تحریم	باید	ارتباطات	دیپلماتیک	ایران	با	کشورهای	همسایه	و	همسو	بیشتر	
شود.محمد	جواد	،	اظهار	کرد:	در	شرایط	کنونی	تحریم	باید	ضمن	بیشتر	کردن	ارتباطات	
دیپلماتیک	با	کشورهای	همسو	و	همسایه	راه	های	مناسبی	برای	دور	زدن	تحریم	ها	در	
پیش	گیریم.	همچنین	برای	انجام	برخی	کارهای	قانونی	در	زمینه	غنی	سازی	هسته	ای	

آمادگی	نسبی	داشته	باشیم.
وی	توضیح	داد:	باید	آمریکایی	ها	و	هم	پیمانان	آنها	بدانند	که	عملیات	افراطیون	باعث	
برگشت	شرایط	به	قبل	برجام	خواهد	شد.	لذا	باید	ما	شرایط	را	به	قبل	برجام	برگردانیم	تا	

آنها	تسلیم	شوند	همان	اتفاقی	که	باعث	شد	آنها	پای	میز	مذاکره	آمدند.

رییس	دوره	ای	شورای	هماهنگی	جبهه	
اصلاحات	گفت:	پارلمان	اصلاحات	باید	در	
سطح	ملی	تاثیرگذار	باشد	و	در	تصویب	آن	

نباید	شتاب	زده	عمل	کرد.
ترین	 تازه	 درباره	 راکعی«	 »فاطمه	
اصلاحات	 پارلمان	 درخصوص	 اظهارات	
شورای	 در	 حاضر	 احزاب	 اظهارداشت:	
هماهنگی	جبهه	اصلاحات	درباره	پارلمان	
اصلاحات	نظرات	مختلفی	دارند.	باید	ایرادها	
و	پیشنهادهای	اعلام	شده	از	سوی	احزاب	
درمورد	این	طرح	اعمال	شود	اما	بعضی	
پارلمان	 طرح	 که	 دارند	 اصرار	 احزاب	 از	
اصلاحات	به	همین	صورت	کنونی	و	به	

فوریت	مورد	تصویب	قرار	گیرد.
دبیرکل	 عنوان	 به	 بنده	 افزود:	 وی	
نواندیش،	مانند	 جمعیت	زنان	مسلمان	

حزب	اتحاد	ملت	معتقدم	اگر	ایراداتی	که	
از	نظر	ما	بسیار	مهم	است،	مورد	توجه	قرار	
نگیرد	و	این	طرح	با	شتاب	زدگی	تصویب	
شود،	این	تشکل	خود	را	مسوول	عواقب	آن	
نمی	داند	و	همانطور	که	آذر	منصوری	عضو	
شورای	مرکزی	حزب	اتحاد	ملت	هم	گفت؛	
با	این	تشکل	 ممکن	است	در	همراهی	
تجدید	نظر	کنیم.رییس	دوره	ای	شورای	
هماهنگی	جبهه	اصلاحات	با	تاکید	بر	این	
که	پارلمان	اصلاحات	باید	در	سطح	ملی	
تاثیرگذار	باشد،	یادآور	شد:	به	دلیل	همین	
تاثیرگذاری	در	تصویب	آن	باید	بیشتر	تامل	
کرد	و	نباید	در	تصویب	و	اجرای	آن	تعجیل	
کرد.	راکعی	خاطرنشان	کرد:	به	نظر	می	
رسد	در	رویدادها	و	تلاش	های	ملی	برای	
تقویت	جریان	اصلاح	طلب	باید	بیش	از	این	

ها	درنگ	و	تامل	کرد.	طرحی	که	به	تصویب	
شورای	هماهنگی	اصلاحات	می	رسد	باید	
همه	درباره	آن	اجماع	نظر	داشته	باشند	و	

ایرادهای	ساختاری	بر	آن	وارد	نباشد.	
وی	ادامه	داد:	به	نظر	ما	کار	لازم	برای	
تصویب	این	طرح	انجام	نشده	است	و	هم	از	
دیدگاه	حقوقی	و	هم	از	نظر	احزاب	مجرب	
کشور	باید	مورد	بازخوانی	و	ویرایش	خیلی	

جدی	قرار	گیرد.	
این	فعال	سیاسی	تصریح	کرد:	با	این	
شکل	کنونی،	شتابزدگی،	عدم	تغییرات	و	
رفع	ایرادات	ما	هم	مخالف	این	طرح	هستیم.	
هماهنگی	 شورای	 داد:	 ادامه	 راکعی	
جبهه	اصلاحات	که	مجموع	29	حزب	
اصلاح	طلب	هستند،	مسوولیت	بررسی	این	
طرح	را	برعهده	دارد.	این	طرح	باید	بتواند	

تداوم،	آینده	و	انسجام	اصلاحات	را	تضمین	
کند	وگرنه	ما	خود	را	کنار	می	کشیم.	

طرح	 ایرادات	 رفع	 موانع	 درباره	 وی	
پارلمان	اصلاحات	گفت:	برخی	تصور	می	
کنند	اگر	این	طرح	زودتر	به	نتیجه	برسد	
به	نفع	اصلاح	طلبان	است،	اما	ما	معتقدیم	
نباید	شتابزده	عمل	کرد.	این	طرح	هر	زمان	
به	سامان	برسد	و	ایرادات	ساختاری	آن	رفع	
شود،	برای	تصویب	و	اجرا	دیر	نخواهد	بود.

رییس	دوره	ای	شورای	هماهنگی	جبهه	
اصلاحات	تاکید	کرد:	پارلمان	اصلاحات	
طرح	جدیدی	است	که	در	سطح	کشور	
اتفاق	خواهد	افتاد	بنابراین	نیازمند	دقت	
در	 شتابزدگی	 و	 تعجیل	 است.	 بیشتر	
موضوعات	ملی	اصلاحات	را	به	صلاح	نمی	

دانیم.	

رییس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات:

پارلمان اصلاحات باید در سطح ملی تاثیرگذار باشد 

بیان	 با	 رییس	جمهوری	 اول	 معاون	
و	خدمات	 کالا	 توسعه	صادرات	 این	که	
اولویت	کشور	 اصلی	ترین	و	حیاتی	ترین	
است،	تاکید	کرد:	مهمترین	پیشران	رونق	

تولید،	توسعه	صادرات	است.
اسحاق	جهانگیری	روز		دوشنبه		در	
صادرات	 توسعه	 عالی	 شورای	 جلسه	
غیرنفتی	کشور	با	بیان	اینکه	یکی	از	شاخص	
های	موفقیت	و	پیشرفت	کشورها	توان	
صادرات	محصولات،	کالاها	و	خدمات	آنها	
به	بازارهای	جهانی	و	منطقه	ای	است،	افزود:	
امروز	صادرات	موضوعی	حیاتی،	وظیفه	
ای	ملی	و	قانونی	است	و	باید	تلاش	کنیم	
تا	کالاها	و	خدمات	با	کیفیت	و	مطابق	با	
استانداردهای	بین	المللی	برای	عرضه	و	

رقابت	در	بازارهای	جهانی	ارائه	کنیم.
جهانگیری	با	اشاره	به	اهمیت	صادرات	
غیرنفتی	در	سال	98	تاکید	کرد:	توسعه	
و	 اصلی	ترین	 خدمات	 و	 کالا	 صادرات	
مهم	ترین	 و	 کشور	 اولویت	 حیاتی	ترین	
وظیفه	امروز	همه	بنگاه	ها	و	مدیران	است	
تا	بتوانیم	ارز	مورد	نیاز	برای	واردات	کالا	های	

اساسی	به	کشور	را	فراهم	کنیم.
اینکه	 بیان	 با	 اقتصاد	 رییس	شورای	
امسال	از	سوی	مقام	معظم	رهبری	بعنوان	
سال	»رونق	تولید«	نامگذاری	شده	است،	
تولید،	 رونق	 پیشران	 مهمترین	 افزود:	
صادرات	است	و	باید	در	این	جهت	تلاش	
خود	را	دو	چندان	کنیم	تا	صادرات	کالاهای	
غیرنفتی	کشور	بیش	از	پیش	افزایش	یابد.

معاون	اول	رییس	جمهوری	با	اشاره	

به	برنامه	آمریکایی	ها	برای	کاستن	منابع	
ارزآوری	کشور	اظهار	 درآمدی	و	کاهش	
داشت:	مردم	انتظار	دارند	که	مدیران	کشور	
با	طراحی	و	برنامه	های	مناسب	کاری	کنند	
که	معیشت	آنها	کمتر	دچار	آسیب	شده	
و	کشور	به	لحاظ	اقتصادی	و	توسعه	دچار	
اهمیت	کشورهای	 به	 اختلال	نشود.وی	
همسایه	و	بازارهای	هدف	در	توسعه	تجارت	
کشور	و	استفاده	از	ظرفیت	همسایگان	برای	
افزایش	صادرات	بر	استفاده	از	ظرفیت	بخش	
خصوصی	تاکید	کرد	و	خواستار	بهره	گیری	
وزارت	صنعت،	معدن	و	تجارت	از	توانمندی	
اتاق	بازرگانی	ایران	در	ایجاد	تشکیلاتی	با	
حضور	رایزنان	بازرگانی	به	منظور	تدوین	و	
طراحی	ساز	و	کارهای	لازم	برای	رفع	موانع	
صادرات	و	تسهیل	در	مبادلات	تجاری	شد.
گفت:	 جمهوری	 رییس	 اول	 معاون	
وظیفه	فرماندهی	صادرات	کشور	برعهده	

وزارت	صنعت،	معدن	و	تجارت	است	و	
این	وزارتخانه	هر	اختیاری	در	جهت	توسعه	
صادرات	نیاز	داشته	باشد	از	طریق	مصوبه	
دولت	و	یا	ستاد	مقابله	با	تحریم	در	اختیار	
این	وزارتخانه	قرار	خواهد	گرفت.جهانگیری	
با	اشاره	به	برخی	اظهار	نظرهای	نادرست	
درخصوص	بازگشت	ارز	به	چرخه	اقتصاد	
کشور	گفت:	این	سیاست	یکی	از	مهمترین	
سیاست	های	بانک	مرکزی	است	و	قرار	
است	که	در	ازای	صادرات	کالا	و	خدمات،	
نیاز	کشور	در	زمینه	کالاهای	اساسی	مرتفع	
قبال	 در	 واردات	 که	 معنی	 این	 به	 شود	
صادرات	انجام	شود.	وی	ادامه	داد:	در	این	
خصوص	هم	لازم	است	بانک	مرکزی	و	
وزارت	صنعت،	معدن	و	تجارت	برنامه	ریزی	
های	لازم	را	انجام	دهند	تا	بسته	مشوق	
های	صادراتی	مبدل	به	بسته	رفع	موانع	از	
صادرات	کشور	شود.جهانگیری	از	وزارت	

صنعت،	معدن	و	تجارت،	وزارت	اقتصاد	و	
بانک	مرکزی	و	سازمان	برنامه	و	بودجه	و	
اتاق	بازرگانی	ایران	خواست	تا	در	جهت	
حمایت	از	صادرات	جلسه	ای	تشکیل	دهند	
و	با	رفع	موانع	صادرات،	نحوه	حمایت	از	
بازرگانان	و	تجار	کشور	را	بررسی	کنند	تا	آنها	

با	مشکلات	کمتری	روبه	رو	باشند.
معاون	اول	رییس	جمهوری	با	اشاره	
از	 ناشی	 صادرات	 محاسبه	 اهمیت	 به	
خدمات	فنی	و	مهندسی	و	برق	و	نیز	ارز	
آمارهای	 در	 خارجی	 گردشگران	 آوری	
سازمان	توسعه	تجارت	کشور	از	این	سازمان	
خواست	تا	با	همکاری	مرکز	آمار	و	دستگاه	
عملکرد	 از	 دقیق	 گزارشی	 ذیربط	 های	
دهند. ارائه	 جاری	 و	سال	 گذشته	 سال	
وی	با	تاکید	بر	اینکه	دولت	راه	تهاتر	نفت	
با	کالاهای	اساسی	و	نیز	اجرای	طرح	های	
عمرانی	در	کشور	را	باز	کرده	است،	گفت:	
بخش	خصوصی	می	تواند	در	صادرات	نفت	
کشور	کمک	کند	و	دولت	نیز	در	عین	ایجاد	
تسهیلات	لازم،	همه	نوع	همکاری	را	با	
بخش	خصوصی	در	این	زمینه	به	کار	خواهد	
بست.معاون	اول	رییس	جمهوری	با	اشاره	
به	اهمیت	موافقت	نامه	های	ترجیحی	بین	
کشورها	بویژه	توافق	میان	ایران	و	اتحادیه	
تصویب	 با	 کرد	 امیدواری	 اظهار	 اورآسیا	
مجلس	شورای	اسلامی	و	پیگیری	وزارت	
و	 معدن	 صنعت،	 وزارت	 و	 خارجه	 امور	
تجارت	برای	اجرای	تعهدات	کشور	در	این	
زمینه	این	موافقت	نامه	هر	چه	سریعتر	

اجرایی	شود.

معاون اول رییس جمهوری:

توسعه صادرات غیرنفتی اصلی ترین اولویت کشور است
اخبــار یادداشت

اخبــار

دستیار	پیشین	رئیس	جمهور	در	امور	حقوق	شهروندی	با	بیان	این	که	دولت	ترامپ	
تخریب	امید	اجتماعی	را	در	دستور	کار	قرار	داده	است،	گفت:	پیروزی	در	جنگ	امید	تنها	
با	حفظ	انسجام،	همبستگی	و	همدلی	داخلی	رخ	می	دهد	و	مهمترین	راهکار	رسیدن	به	

این	هدف	تن	دادن	به	گفت	وگوی	ملی	است.
	»شهیندخت	مولاوردی«	گفت:	بعد	از	خروج	آمریکا	از	برجام،	راهکار	این	کشور	ایجاد	
نارضایتی	حداکثری	برای	فروپاشی	داخلی	ایران	است.	مسلم	است	در	این	شرایط	ما	با	
علاوه	بر	یک	جنگ	تمام	عیار	اقتصادی	همزمان	درگیر	یک	جنگ	تمام	عیار	روانی	نیز	
هستیم.	وی	با	تایید	عبارت	»جنگ	امید«	که	توسط	ریاست	جمهوری	مطرح	شده	است،	
خاطرنشان	کرد:	به	طور	مشخص	تخریب	امید	اجتماعی	در	دستور	کار	رهبران	دولت	
ترامپ	وجود	دارد	و	باید	در	این	چارچوب	سیاست	هایی	مناسب	اتخاذ	کرد	تا	پاسخگوی	
نیازهای	جامعه	باشد.دستیار	پیشین	رئیس	جمهور	در	امور	حقوق	شهروندی	تصریح	کرد:	
علی	رغم	سیاست	های	خصمانه	آمریکا،	ساده	اندیشی	است	که	تخریب	امید	اجتماعی	را	
فقط	به	خارج	از	کشور	ارجاع	دهیم.	متاسفانه	در	داخل	کشور	نیز	برخی	با	پمپاژ	یأس	سعی	
در	تئوریزه	کردن	آن	دارند	و	تلاش	می	کنند	پدیده	بی	دولتی	را	در	میان	مردم	القا	کنند.
وی	افزود:	تلقی	این	گروه	از	هموطنان	ما	این	است	که	با	این	استراتژی،	فقط	دولتی	که	
مشارکتی	در	روی	کارآمدن	آن	نداشته	اند،	تضعیف	می	شود،	در	حالی	که	این	تحرکات	
در	تجمیع	با	فشارهای	دولت	ترامپ،	مجموعه	نظام	را	تضعیف	می	کند	و	هرگونه	شکست	
دولت	به	پای	نظام	نوشته	می	شود.	دبیرکل	جمعیت	دفاع	از	حقوق	بشر	زنان	خاطرنشان	
کرد:	ضرورت	گفت	وگوی	ملی	امروز	بیش	از	هر	زمان	دیگر	احساس	می	شود.	از	دل	گفت	
وگوهای	ملی	میان	همه	اقشار	و	اصناف	و	گروه	های	اعتقادی	متفاوت	است	که	راهکارهای	
موثر	برای	خروج	از	وضعیتی	که	به	اعتقاد	بسیاری	بحرانی	هست،	را	می	توان	یافت.	در	واقع	

همین	امروز	هم	برای	شروع	این	گفت	وگوها	دیر	شده	است.
مولاوردی	در	تبیین	علت	تاخیر	در	شروع	گفت	وگوهای	ملی	گفت:	هنوز	احساس	
نیاز	جدی	به	این	امر	در	سطح	ملی	دیده	نمی	شود.	علی	رغم	آنکه	در	شعار	بسیاری	از	
این	مسئله	صحبت	می	کنند،	اما	هیچ	گاه	گامی	جدی	برای	تحقق	این	مهم	برنداشته	ایم.
وی	با	تاکید	بر	نقش	مهم	جامعه	مدنی	در	ایجاد	انسجام	و	همبستگی	داخلی	گفت:	
یکی	از	دلایلی	که	امروز	در	کشور	انسجام	کافی	احساس	نمی	شود	به	ضعف	مدنی	باز	
می	گردد.	این	نهادها	قدرت	یا	اجازه	لازم	برای	کنشگری	موثر	در	سطح	جامعه	را	ندارند.

دستیار	پیشین	رییس	جمهوری	در	امور	حقوق	شهروندی	افزود:	توانمندسازی	
نهادهای	مدنی	از	جمله	احزاب،	تشکل	های	مردم	نهاد،	مطبوعات	و	رسانه	ها	از	اقدامات	
بسیار	موثری	است	که	می	تواند	جامعه	را	به	سمت	انسجام،	همبستگی	و	همدلی	حرکت	
دهد.	اگر	نهادهای	مدنی	توان،	قدرت	و	تاب	آوری	لازم	را	داشته	باشند	به	عنوان	یک	
شریک	در	کنار	دولت	و	حاکمیت	می	توانند	اثرات	پایداری	در	تقویت	اعتماد	و	امید	

اجتماعی	ایفا	کنند.
عضو	شورای	سیاستگزاری	اصلاح	طلبان	با	بیان	این	که	احزاب	در	شرایط	فعلی	می	
توانند	نقش	موثری	داشته	باشند،	اظهارداشت:	احزاب	طبق	قانون	باید	در	تمام	حوزه	های	
سیاسی،	اجتماعی،	فرهنگی	و	اقتصادی	برنامه	داشته	و	به	فعالیت	بپردازند،	اما	متاسفانه	در	

جامعه	ما	عملکرد	احزاب	تنها	به	ایام	انتخابات	محدود	شده	است.
مولاوردی	تصریح	کرد:	تا	زمانی	که	ابزاری	برای	ایفای	نقش	تک	تک	شهروندان	در	
جامعه	فراهم	نشود،	نمی	شود	انتظار	چندانی	برای	رشد	امید	در	جامعه	داشت.	چرا	که	امید	
اجتماعی	ریشه	در	امید	فردی	یا	روانشناسی	دارد	و	نهادهای	مدنی	ابزاری	هستند	تا	افراد	

بتوانند	توانمندی	های	و	ایده	های	خود	را	در	معرض	افکار	عمومی	قرار	دهند.

شهیندخت مولاوردی :

ضرورت گفت وگوی ملی بیش از هر زمان دیگر احساس می شود

مصطفی داننده

روز	چهارشنبه	هفته	جاری	برنامه	های	مرحله	ای	ایران	
برای	انجام	اقدامات	متقابل	در	برابر	خروج	امریکا	از	برجام	

را	اعلام	خواهد	شد.
برنامه	های	پیش	بینی	شده	در	چارچوب	بندهای	26	
و	36	برجام	بوده	و	فعلًا	موضوع	خروج	از	برجام	مطرح	
نیست.	کاهش	جزئی	و	کلی	برخی	تعهدات	ایران	و	آغاز	
بخشی	از	فعالیت	های	هسته	ای	که	انجام	آن	در	چارچوب	
برجام	متوقف	شده	بود،	اولین	گام	ایران	در	واکنش	به	
خروج	آمریکا	از	برجام	و	همچنین	بدعهدی	کشورهای	
اروپایی	در	اجرای	تعهداتشان	است.راه	برای	دیپلماسی	باز	
است	و	اقدامات	مرحله	ای	ایران	فرصت	مجددی	است	به	
دیپلماسی	و	طرف	های	مقابل	که	مسیر	اشتباه	یکجانبه	
گرایی	را	تصحیح	کنند	و	به	نقطه	گذشته	و	عمل	به	تمام	
مفاد	برجام	برگردند.هم	چنین	مقامات	اتحادیه	اروپا	که	
در	یک	سال	گذشته	تنها	به	ارائه	وعده	های	اجرا	نشده	
اکتفا	کرده	اند	به	صورت	غیر	رسمی	در	جریان	این	تصمیم	
قرار	گرفته	اند.بنابر	پیگیری	از	منابع	مطلع		احتمالا	رییس	
جمهور	این	خبر	را	روز	چهارشنبه	به	صورت	رسمی	اعلام	
خواهد	کرد.	طبق	بند	26	برجام،	در	صورت	عدم	پایبندی	
طرف	مقابل	به	تعهدات،	ایران	حق	دارد	اجرای	تعهدات	

خود	را	به	شکل	کلی	یا	جزئی	متوقف	کند.
بند	26-	اتحادیه	اروپایی	فارغ	از	فرآیند	حل	و	فصل	
اختلافات	پیش	بینی	شده	در	برجام،	از	بازگرداندن	یا	
تحمیل	مجدد	تحریم	هایی	که	اجرای	آنها	را	وفق	این	
سند	لغو	کرده	است،	خودداری	می	کند.	هیچ	گونه	تحریم	
جدید	هسته	ای	شورای	امنیت	و	هیچ	گونه	تحریم	جدید	
هسته	ای	اتحادیه	اروپایی	یا	اقدامات	محدودیت	ساز	وجود	
نخواهد	داشت.	ایالات	متحده،	با	حسن	نیت،	نهایت	تلاش	

خود	را	برای	دوام	برجام	و	پیشگیری	از	ایجاد	تداخل	در	
تحقق	متمتع	شدن	ایران	از	لغو	تحریم	های	مشخص	شده	
در	پیوست	2	به	عمل	خواهد	آورد.	دولت	ایالات	متحده	
فارغ	از	فرآیند	حل	و	فصل	اختلافات	پیش	بینی	شده	
در	این	برجا،	در	چارچوب	نقش	مشخص	رئیس	جمهور	
یا	تحمیل	مجدد	تحریم	های	 بازگرداندن	 از	 و	کنگره،	
مشخص	شده	در	پیوست	2	که	اعمال	آنها	را	وفق	این	
دولت	 می	کند.	 خودداری	 است،	 کرده	 متوقف	 برجام	
ایالات	متحده،	در	چارچوب	نقش	مشخص	رئیس	جمهور	
و	کنگره،	از	اعمال	تحریم	های	جدید	مرتبط	با	برنامه	
هسته	ای	خودداری	خواهد	کرد.	ایران	اعلام	کرده	است	
که	تحمیل	یا	بازگرداندن	تحریم	های	مشخص	شده	در	
پیوست	دو	یا	وضع	تحریم	های	جدید	هسته	ای	را	به	منزله	
مبنایی	برای	توقف	کلی	یا	جزئی	اجرای	تعهدات	خود	وفق	

این	برجام،	تلقی	خواهد	کرد.
بر	اساس	بند	36	اگر	موضوع	اختلافی	با	طی	مراحل	
این	بند	فیصله	نیافت	شاکی	می	تواند	این	امر	را	به	عنوان	
مبنای	توقف	کلی	و	یا	جزئی	اجرای	تعهدات	اش	وفق	
برجام	قلمداد	کرده	و	یا	به	شورای	امنیت	سازمان	ملل	
متحد	ابلاغ	کند	که	معتقد	است	موضوع	مصداق	"عدم	

پایبندی	اساسی"	بشمار	می	آید.
بند	36	-	چنانچه	ایران	معتقد	باشد	که	هر	یک	یا	
کلیه	اعضای	گروه	1	+	5	تعهدات	خود	را	طبق	این	برجام	
رعایت	ننموده	اند،	ایران	می	تواند	موضوع	را	به	منظور	حل	
و	فصل	به	کمیسیون	مشترک	ارجاع	نماید؛	به	همین	
ترتیب،	چنانچه	هر	یک	از	اعضای	گروه	1	+	5	معتقد	باشد	
که	ایران	تعهدات	خود	را	طبق	برجام	رعایت	نکرده	است،	
هر	یک	از	دولت	های	گروه	1	+	5	می	تواند	اقدام	مشابه	

به	عمل	آورند.	کمیسیون	مشترک	15	روز	زمان	خواهد	
داشت	تا	موضوع	را	فیصله	دهد،	مگر	اینکه	این	زمان	با	
اجماع	تمدید	شود.	متعاقب	بررسی	کمیسیون	مشترک،	
چنانچه	هر	عضو	معتقد	باشد	که	موضوع	پایبندی	فیصله	
نیافته	است،	می	تواند	موضوع	را	به	وزیران	امور	خارجه	
ارجاع	دهد.	وزیران	15	روز	وقت	خواهند	داشت	تا	موضوع	
را	فیصله	دهند،	مگر	اینکه	این	زمان	با	اجماع	تمدید	شود.	
پس	از	بررسی	کمیسیون	مشترک،	به	موازات	یا	به	جای	
بررسی	در	سطح	وزیران،	عضو	شاکی	یا	عضوی	که	اجرای	
تکالیفش	زیر	سوال	بوده	است	می	تواند	درخواست	نماید	
که	موضوع	توسط	یک	هیأت	مشورتی	که	متشکل	از	
سه	عضو	خواهد	بود	)یکی	از	سوی	هر	یک	از	طرف	های	
درگیر	در	اختلاف	و	طرف	سوم	مستقل(	بررسی	شود.	
هیأت	مشورتی	می	بایست	نظریه	غیر	الزام	آوری	را	در	
نماید.	 ارائه	 روز	 ظرف	15	 پایبندی	 موضوع	 خصوص	
چنانچه،	متعاقب	این	فرایند	30	روزه	موضوع	فیصله	
نیابد،	کمیسیون	مشترک	در	کمتر	از	5	روز	نظریه	هیأت	
مشورتی	را	با	هدف	فیصله	موضوع	بررسی	خواهد	کرد.	
چنانچه	موضوع	کماکان	به	نحوی	مورد	رضایت	طرف	
شاکی	فیصله	نیافته	باشد،	و	چنانچه	طرف	شاکی	معتقد	
باشد	که	موضوع،	مصداق	"عدم	پایبندی	اساسی"	است،	
آنگاه	بر	اساس	مندرجات	برنامه	جامع	اقدام	مشترک	
صفحه	18،	طرف	می	تواند	موضوع	فیصله	نیافته	را	به	
عنوان	مبنای	توقف	کلی	و	یا	جزئی	اجرای	تعهدات	اش	
وفق	برجام	قلمداد	کرده	و	یا	به	شورای	امنیت	سازمان	ملل	
متحد	ابلاغ	کند	که	معتقد	است	موضوع	مصداق	"عدم	
پایبندی	اساسی"	بشمار	می	آید.چهارشنبه	18	اردیبهشت	

)8	می(،	سالگرد	خروج	آمریکا	از	برجام	است.

سخنگوی	هیات	رییسه	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	
در	جلسه	غیر	علنی	روز	دوشنبه		مجلس	مقرر	شد	برای	
ساماندهی	و	سازماندهی	سوخت	و	جلوگیری	از	قاچاق،	از	

این	پس	کارت	های	سوخت	احیاء	شود.
بهروز	نعمتی	در	حاشیه	جلسه	علنی	روز	دوشنبه	مجلس	
شورای	اسلامی	در	جمع	خبرنگاران	اظهار	داشت:	در	جلسه	
غیرعلنی	امروز	موضوعات	مهم	اقتصادی	از	جمله	اصلاح	
ساختار	اقتصادی	بودجه	که	دولت	قرار	بود	آن	را	انجام	دهد،	
از	سوی	رئیس	سازمان	برنامه	و	بودجه	مطرح	شد	و	مقرر	

شد	که	کمیته	مشترکی	با	مجلس	تشکیل	شود	و	روی	
سناریوهای	دولت	کار	بیشتری	در	مهلت	زمانی	4	ماهه	

تعیین	شده	صورت	گیرد.
وی	با	اشاره	به	مطرح	شدن	موضوع	افزایش	قیمت	بنزین	
در	این	جلسه	گفت:	در	این	جلسه	بحث	افزایش	قیمت	
بنزین	و	سناریوهای	مختلف	دولت	در	این	موضوع	مطرح	
شد	و	مجلس	به	این	نتیجه	رسید	که	افزایش	قیمتی	را	
نداشته	باشد	و	با	همین	هزار	تومان	بنزین	مسیر	خود	را	طی	
کند	و	این	تعیین	قیمت	مربوط	به	بازه	زمانی	خاصی	نیست	

و	باید	ادامه	داشته	باشد.
وی	اضافه	کرد:	برای	ساماندهی	و	سازماندهی	سوخت	و	
جلوگیری	از	قاچاق	مقرر	شد	از	این	پس	کارت	های	سوخت	
احیاء	شود	و	اگر	مشکلاتی	در	زمینه	کارت	سوخت	وجود	

دارد	نیز	اقدامات	لازم	در	این	زمینه	صورت	گیرد.
نشست	 در	 در	مجلس	گفت:	 تهران	 مردم	 نماینده	
امروز	نسبت	به	گسترش	مراکز	CNG	در	کشور	به	ویژه	
برای	ناوگان	های	عمومی	و	تاکسی	ها	تاکید	شد	تا	بتوانیم	از	

مصرف	بیش	از	حد	بنزین	در	کشور	جلوگیری	کنیم.

در سالگرد پیمان شکنی آمریکا؛

ایران پاسخ متقابل به خروج آمریکا از برجام را می دهد

سخنگوی هیات رییسه مجلس شورای اسلامی:

کارت های سوخت احیاء می شود
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یک متخصص تغذیه مطرح کرد

بهترین مواد غذایی برای سحر و افطار

مسئول آموزش همگانی انستیتو تحقیقات تغذیه و صنایع غذایی کشور با تشریح 
نکاتی در ارتباط با تغذیه در ماه رمضان، ضمن اشاره به مزایای روزه داری، بر عوارض 

ناشی از عدم صرف وعده سحری تاکید کرد.
مینا کاویانی با اشاره به تأثیر روزه بر بدن انسان، با بیان اینکه روزه برای بهداشت و 
سلامت جسم و روان انسان بسیار مفید است، اظهار کرد: از بزرگان نقل شده است که 
معده، مرکز و خانه هر دردی است و پرهیز از خوردن غذاهای نامناسب و خودداری از 

زیاده روی در خوردن، اساس هر درمان و از بهترین موارد شفابخش است.
برخی مزایای روزه داری: وی با بیان اینکه به تجربه ثابت شده، افرادی که به اندازه و بطور 
منظم غذا می خورند نسبت به کسانی که بطور نامنظم و بیش از حد نیاز غذا می خورند، 
سالم ترند، تصریح کرد: بنابراین ماه رمضان، فرصت مغتنمی برای نظم بخشی به برنامه 
غذایی و تمرکز بیشتر بر روی مقدار و نوع وعده های غذایی مصرفی است. در نتیجه با کسب 
اطلاعات کافی، می توانیم علاوه بر بهره گیری معنوی، به سلامت جسم هم بپردازیم. وی 
ادامه داد: از دیگر مزایای روزه این است که افراد به کمتر غذا خوردن و در نتیجه کاهش 
دریافت انرژی و در نتیجه کاهش وزن تشویق می شوند. روزه گرفتن همچنین می تواند به 
کاهش کلسترول تام خون بخصوص کلسترول بد )LDL-c( کمک کرده و باعث افزایش 
کلسترول خوب خون )HDL-c( شود که مجموعه این تغییرات می تواند به پیشگیری از 

بیماری هایی مانند پرفشاری خون، چاقی و افزایش چربی های خون کمک کند.
نکاتی در مورد چند گروه خاص: وی با تاکید بر نکات ضروری در مورد چند گروه 
خاص، اظهار کرد: بطور کلی بیمارانی که نیاز به مصرف منظم دارو در طول روز دارند، 
برای روزه گرفتن حتماً باید با پزشک معالج خود مشورت کنند، زنان باردار و شیرده و 
همچنین کودکانی که احیاناً دچار سوءتغذیه یا مشکلات جسمی باشند نیز باید مورد 

توجه خاص قرار گرفته و با نظر پزشک و متخصص تغذیه تصمیم گیری کنند.
عوارض روزه داری بدون صرف وعده سحری: کاویانی، اولین و مهم ترین مساله را 
خوردن سحری عنوان کرد و گفت: برخی از روزه داران بدون سحری روزه گرفته و یا نیمه 
شب مختصر غذایی خورده و تا افطار روز بعد هیچ غذایی نمی خورند. این در حالیست 
که نخوردن سحری باعث می شود نیازهای تغذیه ای افراد تأمین نشده و بویژه سلول های 
مغزی که سوخت اصلی آنها قند )گلوکز( است، دچار کمبود این ماده مغذی شده و بدن 
به ناچار برای جبران این مسئله، چربی های بدن را بطور ناقص می سوزاند که این امر 
موجب تولید ترکیبات سمی بنام ترکیبات ستونی در بدن می شود. وجود این ترکیبات در 
بدن عوارضی نظیر بوی بد دهان و سردرد ایجاد می کند. وی ادامه داد: مشکل دیگری 
که در صورت حذف وعده سحری می تواند توأم با افت قند خون )هیپوگلیسمی( ایجاد 
شود، کاهش تمرکز و یادگیری، بی حوصلگی و خستگی است که در نتیجه آن شخص 

قادر به انجام امور و فعالیت های روزمره خود به نحو مطلوب نخواهد بود.
مواد غذایی مناسب برای وعده سحری: این متخصص تغذیه، به تعویق انداختن 
احساس گرسنگی را از دیگر مزایای خوردن سحری عنوان کرد و گفت: همانطور که گفته 
شد، صرف وعده سحری برای همه روزه داران به خصوص نوجوانان در حال رشد ضروری 
است و باید شامل یک وعده غذای کامل برای هرفرد باشد. بنابراین باید با گنجاندن منابع 
غذایی پروتئینی مانند انواع گوشت، مرغ، ماهی، تخم مرغ، لبنیات و یا حبوبات به همراه 
غلات در وعده سحری، پروتئین مورد نیاز بدن را تأمین و احساس گرسنگی را به تعویق 

انداخت.
نیاز بدن به آب در زمان روزه را چگونه تأمین کنیم؟ وی تأمین نیاز بدن به آب و به 
تعویق انداختن احساس تشنگی را هدف دیگر از خوردن سحری عنوان کرد و گفت: 
برای دستیابی به این هدف چند راهکار وجود دارد. یکی پرهیز از خوردن غذاهای 
پرادویه، تند و همینطور غذاهای شور و همچنین غذاهای پرچرب که موجب ایجاد 
احساس تشنگی در طول روز می شود مانند کله پاچه یا سیرابی و شیردان. کاویانی 
ادامه داد: راهکار دیگر برای تأمین آب مورد نیاز و به تعویق انداختن حس تشنگی، 
نوشیدن مقدار کافی آب و استفاده از انواع میوه ها و سبزی ها به صورت تازه، آب پز و 
بخارپز در وعده سحر است. با این کار علاوه بر آب، ویتامین ها و مواد معدنی نیز به بدن 
می رسد. بنابراین توصیه می شود حتماً کنار غذا، سالاد مصرف شده و برای چاشنی هم 
از موادی مثل آبلیمو به همراه روغن زیتون استفاده شود. وی در این رابطه به ذکر نکته ای 
بهداشتی اشاره کرد و گفت: یبوست یکی از مشکلاتی است که به دنبال نبود آب کافی 
برای دفع مواد زائد از بدن ایجاد می شود. بنابراین چنانچه در ماه رمضان دچار این حالت 
شدید، می توانید از خورشت های ملین مانند خورشت آلو و انواع خورشت های حاوی 
سبزی استفاده کنید. خوردن انواع سبزی های خام و پخته، میوه ها و برگه های خیسانده 
مثل آلو و هلو هم به بهبود این وضعیت کمک می کند. ضمناً روغن زیتون همراه سالاد 

هم در پیشگیری و درمان یبوست مؤثر است.
مواد غذایی مناسب برای وعده افطار: کاویانی با بیان اینکه وعده افطار بعد از چند 
ساعت طولانی استراحت دستگاه گوارش، صرف می شود، اظهار کرد: بنابراین برای 
فعال شدن مجدد دستگاه گوارش باید نکاتی رعایت شود تا دستگاه گوارش به بهترین 
نحو ممکن فعالیت خود را آغاز کرده و کمترین فشار را متحمل شود. در همین رابطه 
توصیه می شود شروع افطار با یک نوشیدنی گرم مانند چای شیرین و یا شیر باشد. 
همچنین می توان افطار را با یک ماده غذایی مثل خرما آغاز کرد تا ضمن کنترل اشتها 
و پرهیز از زیاده روی در خوردن غذا، بخشی از نیاز بدن به ویتامین ها و مواد معدنی نیز 
تأمین شود. مسئول آموزش همگانی انستیتو تحقیقات تغذیه و صنایع غذایی کشور در 
پایان با تاکید بر اینکه معده خالی، تحمل غذای سنگین و حجیم را ندارد، افزود: توصیه 
این است که مقدار زیادی غذا به صورت یکباره مصرف نشود؛ چراکه این مساله عوارضی 
مانند سردرد، سرگیجه و تهوع را به دنبال دارد. برای پیشگیری باید علاوه بر مقدار غذای 
مصرفی، به نوع مواد غذایی نیز توجه شده و از مصرف مواد نفاخ، حجیم و نوشیدنی های 
گازدار خودداری شود. همچنین از مصرف غذاهای پرچرب مثل آش رشته با سیر و پیاز 

داغ فراوان و آبگوشت تهیه شده با دنبه، خودداری شود.

احساس می کنید هیچ راهی برای توقف اضطراب ندارید؟

۶ اقدام ساده برای کاهش اضطراب
بیش از ۲۶۰ میلیون نفر در سراسر جهان از اختلالات اضطرابی رنج می برند و این بدان 
معناست که اگر حتی خودتان درگیر این اختلالات نیستید، حتما فرد یا افرادی را در 

اطرافیان خود می شناسید که با این مشکل دست به گریبان هستند.
افرادی که از اضطراب رنج می برند اغلب این احساس را دارند که هیچ راهی برای توقف 
آن وجود ندارد. این در حالی است که اگرچه هیچ راه حل سریعی برای از بین بردن 
اضطراب وجود ندارد اما تکنیک های ساده و کاربردی وجود دارند که می توان از آنها برای 

مدیریت بهتر این اختلال و آسان تر کردن زندگی به مروز زمان استفاده کرد.
برخی از این اقدامات در ادامه به نقل از سایت "ایندی ۱۰۰" آورده شده است:

۱( با کسی که به او اعتماد دارید، صحبت کنید: صحبت کردن در مورد آن چه که به 
شما احساس اضطراب می دهد به شما کمک می کند. فردی که با او صحبت می کنید، 
می تواند یکی از اعضای خانواده یا دوستی باشد که او را می شناسید یا فردی باشد که 

برای کمک به شما تخصص دارد.
۲( خواب کافی داشته باشد: اگرچه ممکن است تصور کنید نداشتن وقت کافی 
برای انجام کارهایتان بر اضطراب شما می افزاید و در چنین شرایطی اهمیت دادن به 
خواب کافی غیرعقلانی است اما واقعیت این است که خواب کافی برای حفظ سلامت 
روانی شما و تحت کنترل داشتن آن اهمیت بسیاری دارد. کمبود خواب یکی از مهم ترین 
محرک های اضطراب های عمده است. با توجه به تحقیقات صورت گرفته خواب ناکافی 

می تواند واکنش های مقدماتی مغز را تقویت کرده و سطوح اضطراب کلی را بالا ببرد.
۳( مراقب سلامت خود باشید: توجه به رژیم غذایی و میزان ورزش نیز مفید است. 
منظم بودن وعده های غذایی و حفظ پایداری قند خون می تواند به حفظ مناسب سطح 
خلق و خو و انرژی و همچنین ورزش می تواند به کاهش استرس و بهبود سلامت روانی 

شما کمک کند.
۴( مصرف کافئین را کاهش دهید: کافئین به طور ویژه ای می تواند برای اضطراب 
مضر بوده و هر دو با تأثیر بر خواب، باعث خستگی و بی حوصلگی می شوند. مصرف آب 

کافی نیز می تواند با تسهیل تمرکز و تفکرِ روشن به خلق و خوی شما کمک کند.
۵( تمرینات تنفسی پایه را انجام دهید: 

تمرینات تنفسی می تواند به شما در حفظ آرامش کمک کند تا در شرایط استرس زا 
کنترل بیشتری داشته باشید. تمرکز بر تنفس های عمیق، استفاده از تنفس های شدید 
عمدی و آگاهی از تنفس خود و دم و بازدم می تواند به آرامش ذهن کمک کند. می توانید 

برخی از این تمرینات تنفسی را به طور آنلاین جست وجو کرده و فرا بگیرید.
۶( خاطرات خود را ثبت کنید: توصیه می شود اتفاقاتی را که برایتان رخ می دهد و 
اضطراب شما را بر می انگیزد یادداشت کنید تا الگوی اختلالات اضطرابی ، محرک ها و 
تجربیات اضطراب زا در شما مشخص شود. این امر به شما کمک می کند تا علائم زود 
هنگام اضطراب را در آغاز مشاهده کنید. شما هم چنین می توانید زمان هایی که همه 
چیز به خوبی پیش می رود را یادداشت کنید. اضطراب می تواند گاهی به این معنی باشد 
که شما زمان زیادی را صرف فکر کردن در مورد همه چیزهایی که در زندگی تان بد است، 
می کنید و از همین رو لازم است گاهی خود را تشویق کنید و به اتفاقات خوب زندگی تان 

توجه بیشتری داشته باشید.

خود  قلب  سلامت  نگران  است  ممکن  سال  بالای 5۰  افراد 
باشند. ترکیب منحصربه فرد چربی های غیراشباع، استرول های 
باعث  همگی  گردو  در  موجود  فلاوونوئیدهای  و  فیبر  گیاهی، 

می شوند غذای بسیار مفیدی برای قلبتان باشد.
تغذیه نیاز به توجه دارد، مخصوصاً وقتی که سن بالاتر می رود. 
زیرا ریسک بیماری ها نیز با افزایش سن بالاتر می رود و عضلات و 
استخوان ها شروع به تحلیل رفتن می کنند. مواد غذایی زیر را وارد 

رژیم غذایی تان کنید.
*چغندر

این ریشه های شیرین، خواص زیادی دارند: می توانند انرژی تان 
را بالا ببرند، مغزتان را قدرتمند کنند، به سلامت قلبتان کمک 
کنند و خیلی چیزهای دیگر. چغندر سرشار از نیترات است و 
می تواند جریان خون را به سمت مغز افزایش بدهد، در نتیجه با 
زوال عقل مبارزه می کند. نیترات برای کنترل فشارخون نیز مفید 
است. نیترات چغندر در بدن به نیتریک اکسید تبدیل می شود و 
می تواند با گشاد کردن رگ های خونی، فشارخون را کاهش بدهد.

*دانه آفتابگردان
چه کسی دوست ندارد پوستش جوان بماند؟ خوردن ترکیبی 
از ویتامین E و ویتامین C کمکتان می کند از پوستتان در برابر 
پرتوهای مضر محافظت کنید. دانه های آفتابگردان، منبع عالی 
ویتامین E هستند و در کنار سالاد اسفناج به خوبی قرار می گیرند. 

اسفناج ویتامین C دارد.
*گردو

خود  قلب  سلامت  نگران  است  ممکن  سال  بالای 5۰  افراد 
باشند. ترکیب منحصربه فرد چربی های غیراشباع، استرول های 
باعث  همگی  گردو  در  موجود  فلاوونوئیدهای  و  فیبر  گیاهی، 

می شوند غذای بسیار مفیدی برای قلبتان باشد.
*پروتئین وی

حتماً می دانید که عضلات بعد از 3۰ سالگی کم کم شروع به 
به غذاهایی  بنابراین منطقی است که  تحلیل رفتن می کنند، 
فکر کنید که کمکتان می کنند این پروسه را به تأخیر بیندازید و 
از سرعتش کم کنید. بیشتر کارشناسان می گویند بهترین راه 
دریافت مواد مغذی، منابع طبیعی آن هاست، اما همیشه هم 
ممکن نیست مثلًا پروتئین را از منابع طبیعی آن به دست بیاوریم. 
از مکمل پروتئین وی استفاده کنید و آن را به  شما می توانید 
اسموتی ها، ماست، پنکیک و ... اضافه نمایید. وی، یک پروتئین 
باکیفیت و کامل است. نقطه ی قوت دیگر پروتئین وی این است 
که سیستئین زیادی دارد که باعث می شود سطح گلوتاتیون در 
بدن بالا برود. گلوتاتیون، یکی از مهم ترین آنتی اکسیدان ها در 

بدن است و می تواند جلوی آسیب های ناشی از رادیکال های آزاد 
را بگیرد.

*سبزیجات دارای برگ سبز تیره
این سبزیجات مانند کلم و اسفناج، منبع عالی کلسیم اند. با 
افزایش سن، نیاز بدن شما به کلسیم بیشتر می شود. یک فنجان 
کلم برگ سبز پخته شده تقریباً 3۰ درصد از نیاز روزانه ی شما به 
کلسیم را تأمین می کند، ضمن اینکه مواد مغذی مفید دیگری 

مانند ویتامین K، ویتامین A، ویتامین C، پتاسیم و فیبر نیز دارد.
*بنشن و حبوبات

مانند  مزمن  بیماری های  به  ابتلا  احتمال  سن،  رفتن  بالا  با 
کلسترول بالا و دیابت نوع دوم نیز افزایش می یابد. داشتن رژیم 
غذایی سرشار از فیبر که شامل بنشن و حبوبات می شود می تواند 
احتمال وقوع بیماری ها را کاهش بدهد و ضمناً مواد مغذی مهمی 

مانند کلسیم و آهن و پتاسیم را که در این سن بسیار به آن ها نیاز 
دارید برایتان تأمین نماید.

*کینوآ
کینوآ نیز یکی دیگر از منابع گیاهی پروتئین است که تمام نُه 
آمینواسید ضروری بدنتان را دارد. از کینوآ به شیوه های متنوعی 

می توانید در رژیم غذایی تان استفاده کنید.
*گوجه فرنگی

دوست  را  آن  زیاد  احتمال  به  که  است  غذایی  فرنگی  گوجه 
دارید و زیاد مصرف می کنید اما آیا می دانستید که به پیشگیری 
از چین و چروک پوستتان نیز کمک می کند؟ گوجه فرنگی دارای 
آنتی اکسیدان قدرتمندی به نام لیکوپن است که می تواند از آسیب 
ناشی از نور خورشید به پوست جلوگیری نماید. بدن شما، لیکوپن 

گرفته شده از گوجه فرنگی را بهتر می تواند جذب کند.

*قارچ
غذایی  رژیم  با  که  است  مهم  زنان  برای  سالگی،  از 5۰  بعد 
مناسبی با علائم یائسگی مانند شکنندگی استخوان ها مبارزه 
 D کنند. طی این مرحله از زندگی، باید مصرف کلسیم و ویتامین
را افزایش دهید. قارچ، یکی از منابع غذایی ویتامین D می باشد. 

قارچ هایی را تهیه کنید که زیر نور خورشید پرورش یافته اند.
*آلو خشک

خوردن پنج تا شش عدد آلو خشک در روز می تواند از پوکی 
از 5۰  بعد  استخوان  پوکی  احتمال  کند.  جلوگیری  استخوان 
سالگی شدت می گیرد، بنابراین افزودن آلو خشک به رژیم غذایی 
می تواند کمک زیادی به شما بکند. ضمناً آلو خشک برای سلامت 

گوارش نیز بسیار مفید است و هر وعده ی آن، سه گرم فیبر دارد.
*تخم مرغ

خوردن تخم مرغ برای سلامت مغزتان مفید است. تحقیقی 
جدید نشان می دهد مصرف تخم مرغ، با بهبود عملکرد ادراکی 
در افراد بزرگسال مرتبط است. لوتئین که ماده ی مغذی موجود در 
زرده ی تخم مرغ است، نقش مثبتی در عملکرد مغز افراد بزرگسال 
دارد. می توانید به شیوه های بسیار متنوعی از تخم مرغ استفاده 

کنید.
*دانه چیا

این دانه های ریز و تُرد دارای مواد مغذی بسیار مفیدی برای افراد 
سنین بالا هستند. دانه چیا، منبع گیاهی دو ماده ی مغذی است: 
کلسیم و اسیدهای چرب امگا 3 که با افزایش سن، نیاز بیشتری 
به آن ها خواهید داشت. امگا 3 به حمایت از سلامت مغز کمک 

می کند. دانه چیا را به انواع سالاد می توانید اضافه کنید.
*انگور

انگور کامل حاوی بیش از ۱۶۰۰ ترکیب گیاهی طبیعی است 
که شامل آنتی اکسیدان ها و سایر پلی فنول ها می شود. انگور برای 
قلب، چشم ها، مغز و مفاصلتان سودمند است. سه چهارم فنجان 
انگور فقط 9۰ کالری دارد و انگورها از هر رنگی، منبعی طبیعی از 

آنتی اکسیدان ها و سایر پلی فنول ها هستند.
*ماست یونانی

مقایسه  در  است،  اینکه خوشمزه  بر  یونانی علاوه  ماست 
با ماست های معمولی، 4۰ درصد سدیم و قند کمتری دارد 
دارای  یونانی،  ماست  است.  برابر  دو  آن،  پروتئین  ضمناً  و 
موجودات زنده و فعالی است که به عنوان پروبیوتیک برای 
می دهد  نشان  تحقیقات  می کنند.  عمل  گوارش  سلامت 
ماست یونانی می تواند در کاهش ریسک بیماری قلبی و دیابت 

نوع دوم، مؤثر باشد.

۱4خوراکی که با افزایش سن باید وارد رژیم غذایی تان کنید

مواد غذایی مفید برای افراد بالای 50 سال

علمی و سلامت 

 

شرکت های کشتی سازی آمریکا قصد دارند در آینده نزدیک، کار طراحی و ساخت 
کشتی  را به ربات ها محول کنند.

از دیفنس وان، یک کارخانه کشتی سازی واقع در شهر  به نقل  و  ایسنا  به گزارش 
"نیوپورت نیوز")Newport News( آمریکا، حتی برنامه ریزی و ساخت کشتی های قدیمی 

را به صورت دیجیتال انجام می دهد.
کارکنان این کارخانه کشتی سازی در حال حاضر برای سوار کردن قطعات کشتی، 
فضاهای داخل و دیواره های آن را با کمک لیزر، اسکن می کنند. کارکنان با این روش 
می توانند فرآیندهای طراحی و ساخت را به صورت دیجیتالی انجام دهند تا کشتی های 
جدیدتری را به صورت دیجیتالی بسازند. مدیران کارخانه نیوپورت نیوز باور دارند که 
مفاهیم دیجیتالی کشتی سازی می توانند روش طراحی و ساخت کشتی ها را دگرگون 

کنند.
این کارخانه کشتی سازی که در حال حاضر بخشی از شرکت کشتی سازی آمریکایی 
"هانتینگتون اینگالز اینداستریز" )HII( به شمار می رود که به مدت ۱۲۰ سال ، کار 

ساخت کشتی را برای نیروی دریایی آمریکا بر عهده داشته است. این کارخانه با وجود 
قدمت بسیار، فناوری مورد استفاده خود برای طراحی و ساخت و سوار کردن کشتی ها و 

زیردریایی ها به سرعت تغییر می دهد.
با وجود روش های دیجیتالی ساخت کشتی، نیازی نیست که کارکنان، نقشه های 3۰ 
تا ۲۰۰ صفحه ای را بررسی کنند زیرا این روش ها می توانند شیوه های آموزش کارکنان 
و انجام کار را به طور کلی دگرگون سازند. داده های دیجیتالی، مفهوم تجارت را به کلی 

تغییر خواهند داد.
این فناوری در بخش هایی به جز کشتی سازی نیز به سرعت در حال گسترش است. 
شرکت "بوئینگ")Boeing(، ابزار دیجیتالی را در طراحی یک موشک آزمایشی برای 
نیروی هوایی و یک پهپاد سوختگیری هوایی را برای نیروی دریایی به کار گرفته است. 
نیروی هوایی، در حال ارزیابی موتورهای جدیدی برای بمب افکن های "ب -5۲" خود 
است که در طراحی آنها از ابزار دیجیتالی استفاده می شود. فناوری دیجیتال، به شرکت ها 
این امکان را می دهد تا سلاح های مورد نظر خود را سریع تر از روش های ساخت قدیمی 

بسازند.
مهندسان نیوپورت نیوز در حال حاضر برای طراحی کشتی ها، از روش های دیجیتال 
استفاده می کنند اما در آینده، قصد دارند کاربرد این فناوری را گسترش دهند. آنها قصد 

دارند همه داده های به دست آمده را در زمینه های گوناگون به کار گیرند.
جدیدترین ناو هواپیمابر نیروی دریایی آمریکا که نخستین نمونه در نوع خود به شمار 
می رود و بسیاری از زیردریایی های این سازمان نیز به صورت دیجیتال طراحی می شوند.
کارکنان نیوپورت نیوز در حال حاضر برای بررسی و کنترل فرآیند ساخت کشتی، از 
اسکنرهای لیزری استفاده می کنند اما در آینده، این امکان وجود خواهد داشت که 
داده ها مستقیماً به ربات های سازنده منتقل شوند تا برای ساخت کشتی مورد استفاده 
قرار گیرند؛ در نتیجه روش های قدیمی طراحی و ساخت کشتی در این شرکت، به سرعت 
جای خود را به روش های دیجیتالی خواهند داد و کارکنان انسانی می توانند فرآیند ساخت 
را با تبلت های خود کنترل کنند و حتی شکل نهایی کشتی را پیش از ساخت ببینند. با 
این روش ها، کار ساخت کشتی نسبت به قبل، کارآمدتر و سریع تر صورت خواهد گرفت.

درمان آسم با سم زنبور عسل!
پژوهشگران  از  بین المللی  گروه  یک 
سعی دارند بیماری آسم را با کمک سم 

نوع خاصی از زنبور عسل درمان کنند.
مجله  از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
ادونسد ساینس نیوز، شاید روزی بتوان از 
 )siRNA("خاموشگر "آر.ان .ای  فناوری 
استفاده  ژنتیکی  اختلالات  درمان  برای 
کرد. برای درمان برخی از بیماری ها، باید 
ژن های خاصی در سلول های مورد نظر 
مانند سلول های تومور زا خاموش شوند. 
ظرفیت  خاموشگر،  آر.ان .ای  فناوری 
بالایی دارد تا برای این هدف از آن استفاده 

شود.
برای پیشرفت در حوزه این پژوهش، باید سیستم قابل اطمینانی ابداع شود که بتواند 
آر.ان .ای خاموشگر را به غشای سلول برساند و سپس آن را آزاد کند. در هر دو مرحله، 

موانع قابل توجهی بر سر راه وجود دارد.
یک گروه بین المللی از پژوهشگران در سال ۲۰۱۶، سیستمی برای آر.ان .ای خاموشگر 
ابداع کردند که تمرکز آن، بر رساندن سلول های تی فعال در ریه برای مقابله با آسم بود اما 
استفاده از این سیستم به دلیل کم بودن میزان بار مفید منتقل شده به محل مورد نظر، 
متوقف شد. این گروه در پژوهش جدید خود، قابلیت های "ملیتین")melittin( و تأثیر آن 
را در کمک به آزاد کردن آر.ان .ای خاموشگر مورد بررسی قرار دادند. ملیتین، ترکیبی است 
که در سم "زنبور عسل اروپایی" یا "زنبور عسل غربی")Western honey bee( وجود دارد.

ملیتین به خاطر داشتن پی اچ نسبتاً کم هنگام رساندن هدف مورد نظر به سلول، 
می تواند غشای سیستم را از بین ببرد. محیطی که بیشتر اسیدی است، سم را فعال 

می کند و غشای سیستم را از بین می برد تا به جای آن، آران ای خاموشگر آزاد شود.
این گروه پژوهشی برای اثبات تأثیر سم زنبور عسل در آزاد شدن آران ای خاموشگر، 
آزمایش های بسیاری انجام دادند. تصویر پایین می تواند عملکرد این سیستم را به شکل 
برجسته تری مشخص کند. هنگامی که غشای سیستم در یک سلول از بین برود، سلول 

به رنگ سبز شفاف درمی آید و اگر غشا از بین نرود، رنگ قرمز جای آن را می گیرد.
از بین بردن غشای سیستم، گام خوبی در این بررسی به شمار می رود اما آزمایش 
واقعی باید در مورد بار مفیدی که سلول از آن استفاده می کند صورت بگیرد. پژوهشگران، 
سیستم خود را با "پلاسمید")plasmid( بارگیری کردند که بیان "پروتئین فلورسنت 
سبز")GFP( را انجام می دهد و آن را به سلول اضافه می کند. نتایج آزمایش های صورت 
گرفته نشان می دهند که سیستم جدید کمک می کند تا بیان پروتئین فلورسنت سبز به 
مقدار بیشتری صورت بگیرد. پژوهشگران امیدوارند که این پلتفرم جدید بتواند به تغییرات 
قابل توجهی در بیان ژن صورت گرفته در سلول های ریه منجر شود و روش های جدیدی 

برای درمان آسم ارائه دهد.

نخستین موشک خصوصی ژاپنی به فضا رسید
یک شرکت فضایی خصوصی ژاپنی با پرتاب نخستین موشک خود به فضا توانست 
نام ژاپن را به کشورهای دارای فناوری فضایی در بخش خصوصی اضافه کند. ژاپن در 
نهایت توانست خود را در میان کشورهای دارای فناوری فضایی بخش خصوصی معرفی 
کند. شرکت "اینتراستلار تکنولوژیز")Interstellar Technologies( با پرتاب موشک "مومو 
MOMO("3-3( به فضا موفق به انجام این مهم شد. این موشک تحقیقاتی به راحتی از 
خط کارمن )خطی فرضی واقع در ارتفاع ۱۰۰ کیلومتری سطح دریا که مرز بین اتمسفر 
زمین و فضای بیرونی آن در نظر گرفته می شود( عبور کرد، سپس بازگشت و در اقیانوس 
سقوط کرد. این پرتاب یک گام کوچک اما یک شروع خوب بود، چرا که "مومو 3" تنها ۸ 
دقیقه و 35 ثانیه در فضا بود. اما به هر حال این اولین پرتاب موفق پس از دو تلاش ناموفق 
بود. پرتاب این موشک هزینه منصفانه ای در بر داشت. هدف نهایی این شرکت خصوصی 
هم ارسال ماهواره های کوچک به مدار با هزینه بسیار کمتر از پرتاب های دولتی است و 

پرتاب موفق "مومو 3" یک گام به سوی دستیابی به رؤیای این شرکت بود.

ربات ها و لیزرها صنعت کشتی سازی را به دست می گیرند

چای ترش یک گیاه دارویی است که می تواند به برخی مشکلات سلامت نظیر 
عفونت های باکتریایی، تب و حتی کنترل فشارخون کمک کند.

 این گیاه دارویی دارای صدها گونه است که براساس زیستگاه و آب و هوا متفاوت 
 Hibiscus است. متداول ترین نوع آن که برای آماده سازی چای از آن استفاده می شود

sabdariffa نام دارد.
چای ترش منبع غنی آنتی اکسیدان های است که از سلول ها در مقابل رادیکال های 
آزاد محافظت می کند. همچنین با تجزیه چربی های درون بدن به عملکرد مناسب کبد 
در طولانی مدت کمک می کند. در ادامه به برخی فواید این گیاه دارویی اشاره می شود.
تنظیم فشارخون: نوشیدن چای ترش به کاهش هر دو نوع فشارخون سیستولیک 
و دیاستولیک کمک می کند. مطالعات نشان داده اند نوشیدن چای ترش موجب 

پایین آمدن فشارخون سیستولیک تا mmHg 7.5۸ و فشارخون دیاستولیک تا 3.53 
mmHg می شود. دفع عفونت های باکتریایی: باکتری ها میکروارگانیزم های هستند که 
می توانند موجب بروز برخی عفونت ها نظیر ذات الریه یا برونشیت شوند. خواص آنتی 

اکسیدانی این گیاه دارویی به دوری بدن از عفونت باکتریایی کمک می کند.
کمک به کاهش وزن: نوشیدن منظم چای ترش می تواند به کاهش وزن نیز کمک 
کند. برخی مطالعات نشان داده اند که افراد دارای اضافه وزن بعد از ۱۲ هفته مصرف 

عصاره چای ترش، شاهد کاهش وزن و چربی بدن شأن بودند.
پیشگیری از سرطان: این گیاه دارویی حاوی پلی فنول ها، ترکیبات معروف به خاطر 
داشتن خواص ضدسرطانی، است. در برخی مطالعات هم نشان داده شده است که 

عصاره چای ترش می تواند موجب اختلال در رشد سلولی شود.

توصیه محققان؛

خواص چای ترش در کاهش وزن و تنظیم فشارخون

محققان طی یک مطالعه جدید راهی را برای تبدیل 
سلول های پوست موش به هر سه نوع سلول بنیادی مورد 

نیاز برای ایجاد جنین پیدا کرده اند.
به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، یک مطالعه جدید 
باور نکردنی برای اولین بار راه تبدیل سلول های پوست به 
هر سه نوع سلول بنیادی که جنین را تشکیل می دهند، 
پیدا کرد. این کشف فوق العاده راهی برای ایجاد یک جنین 

بدون نیاز به یک تخمک یا اسپرم است.
بیش از یک دهه پیش "شینیا یاماناکا" پژوهشگر ژاپنی از 
دانشگاه کیوتو به پیشرفت قابل توجهی در این زمینه رسید. 
او و تیمش راهی پیدا کردند که سلول های عادی پوست 
موش را برداشت کنند و آنها را به سلول های بنیادی جنینی 

بازگردانند.
بنیادی  "سلول های  سلول ها  این  ساخت  توانایی  به 
القایی")iPSCs( می گویند که یک انقلاب واقعی در علوم 
پزشکی بود و منجر به تعدادی از نوآوری های شگفت انگیز 

شد.
در حالی که iPSC به دانشمندان فرصت های جدیدی 
نظیر بازیابی قلب انسان و ترمیم نخاع آسیب دیده ارائه 

داد، اما محدودیت هایی نیز داشت. اگر کسی بخواهد یک 
جنین کامل انسان بسازد، دیگر سلول های بنیادی جدید 
هم لازم است. iPSC ممکن است بخش عمده ای از بافت 
رو به رشد را تشکیل دهد، اما چندین بافت مهم و اساسی 

جنینی را تولید نمی کند.
به  موسوم  بنیادی  سلول های  از  دیگر  جدید  نوع  دو 
سلول های  و   )TSC( تروفوبلاست  بنیادی  سلول های 
بنیادی اندودرم )XENs( برای رشد جنین سالم حیاتی 
هستند. این ها سلول های بنیادی هستند که جفت و دیگر 
بافت های اطراف جنین از جمله بند ناف و کیسه ناف را 
ایجاد می کنند. سال گذشته تیمی از دانشمندان دانشگاه 
کمبریج مطالعه ای را انجام دادند که طی آن یک جنین 
مصنوعی موش توسط ترکیب این سه نوع سلول بنیادی 
تولید شد. در این تحقیق اولین بار بود که یک جنین بدون 

اسپرم یا تخمک ایجاد می شد.
در حالی که تحقیق دانشگاه کمبریج سه نوع سلول 
بنیادی را از جنین در حال رشد موش گرفت، دانشمندان 
نشان   )Hebrew("هبرو" دانشگاه  از  جدید  مطالعه  این 
دادند که این سه نوع سلول بنیادی را می توان از سلول های 

پوست بالغ تولید کرد که ترکیبی از پنج ژن است که باعث 
تحریک سلول های پوستی برای تبدیل به هر یک از این سه 

نوع سلول جنینی می شود.
"بوگانیم" یکی از محققان این مطالعه می گوید: در حالی 
که این جنین مصنوعی از سلول های تغییر یافته پوست 
موش ساخته شده است، دنیای علم هنوز به طور بالقوه 

دهه ها با تکرار این روند در انسان فاصله دارد.
وی افزود: برای ایجاد یک جنین، ما باید سلول ها را در 
یک ساختار سه بعدی سازماندهی کنیم. سپس اگر این 
کار به درستی انجام شود و اگر ما نسبت دقیق بین انواع 
سلول ها و محیط مناسب را پیدا کنیم، می توان جنین را 
ایجاد کرد. ایجاد یک جنین کامل انسان از سلول های 
پوست بدون نیاز به اسپرم و تخمک دور از ذهن ترین نتیجه 
این تحقیق است که در صورت تحقق، ناباروری را در انسان 

به طور کامل از بین می برد.
اما پیش از آن، نتایج این مطالعه و استفاده از این نوع 
نوآوری، توانایی دانشمندان برای درک بهتر نقایص جنینی 
یا اختلال عملکرد جفت را با مدل سازی رشد جنین در 

شرایط آزمایشگاهی افزایش خواهد داد.

تشریح نحوه عملکرد خودروهای برقی به دانشجویان و دانش آموزان علاقمند کار ساده 
ای نیست. اما فولکس واگن با تولید اسکلت یک خودروی برقی این کار را ساده کرده است.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از یاهونیوز، این شرکت نام این مدل آموزشی از خودروی 
برقی خود را eGon گذاشته که از نظر امکانات و ظاهر شباهت زیادی به خودروی برقی ای 
– گلف دارد. eGon اگر چه به شکل اسکلتی از یک خودروی برقی طراحی شده، اما به طور 
کامل قابل رانندگی است و از امکانات متداول در خودروهای برقی برخوردار است. در درون 
این خودرو کدهای آر کیو متعددی وجود دارد که با اسکن کردن آنها می توان اطلاعات فراوانی 
در مورد کارکردهای هر قطعه از خودروهای برقی به دست آورد. قرار است این خودروی برقی 
آموزشی اولین بار در نمایشگاه IdeenExpo هانوفر عرضه شود که نمایشگاهی با تمرکز بر 

موضوع علم و فناوری برای جوانان است. این نمایشگاه از ۱5 تا ۲3 ژوئن دایر خواهد بود.

ایجاد جنین مصنوعی بدون نیاز به اسپرم و تخمک!

تولید اسکلت خودروی برقی برای آموزش به دانشجویان



سه شنبه -هفدهم اردیبهشت ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4797
اجتماعی

امام علی)ع( روزه را حافظ انسان و سپر عذاب الهی 
دانستند و در نهج البلاغه چندین بار از این فریضه 
الهی به عنوان ششمین رکن اسلام نام بردند و آن را 

موجب غفران و آمرزش گناهان و معاصی بیان کردند.
روزه ابعاد گوناگونی دارد و آثار فراوانی از نظر مادی 
و معنوی در وجود انسان برجای می گذارد که از همه 
مهمتر بعد اخلاقی و فلسفه تربیتی آن است. از فواید 
مهم روزه داری اینکه روح انسان را تلطیف و اراده او را 

محکم می سازد. 
امام علی )ع( بارها با اشاره به این موضوع که رمضان 
بر ماه های دیگر برتری دارد و در آن دعاهای روزه داران 
مستجاب می شود، همواره مومنان را به استفاده از این 
فضای معنوی برای تقرب و نزدیکی به خدای متعال 
دعوت کرده است. نهج البلاغه که به عنوان گنجینه 
ای از پندها و آموزه های امیرمومنان)ع( محسوب می 
شود، نکته های بی شماری را در ارتباط با جایگاه روزه 

داری و حرمت ماه مبارک رمضان دربردارد. 
فلسفه  که  هنگامی  شیعیان  پیشوای  نخستین 
عبادت ها را بیان می کند به روزه که می رسد چنین 
تشریع  جهت  این  از  را  روزه  »خداوند  فرماید:  می 
فرموده که روح اخلاص در مردم پرورش یابد.« ایشان 
روزه را ششمین رکن اسلام معرفی می کنند که این 

مهم نشان دهنده جایگاه روزه در اسلام است. 
امام علی)ع( روزه و روزه داری را در نهج البلاغه مورد 
توجه ویژه قرار می دهد و در موارد مختلفی و به بیان 
های گوناگون به تبیین اهمیت و جایگاه آن می پردازد. 
در متن زیر به نمونه هایی از سخنان ایشان در این باره 

پرداخته شده است. 
*ماه رمضان و گشوده شدن درهای رحمت 

در  رمضان  ماه  روز  نخستین  در  علی)ع(  حضرت 
مسجد کوفه خطبه ای زیبا در وصف ماه مبارک رمضان 
ایراد کردند و فرمودند: ای مردم! این ماه، ماهی است 
که خداوند، آن را بر ماه های دیگر برتری داده است، 
مانند برتری ما اهل بیت بر دیگر مردم و آن، ماهی است 
گشوده  آن  در  رحمت،  درهای  و  آسمان  درهای  که 
می شوند و درهای آتش در آن بسته می گردند و ماهی 
است که در آن ندا شنیده می شود و دعا مستجاب 

می گردد و گریه مورد ترحّم قرار می گیرد. 
ایشان در ادامه این خطبه با اشاره با فضیلت شب 
های قدر می فرمایند: ماهی است که در آن، شبی 
وجود دارد که فرشتگان از آسمان فرود آمده، بر مردان و 
زنان روزه دار، به اذن پروردگارشان تا طلوع سپیده سلام 
می دهند و آن شب، »شب قدر« است. دو هزار سال 
پیش از آن که آدم)ع( آفریده شود، ولایت من در آن 

شب، مقدّر شد. روزه گرفتن آن، برتر از روزه داری هزار 
ماه است و عمل در آن، برتر از عمل در هزار ماه است. 
ای مردم! خورشید ماه رمضان بر مردان و زنان روزه دار 
با رحمت می تابد و ماه آن با رحمت بر آنان نورافشانی 
می کند و هیچ روز و شبی از این ماه نیست، مگر آن که 
پروردگار متعال، بر سر این امّت، نیکی می افشاند. پس 
هر کس از ریزش نعمت الهی ذرّه ای بهره مند گردد، 
با خدا، نزد خداوند، گرامی خواهد  در روز دیدارش 
بود و هیچ بنده ای نزد خدا گرامی نگردد، مگر آن که 

خداوند، بهشت را جایگاه او قرار می دهد. 
ماه ها  دیگر  همچون  شما،  ماه  این  خدا!  بندگان 
شب هایش  و  روزهاست  برترین  روزهایش  نیست. 
برترین شب ها و ساعاتش برترین ساعات است. آن، 
ماهی است که شیطان ها در آن در بند و زندانی اند؛ 
ماهی که خداوند در آن، روزی ها و اجل ها را می افزاید 
و میهمانان خانه اش را می نویسد؛ ماهی که اهل ایمان 
با آمرزش و رضای الهی، با شادی و نعمت های الهی، و 
با خشنودی فرمانروای دادگر و توانا، پذیرفته می شوند. 

**روزه داری و پرهیز از تکبر 
امام علی)ع( در خطبه 192 نهج البلاغه که به خطبه 
قاصعه معروف بوده و موضوع محوری آن، پرهیز از 
تکبر است، به اهمیت روزه و ثمره ها و علت تشریع روزه 
داری می پردازند و می فرمایند: »خداوند بندگانش را، 
با نماز و زکات و تلاش در روزه  داری، حفظ کرده است، 
تا اعضا و جوارحشان آرام و دیدگانشان خاشع و جان 
و روانشان فروتن و دل هایشان متواضع باشد، کبر و 
خودپسندی از آنان رخت بربندد، چرا که در سجده، 
بهترین جای صورت را به خاک مالیدن، فروتنی آورد و 
گذاردن اعضای پر ارزش بدن بر زمین، اظهار کوچکی 
کردن است و روزه گرفتن و چسبیدن شکم به پشت، 
مصرف  برای  زکات  پرداخت  و  است  فروتنی  عامل 
شدن میوه  جات زمین و غیر آن، در جهت نیازمندی 
های فقرا و مستمندان است. به آثار عبادات بنگرید که 
چگونه شاخه  های درخت تکبّر را در هم می  شکند و از 

روییدن کبر و خودپرستی جلوگیری می  کند«. 
*روزه؛ حافظ انسان از عذاب الهی 

امام علی)ع( در خطبه 110 نهج البلاغه 10 رکن از 
ارکان اسلام را تشریح می کند که ششمین رکن روزه 
با  ارتباط  به شمار می رود. ایشان در این خطبه در 
روزه فرمودند: »برترین چیزی که توسّل جویندگان به 
خدای سبحان، بدان توسّل می  جویند، ایمان به او و 
به پیامبر، جهاد در راه او زیرا جهاد رکن اعلای اسلام 
محسوب می شود و کلمه توحید است که در فطرت و 
جبلت هر انسانی است و برپای داشتن نماز را دربرمی 

گیرد که نشان ملت اسلام است و روزه ماه رمضان 
است که نگهدارنده آدمی از عذاب خدای و حج خانه 
خداست...«.  امیرمومنان)ع( در حکمت 252 روزه 
داری را عامل اخلاص ارزیابی کردند و در این ارتباط 
فرمودند: »خداوند روزه را واجب کرد تا به وسیله آن 
اخلاص خلق را بیازماید.« ایشان همچنین در حکمت 

136 از روزه به عنوان زکات بدن، یاد می کنند. 
*روزه داری؛ ویژگی یاران خاص الهی 

امیرمومنان)ع( در نهج البلاغه و در خطبه ای که پس 
از لیله الهریر)شبی از شب های جنگ صفین( با تاکید 
بر مداومت بر روزه می فرمایند: »کجا هستند مردمی 
که به اسلام دعوت شده و پذیرفتند، قرآن تلاوت کردند 
و معانی آیات را شناختند. به سوی جهاد بر انگیخته 
بچّه خود روی می  به سوی  شده چونان شتری که 
 آورد شیفته جهاد شدند شمشیرها از نیام بر آوردند و 
احاطه  صف،  به  صف  گروه،  گروه  را  زمین  گرداگرد 
کردند، بعضی شهید و برخی نجات یافتند. هیچ گاه از 
زنده ماندن کسی در میدان جنگ شادمان نبودند و در 
مرگ شهیدان نیازی به تسلیت نداشتند با گریه  های 
طولانی از ترس خدا، چشم  هایشان ناراحت و از روزه  
داری فراوان، شکم  هایشان لاغر و به پشت چسبیده 
رنگ های  و  خشک  دعا  فراوانی  از  لب هایشان  بود. 
صورت از شب زنده  داری ها زرد و بر چهره  هایشان غبار 
خشوع و فروتنی نشسته بود. آنان برادران من هستند 
که رفته  اند و بر ماست که تشنه ملاقاتشان باشیم و از 

اندوه و فراقشان انگشت حسرت به دندان بگیریم«. 
نخستین پیشوای شیعیان)ع( همچنین با اشاره به 
فضیلت روزه داری در روزهای گرم و طولانی رمضان در 
تابستان فرمودند: »سه چیز از دنیای شما برایم دوست 
داشتنی است: گرامی داشتن مهمان، روزه داری در 

تابستان و شمشیر زدن در راه خدا«. 
*روزه داران بی بهره 

روزه  درباره  ارزشمند  هایی  آموزه  امیرمومنان)ع( 
حقیقی و ضرورت توجه مومنان به اخلاص و تزکیه 
نفس در این فرصت معنوی دارند و در حکمت 145 در 
این باره می فرمایند: »چه بسا روزه داری که از روزه اش 
جز گرسنگی و تشنگی بهره ای ندارد و چه بسا شب 
زنده داری که از نمازش جز بی خوابی و سختی سودی 
فرماید:  می  نیز  دیگر  عبارتی  در  ایشان  برد«.  نمی 
»روزه، امساک از خوردن و آشامیدن نیست بلکه روزه، 
خودداری از تمامی چیزهایی است که خداوند سبحان 

آنها را بد می داند«. 
*روزه موجب غفران و آمرزش گناهان و معاصی 

انسان 
امیرمومنان)ع( در سخنانی روزه را موجب غفران و 
آمرزش گناهان انسان معرفی می کنند و در این ارتباط 
آزمایش اخلاص  برای  را  روزه  می فرمایند: »خداوند 
مردم واجب فرموده است که روزه در اخلاص عمل 
بسیار مؤثر است؛ یعنی کسی که روزه می گیرد و تمامی 
روز را با همه امکان به خوردنی ها و آشامیدنی هایی که 
جز  می نماید،  امساک  درعین حال  دارد،  اختیار  در 
اخلاص به پیشگاه حضرت حق مفهومی دیگر ندارد« 
و در قسمتی دیگر از نهج  البلاغه فرمودند: »و یکی از 
دلایل وجوب روزه این است که روزه ماه رمضان سپر 
است از عقاب الهی، یعنی روزه موجب غفران و آمرزش 
گناهان و معاصی انسان است، که به وسیله روزه نجات 

از آتش جهنم و عقوبت پروردگار به دست می آید«. 
وسیله  یک  که  رمضان  ماه  روزه  درباره  سپر  تعبیر 
مهم دفاعی در میدان مبارزه است به خاطر آن بوده 
که سرچشمه اصلی گناهان، وسوسه های شیطان و 
ابزار شیطان هوای نفس است هنگامی که به وسیله 
روزه، خواهش های نفسانی در کنترل عقل در می 
آیند و انسان با این وسیله دفاعی از حمله های شیطان 

محفوظ می ماند. 

تخریب بزرگترین طاق ضربی جهان

مرگ تدریجی یک اثر گران بها در قم

 میراث فرهنگی و آثار تاریخی آن چیزی است که از گذشته برای ما به یادگار باقی مانده و 
بیانگر فرهنگ و تمدن گذشتگان یک ملت می باشد؛ این آثار در واقع هویت ملی و اصالت و 
ارزش تاریخی ملتی است که به واسطه آن به غرور ملی رسیده و همگان چه مسئولان و چه 

مردم باید نسبت به پاسداری و حفظ آن آگاه باشند.
حتی قرآن کریم در آیاتی از لزوم توجه به آثار گذشتگان و تدبر و آگاهی از میراث و 
سنت های گذشتگان تأکید دارد؛ در جای جای ایران اسلامی بناها و آثار تاریخی با ارزشی 
وجود دارد که جایگاه ویژه ای برای جذب گردشگر داشته و بسیاری از آن ها امروز به ثبت 

جهانی رسیده اند.
شاید قم تنها با وجود بارگاه کریمه اهل بیت )س( و مسجد مقدس جمکران شناخته 
شده باشد ولی در دل این استان آثار و گنج های تاریخی گران بهایی وجود دارند که نه تنها 
ناشناخته بلکه امروز به دلیل بی توجهی به تخریب رفته اند در حالی که اگر بهسازی و یا مورد 

توجه قرار می گرفت امروز از مقاصد مهم گردشگری به شمار می رفت.
ولی آثار مهمی مانند تیمچه بازار، مجموعه بازار کهنه که جزو آثار شاخص استان قم 
هستند با کم ترین بارندگی ها و بی توجهی رو به تخریب رفته و در حالی که باید برای ثبت 
جهانی این آثار قدم های مثبتی برداشته می شد، دخل و تصرف های بی جا باعث شده 
این اثر در غربت ثبت جهانی و توجه قرار گیرد در حالی که ارزش تاریخی و معماری بالایی 

دارد.
با وجود برخی پیش بینی ها در مورد خسارت های غیرمترقبه حجم خسارت ها به اماکن 
تاریخی قم بر اثر بارندگی اخیر دور از انتظار بود هرچند عملیات عمرانی و مرمت جزئی از 
تیمچه بازار شروع شده در حالی که اعتبارات در نظر گرفته هم ناچیز بوده ولی سوال این 
جاست که »چرا علاج واقعه قبل از وقوع نباید کرد« چرا قبل از تخریب این چنینی با توجه 
به ثبت ملی این اثر اعتبارات لازم اختصاص نیافته؟ چرا دیگر دستگاه ها به کمک میراث 

فرهنگی برای حفظ این آثار وارد عمل نشدند؟
*عبور از بحران تحریم با توجه به میراث گذشته

و  و میراث فرهنگی قم تحقیق  تاریخی  آثار  پژوهی که در زمینه  از اعضای قم  یکی 
رونق  با  می شد  توجه  فرهنگی  میراث  به  اگر  می گوید:  داشته  بسیاری  پژوهش های 
گردشگری با بهره گیری از میراث فرهنگی و آثار تاریخی در زمینه رونق گردشگری امروز 

می توانستیم از بحران تحریم عبور کنیم.
سید محسن محسنی بیان می کند: با برگزاری تور برای میراث فرهنگی قم به اقتصاد 
پایداری می رسیدم در حالی که با رونق گردشگری تاریخی حتی با صادر نشدن یک بشکه 
نفت هم با بحران کنونی روبرو نبودیم و به جای دخل و تصرف های نابجا در آثار تاریخی 

مانند تیمچه بازار امروز این بنای با ارزش به ثبت جهانی می رسید.
وی اظهار داشت: میراث فرهنگی برای نجات این بنای با ارزش باید برای رفع آسیب ها 
و ناهنجاری های ایجاد شده همت می کرد؛ اگر شده حتی اعتبارات بسیاری را هم هزینه 

می کرد. این بنا ارزش دارد برای آن اعتبار و هزینه شود.
*تیمچه بازار بزرگترین طاق ضربی جهان

این پژوهشگر آثار تاریخی قم می گوید: تیمچه بازار قم بزرگترین طاق ضربی جهان است 
بزرگترین از این طاق به ظاهر در جهان دیده نشده است و معمار آن جزو برجسته ترین 
معماران هزاره اخیر است که به نام »استاد حسن قمی« شهرت دارد و وجود تیمچه بازار 

باعث ارزش تاریخی بازارها و راسته بازارهای قم شده است.
به گفته وی، سازنده این بنا صحن و حرم صحن اتابکی در حرم حضرت معصومه )س( را 
نیز ساخته و معمار ویژه »میرزا علی اصغر خان« و »امین السلطان« و اتابک اعظم در دوره 
ناصرالدین شاه است که بزرگترین شخصیت سیاسی بوده که اقدام به معماری وسیعی در 

جای جای ایران کرده است.
محسنی می افزاید: برای ثبت جهانی این بنای با ارزش همتی انجام نشده است در حالی 
که یادداشت ها و مطالبی برای ارزش این بنا نگاشته شده نه مورد توجه مسئولان بوده و نه 

مردم هم روحیه مطالبه گری برای پاسداری و حفظ این بنا از مسئولان دارند.
*بی توجهی به بافت کهن و آثار تاریخی قم

این عضو بنیاد قم پژوهی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اهمیت کاروانسرای 
ملأ حسین اظهار داشت: کاروانسرای حاجی حسین به دلیل اینکه در مجموعه بازار 
و  بناها  از  مجموعه ای  قم  کهن  بافت  دارند  ویژه ای  اهمیت  دارند  قرار  کهنه  میدان  و 
محوطه های تاریخی است که در کنار هم قرار دارند مانند مجموعه حدود اربعه که در حد 
شرقی بلوار روحانی، حد غربی 55 متری عمار یاسر و هم چنین حد جنوبی خیابان آذر و 

حد شمالی بلوار 15 خرداد قرار گرفته اند.
محسنی می افزاید: مهم ترین اجزای بافت تاریخی قم شامل، بازار کهنه، آب انبار کهنه، 
میدان کهنه و منار زندیه هم چنین مسجد فیض و منارهای مدرسه غیاثیه و مسجد جامع، 
مقبره مسافر و مسجد آلوچو و مدرسه جهانگیرخان است؛ مقابر چهل اختران و موسی 
مبرقع و پاره ای اجزای کوچک تر مانند سقاخانه و مسجد میدان کهنه که هر یک ارزش 

تاریخی در این مجموعه وجود دارد.
به گفته وی، در درون بافت کهن نباید هیچ خیابانی عبور کند و نباید تراکم زیاد داده 
شود آپارتمان سازی باید تعطیل شود عناصر نابود شده مانند دروازه ری با مدارکی که به 
تازگی تحصیل شده باید بازسازی شود سنتی سازی در این قسمت باید تشویق شود سرای 
ملاحسین مهم است چون یکی از عناصر شاخص این مجموعه است به قول سعدی »چو 
عضوی به درد آورد روزگار، دگر عضوها را نباشد قرار« بنابراین اجرا و مجموعه بافت کهن با 

هم معنی دارند.
*وجود ۳۵۰ اثر متنوع تاریخی مهم در قم

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم نیز به خبرنگار مهر 
می گوید: قم ظرفیت های مهم تاریخی بسیار و متنوعی دارد حدود 350 اثر از آثار تاریخی 
قم به ثبت آثار تاریخی کشور رسیده است که شامل کاروانسراهای تاریخی مانند کاروانسرای 
دیرگچین مادر، کاروانسرای ایران و مساجد تاریخی مانند مسجد امام حسن عسکری، 
مسجد جامع و مسجد میدان کهنه و هم چنین مدارسی مانند مدرسه فیضیه، حجتیه، 
غیاثیه، و غیره است که به همراه بارگاه حضرت معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران از 

ظرفیت های مهم گردشگری قم هستند.
حمید یزدانی با اشاره بارندگی های اخیر و چالش تخریب آثار تاریخی در قم می افزاید: 
طی بارندگی های اخیر تمام آثار تاریخی ثبت شده در فهرست آثار ملی در استان قم آسیب 
شناسی و پایش شد و 40 اثر در اولویت رفع آسیب شناسی قرار گرفت که متأسفانه در بودجه 

درخواست شده سال های 96 و 9۷ اعتباری خاص برای نگهداری بناها دیده نشده بود.
به گفته این مسئول، ما موفق شدیم از طریق سازمان مرکزی مبلغ اندکی بودجه برای 

مرمت اضطراری دریافت و آن را برای برطرف کردن آسیب جزئی هزینه کنیم.
وی اظهار داشت: خانه تاریخی ملاصدرا واقع در شهر کهک تخریب خاصی نداشت است 

و فقط در حد نگهداری ساده بود که اقدام مرمتی انجام شد.
*اقدامات اجرایی برای ترمیم تیمچه بازار قم

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم می گوید: در اثر بارندگی 
اخیر که استان قم شاهد بود بخشی از یک طاق پوششی تیمچه بازار قم دچار آسیب شد 
هرچند که این قسمت از 4 سال گذشته تخریب شده بود و با شمع های چوبی مهار شده 
بود با این همه از ساعات ابتدای وقوع این اتفاق معاونت میراث فرهنگی و شورای فنی اداره 
کل میراث فرهنگی در محل حاضر و راهکارهای اجرایی برای پیشگیری از تخریب بیشتر و 

مرمت و بازسازی بررسی و تصمیم گیری شد.
*میراث فرهنگی در انحصار سازمان خاصی نیست بلکه سرمایه ای است که از 

گذشتگان به ما رسیده است
یزدانی بیان می کند: خوشبختانه به تزئینات مقرنس ها و رسمی بندی ها آسیبی وارد 
نشده است هم زمان با پیگیری اینجانب تأمین اعتبار مورد نیاز از محل اعتبارات سازمان 
مرکزی انجام و با حضور پیمانکاران و معماران و استادکاران سنتی در خصوص نحوه انجام 
عملیات مرمتی تصمیم گیری شد اقدامات حفاظتی اضطراری صورت گرفت و با شروع 

آواربرداری و حذف مخاطرات شروع و ظرف یک ماه به اتمام خواهد رسید.
وی با اشاره به تخریب بازار کهنه و بازار نو اظهار داشت: در سال 9۸ برای بازارهای قم 
مانند کهنه و نو و 40 اثری که در اولویت رفع آسیب قرارگرفته اند نیز درخواست اعتبار 
عمرانی شده و با ستاد بحران استان هم در ایام نوروز مکاتبه و درخواست بودجه استحکام 

بخشی شده است.
*تعامل میراث فرهنگی با دیگر دستگاه ها باهدف حفظ آثار تاریخی

یزدانی می افزاید: میراث فرهنگی در انحصار سازمان خاصی نیست بلکه سرمایه ای است 
که از گذشتگان به ما رسیده و رسالت ما در برابر گذشتگان و آیندگان این است که این 
میراث نیاکان را به سلامت به دست نسل بعدی بسپاریم باید مردم با تمام جدیت به کمک و 
یاری میراث فرهنگی شتافته و هرجا احساس کردند این آثار در معرض آسیب قرار دارند به 

همکاری یگان حفاظت از میراث فرهنگی شتافته و کمک کنند.
وی به تعامل شهرداری قم با سازمان میراث فرهنگی اشاره و می گوید: شهرداری تعامل 
خوبی در مرمت آثار تاریخی داشته که می توان به آواربرداری خانه تاریخی توکلی از سوی 
شهرداری اشاره کرد با توجه به بودجه محدود اداره کل سالانه برنامه منظمی برای مرمت 

برخی از آثار تاریخی قم دارد که بر اساس ضرورت طرح انجام می شود.

 از سوی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم؛

۷۶۰۰ مبلغ دینی از قم به سراسر کشور
 اعزام می شوند

مدیرکل امور تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم از اعزام هفت هزار و 600 
مبلغ دینی از قم به سراسر کشور خبر داد.

حجت الاسلام یحیی کما با بیان اینکه دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم یکی از 
نهادهای رسمی اعزام مبلغ در کشور است، افزود: در ماه رمضان امسال نیز دفتر تبلیغات 

برنامه های خود را از 29 فروردین ماه آغاز کرده و به آماده سازی مبلغان پرداخته است.
وی گفت: ثبت نام مبلغان از روز پنجشنبه پنجم اردیبهشت ماه آغاز شده و تا دیروز نیز 
ادامه داشت. مدیرکل امور تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم عنوان کرد: در این 
طرح گروه های تبلیغی، مبلغان عمومی، مبلغان نخبه و خواهران مبلغه ثبت نام کرده اند 
و به سراسر کشور اعزام می شوند. وی گفت: بیش از 1۸0 گروه تبلیغی در قالب 2 هزار 
و 100 مبلغ در ماه مبارک رمضان به سراسر کشور اعزام می شوند که این گروه ها علاوه 
بر مساجد در پارک ها، زندان ها، بیمارستان ها، کمپ های ترک اعتیاد و غیره نیز حضور 
می یابند. حجت الاسلام کمال ابراز کرد: ثبت نام اعزام مبلغان علاوه بر قم که مرکزیت 
دفتر تبلیغات است در شعب دیگر که در خوزستان، خراسان رضوی، تهران، سیستان و 
بلوچستان و اصفهان واقع شده است نیز انجام می شود. وی گفت: تاکنون هفت هزار و 
600 مبلغ از شعبه قم برای اعزام در ماه مبارک رمضان ثبت نام کرده اند که به سراسر کشور 
اعزام می شوند. مدیر کل امور تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم ادامه داد: 
بیش از سه هزار مبلغ نیز از سایر شعب برای اعزام به سایر استان ها ثبت نام کرده اند. وی 
ضمن اشاره به برگزاری جلسات آموزشی برای مبلغان افزود: ره توشه مبلغان در سه بخش 
آماده شده که شامل ره توشه عمومی، ره توشه مناطق مشترک و ره توشه ویژه مباحث 
خانواده که برای خواهران طلبه تهیه شده می شود. حجت الاسلام کمال با بیان اینکه 
مبلغان به مدت 31 روز در محل مورد نظر حضور دارند، گفت: برنامه اصلی مبلغان تأکید و 
توجه به تفسیر نهج البلاغه، تفسیر احادیث، برگزاری مراسم شب های قدر، تاکید بر حضور 
مردم در راهپیمایی روز قدس، تبیین شعار سال، استکبار ستیزی، تقویت اتحاد اسلامی، 

راه های مقابله با آسیب های اجتماعی، ترغیب مردم برای کمک به سیل زدگان است.
 

رییس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای سلفچگان  خبرداد

اجرای طرح های ترمیمی درمحورهای سیل 
زده بخش های سلفچگان و خلجستان استان قم 
رییس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای سلفچگان قم گفت : درقالب طرحهای امانی 
، نسبت به شانه سازی و اصلاح شیب شیروانی 150 کیلومتر راه ، بازگشایی و تنقیه 35 
دهانه پل آبرو ، تعمیروپاکسازی 120 عدد انواع تابلوهای ترافیکی و لکه گیری اسفالت با 
حجمی افزون بر یکصد تن درسطح راههای دوبخش سلفچگان و خلجستان استان قم 
اقدام شد .  سیدمهدی موسوی افزود :  با توجه به بارشهای سیل آسای فروردین ماه گذشته 
که موجب وارد آمدن خسارت به راه وابنیه فنی گردید ، اجرای طرحهای امانی با استفاده 
از ظرفیت و توانمندی عوامل و امکانات اداره متبوع ، جهت جلوگیری از هرنوع انسداد 
ترافیکی درسطح محورهای جاده ای دوبخش سلفچگان و خلجستان دردستور کار قرار 
گرفت .. سیدمهدی موسوی با بیان این موضوع که افزون بر 150کیلومتر از راههای این 
دوبخش به دلیل بارشهای سیل آسای فروردین ماه دچار آبشستگی درشانه وشیب شیروانی 
شده بودند ، تصریح کرد : با استفاده از توانمندی و تجربه عوامل راهدار و بهره مندی 
حداکثری از امکانات موجود ، نسبت به تسطیح ورفع افتادگی شانه ها و اصلاح شیب 
شیروانی راههای آسیب دیده اقدام گردید . موسوی درادامه به بازگشایی و تنقیه افزون 
بر 35 دهانه پل آبرو که به دلیل تجمیع لای ناشی از سیلابها گاها با انسداد کامل مواجه 
شده بودند پرداخت واظهار داشت : تسریع در بازگشایی دهانه پلها ی مسدود از لای جهت 
جلوگیری از سرریز سیل به سطح راه ، دراولویت اقدامات اولیه جهت مدیرت سیلابهای 
اخیر بود که بحمدا... با همت جمعی و سعی مضاعف همکاران و تعامل خوب دستگاههای 
ذی ربط به خوبی اجرا و از سیلابی شدن مسیرها ) حتی الامکان ( جلوگیری به عمل آمد 
.  سرپرست اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای سلفچگان ضمن اشاره به این موضوع که 
از جمله عوامل اصلی درتخریب آسفالت ، ورود و نفوذ آبهای سطحی وتجمیع آن در لایه 
رویی جاده می باشد عنوان کرد : به دلیل آسیبهای وارده ناشی از نفوذ و تجمیع آب درلایه 
رویی  که موجب پدیدار شدن چاله و دست اندازدرسطح راهها بخصوص درمحورهای بخش 
خلجستان گردید عملیات لکه گیری آسفالت با حجمی افزون بر یکصد تن آسفالت گرم 
به مرحله اجرا درآمد . وی با بیان این که طی بازه زمانی بیست روزه ای پس از سیلابهای 
دوبخش  راههای  درسطح  ترافیکی  تابلوهای  انواع  عدد  بر 120  افزون   ، ماه  فروردین 
سلفچگان – خلجستان تعمیروشستشو شده اند تصریح کرد : این اقدامات درحالی صورت 
پذیرفته که هشت نفر از کارکنان این اداره به همراه پنج دستگاه انواع ماشین آلات راهداری 

جهت کمک به هموطنان سیل زده به پلدختر اعزام شده بودند .  
 

در دیدار رییس اتاق بازرگانی و رییس دانشگاه اصفهان عنوان شد؛

نقش موثر دانشگاه در شناسایی مشکلات 
بنگاه های اقتصادی و ارایه راه حل 

رییس اتاق بازرگانی اصفهان گفت:دانشگاه در شناسایی مشکلات بنگاه های اقتصادی 
و تبدیل آن به مساله و ارایه راه حل مساله نقش موثر دارد.   مسعود گلشیرازی در دیدار 
با رییس دانشگاه اصفهان از جریان نداشتن دانش در سیاست گذاری و تصمیم گیری  
اقتصادی بخش خصوصی و دولتی انتقاد کرد و گفت: نهادینه شدن دانش در تصمیم 
گیری ها نیاز به حضور فعال دانشگاه ها در عرصه های اقتصادی دارد. وی  تصریح 
کرد:دولت به جای پرداخت یارانه بخش صنعت می تواند از دانشگاه ها  بخواهد که پروژه 
های بهبود در واحدهای صنعتی تعریف کنند و مسایل درون بنگاهی آنان را حل کنند. وی 
راه اندازی مرکز رشد صادرات ،تجارت الکترونیک و مرکز توانمندسازی نیروی انسانی را گام 
های عملی اتاق بازرگانی اصفهان برای ورود به نسل دوم و سوم اتاق های پیشرو عنوان کرد. 
گلشیرازی از تشکیل کارگروه مشترک بین اتاق بازرگانی  و دانشگاه اصفهان با هدف تنظیم 
تفاهم نامه کاربردی بین دو بخش خبر داد و گفت:خواسته بخش خصوصی از دانشگاه 
این است که مساله  صنایع را شناسایی و راه حل آنرا ارایه کنید .  هوشنگ طالبی رییس 
دانشگاه اصفهان در این جلسه  گفت:ریشه مشکلات اقتصادی کشور در مشکلات فکری 
است و سطحی نگری به فرایند تصمیم گیری  به این مشکلات دامن زده است .  وی ایجاد 
پایگاه داده های اقتصادی در استان اصفهان را مهم و ضروری دانست و گفت:این پایگاه 
داده می تواند آینده کسب و کار را برای فعالان اقتصادی رقم بزند و با تحلیل اطلاعات و 

داده های اقتصادی می توان آینده پژوهی برای جامعه تعریف کرد . 
 

رییس دفتر اسناد پزشکی تامین اجتماعی استان قم  خبرداد

هزینه دارویی ٣۶ میلیارد تومانی بیماران خاص 
و صعب العلاج 

رییس دفتر اسناد پزشکی تامین اجتماعی استان قم گفت: هزینه دارویی بیماران خاص 
و صعب العلاج بیمه شدگان تحت پوشش تامین اجتماعی در سال گذشته بالغ بر ٣٦ 

میلیارود و ٧٠٠ میلیون تومان شده است.
دکتر علیرضا کرخی در آستانه  ١٨ اردیبهشت روز بیماران خاص اظهارداشت : هزینه 
های بیماران خاص و صعب العلاج بسیار گران و پر هزینه می باشد که در سال گذشته از 
٢٨ هزار نسخه بررسی شده بیمه شدگان تحت پوشش تامین اجتماعی که مبتلا به بیماری 
خاص و صعب العلاج هستند ،بیش از ٣٦ میلیارد تومان از هزینه های آنان توسط تامین 
اجتماعی پرداخت شده است. رییس دفتر اسناد پزشکی در ادامه گفت: بیشترین  هزینه 
دارویی نسخ بررسی شده بیماران صعب العلاج ،در زمینه نسخ  شیمی درمانی می باشد که 
در سال گذشته برای هزینه دارویی این دسته از بیماران بیش از ٢٢ میلیارد و ٩٠٠ میلیون 
تومان هزینه شده است. دکتر کرخی با اشاره به اهمیت پیشگیری  و تغییر سبک زندگی 
برای کاهش هزینه های دارویی بیماران  اظهار داشت: در ١٠ ماهه نخست سال گذشته 
بیش از ٨ میلیارد و  ٨٠٠ میلیون تومان برای دیالیز بیماران تحت پوشش هزینه نموده ایم  
که مراقبت از به وجود نیامدن دیابت و رعایت اصول مراقبتی  نیاز به دیالیز را کاهش خواهد 
داد.   وی درپایان خاطر نشان کرد:بیماران خاص وصعب العلاج برای بار نخست ،یکبار 
برای تشکیل پرونده به دفتر اسناد پزشکی مراجعه می نمایند و در مابقی موارد نسخ آنها از 

طریق داروخانه های سطح شهر، تحت وب و به روش الکترونیکی تایید می شود.
 

مدیر اداره قرآن اداره کل اوقاف و امور خیریه قم:

5۰ 1محفل جزء خوانی قرآن طی ماه رمضان 
در قم برگزار می شود

مدیر اداره قرآن اداره کل اوقاف و امور خیریه قم گفت: 150 محفل جزء خوانی قرآن 
کریم در پنج بقاع متبرک امامزادگان این استان در ایام ماه مبارک رمضان برگزار می شود.

سید محمد صالح نژاد بیان اینکه بقاع متبرک شاخص استان محور برنامه های قرآنی در 
ایام ماه رمضان هستند افزود: روزانه در این اماکن مقدس شامل امامزاده موسی مبرقع)ع(، 
سید علی)ع(، جعفر شهید)ع(، سید معصوم)ع( و امامزاده ابراهیم)ع( مراسم جزء خوانی 
قرآن کریم ترتیب می یابد. وی ادامه داد: آیین جزء خوانی در امامزاده ابراهیم ویژه بانوان در 
نظر گرفته شده است ضمن اینکه در حرم حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران 
نیز ویژه برنامه های متنوع قرآنی توسط تولیت های این اماکن مقدس برنامه ریزی شده 
است. مدیر اداره قرآن اداره کل اوقاف و امور خیریه قم، استفاده از حافظان قرآن را از ویژگی 
های برجسته این آیین ها در قم دانست و افزود: استفاده از حافظان برجسته موجب 
ترغیب علاقه مندان برای حفظ قرآن شده است. صالح نژاد، برگزاری محافل انس با قرآن 
را از دیگر برنامه های شاخص در ماه رمضان برشمرد و گفت: این محافل به ویژه در شب 
های قدر و میلاد خجسته امام حسن)ع( با حضور قاریان ملی و بین المللی ترتیب می یابد.

به مناسبت آغاز ماه مبارک رمضان 

روزه؛ حافظ و سپر انسان در برابر عذاب الهی
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هیفاء پردل *

   آگهی ماده ٣ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 
کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

1- رای شماره 139۸60330002001515 مربوط به پرونده کلاسه 139۷114430002001911 آقای علی محمدی فیاضی فرزند قاسمعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸6/23 مترمربع پلاک شماره فرعی از 230۷  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از غلام شعبانی. )م الف 539 (
2- رای شماره 139۷6033000203۷951 مربوط به پرونده کلاسه 1396114430002001360 آقای محمدجواد قائم پناه فرزند محمود در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷2/35 مترمربع پلاک شماره فرعی از 232۷  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی/سند رسمی /سند مالکیت مشاعی برابر مرتضی برقعی )توسط خدیجه برقعی( . )م الف 540 (
3- رای شماره 139۸60330002001311 مربوط به پرونده کلاسه 139۷114430002001۸46 خانم مریم گل محمدی فرزند هدایت  اله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 62/5  مترمربع پلاک شماره ۸9  فرعی از 2601 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی . )م الف 541 (
4- رای شماره 139۸6033000200150۷ مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002011542 آقای مسیحا ولی زاده فرزند صالح در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 100 مترمربع پلاک شماره 14 فرعی از 2602  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از علی اکبر کشاورز ده نو . )م الف 542 (
5- رای شماره 139۸603300020009۸۸ مربوط به پرونده کلاسه 1395114430002001403 آقای اصغر کارگر موحد فرزند علی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 99 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2630  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/

سند رسمی/سند مالکیت مشاعی . )م الف 543 (
6- رای شماره 139۷6033000203۷۷۸1 مربوط به پرونده کلاسه 1396114430002001939 آقای کرم علی احمدی پویا فرزند نوروزعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸/5 مترمربع از پلاک 194۷/559 و 66/5 مترمربع پلاک 194۷/55۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از نوروزعلی اصل چاراویماق نسبت به 194۷/55۸ نسبت به 66/5 مترمربع 

نسبت به پلاک 194۷/559 نسبت به ۸/5 مترمربع. )م الف 544(
۷- رای شماره 139۷6033000203۷965 مربوط به پرونده کلاسه 13911144300020161۸3 آقای ابوالفضل سلیمی فرزند نوراله در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 43 مترمربع پلاک شماره فرعی از 196۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/

سند رسمی/سند مالکیت مشاعی برابر سند 144۸1۸-91/12/2۸ . )م الف 545 (
۸- رای شماره 139۸60330002001313 مربوط به پرونده کلاسه 139۷11443000200020۷ آقای ابوالفضل حمیدی منفرد فرزند داود در قسمتی سه 
دانگ از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 116/0۷ مترمربع پلاک شماره 1۷5 فرعی از 2266 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف 546 (
9- رای شماره 139۸60330002001314 مربوط به پرونده کلاسه 139۷114430002000214 آقای محمدرضا صمدیان فرزند محمدحسین در قسمتی 
سه دانگ از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 116/0۷ مترمربع پلاک شماره 1۷5 فرعی از 2266 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی . )م الف 54۷ (
10 - رای شماره 139۸60330002001303 مربوط به پرونده کلاسه 139۷114430002001526 آقای اللهوردی مرادی فرزند چراغعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 126/6۸ مترمربع پلاک شماره  219 فرعی از 1956 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از چراغعلی زند وکیلی . )م الف  54۸(
11- رای شماره 139۸60330002001۷55 مربوط به پرونده کلاسه 1393114430002000430 آقای شمس اله خیری فرزند غفار در قسمتی از سه دانگ 
از ششدانگ به مساحت دو دانگ به مساحت  ششدانگ 20۷/21 مترمربع درخواست داده است به پلاک شماره فرعی از 19۷1 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از سید احمد فاتحی . )م الف 549 (
12- رای شماره 139۸60330002001۷56 مربوط به پرونده کلاسه 1393114430002000431 آقای قدرت اله ذوقی فرزند مظفر در قسمتی از سه دانگ 
از ششدانگ به مساحت  ششدانگ 20۷/21 مترمربع درخواست داده است به پلاک شماره فرعی از 19۷1 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از سید احمد فاتحی . )م الف 549 (
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 

قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1۳98/۰2/17 
تاریخ انتشار دوم: 1۳98/۰۳/۰1

مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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یک کارشناس حوزه نفت مطرح کرد

مشتریان سنتی راهی غیر از واردات نفت ایران 
ندارند

یک کارشناس حوزه نفت می گوید: مشتریان سنتی نفت ایران راهی ندارند غیر از اینکه 
به واردات نفت خود از کشورمان ادامه دهند. پالایشگاه ها بر اساس خوراک مشخصی 

طراحی می شوند که تغییر آن یا تغییر مشخصات پالایشگاه به راحتی صورت نمی گیرد.
مدت زیادی از تمدید نشدن معافیت واردات هشت مشتری نفت ایران نگذشته، اما 
هنوز بحث در رابطه با آثار این تصمیم آمریکا بر بازار جهانی نفت و همچنین اقتصاد 
ایران داغ است. عده ای معتقدند مشتریان سنتی نفت ایران نمی توانند به سرعت نفت 
ایران را جایگزین کنند و به واردات خود از ایران ادامه می دهند. در دیگر سو، عده ای بر 
این عقیده اند که مصمم بودن آمریکا در این زمینه، باعث می شود این کشور ها به فکر 

جایگزینی نفت ایران باشند.
بحث دیگری که بعد از خروج آمریکا از برجام شکل گرفت، توانمندی شرکت های 
داخلی در اجرای پروژه های مختلف نفتی بود؛ زیرا تحریم های آمریکا مانع فعالیت 
شرکت های خارجی در صنایع نفت ایران می شد. این مسئله می توانست باعث شود 

پروژه های در حال اجرا و همچنین پروژه های جدید با مشکل روبه رو شوند.
ادر این زمینه با مهرزاد صفوت، مدیرعامل شرکت توسعه صنایع نفت و انرژی قشم و 
کارشناس حوزه انرژی گفت وگو کرده ایم . صفوت در رابطه با تأثیر تحریم های آمریکا 
می گوید: باید واژه تحریم را فراموش کنیم. شاید نیم قرن پیش در جنگ های مختلف 
کشور ها می توانستند از نظر سیاسی و اقتصادی یکدیگر را تحریم و بایکوت کنند. منتها 
در دنیای امروز دیگر چیزی نمی تواند با عنوان تحریم تعریف شود. البته به علت منافع 

سیاسی و اقتصادی در بین خیلی از کشور ها، شرایط خاص سیاسی وجود دارد.
*ایران در مسیر شاهراه انرژی جهان

صفوت می افزاید: بین مکزیک و آمریکا، چین و ژاپن یا بین آمریکا و چین که دو ابرقدرت 
هستند، شرایط خاص سیاسی وجود دارد و در مورد آخر، تعرفه های گمرکی وضع شده 
است. ایران نیز کشور بسیار مهمی در دنیا محسوب می شود. کشورمان از نظر سرزمینی 
و ژئوپلیتیکی در چهارراه دنیا واقع شده و دارای اهمیت زیادی از نظر سیاسی و اقتصادی 
است. در شمال کشور ما روسیه و در جنوب، اقیانوس هند قرار دارد که مهم ترین حوزه 

بازرگانی در زمینه انرژی محسوب می شود.
*خدمات مورد نیاز خود را از راه های مختلف تأمین کنیم

وی با اشاره به اینکه هر اتفاقی که مربوط به ایران است، بازتاب وسیعی دارد، اظهار 
می کند: به همین علت است که امروزه ایران در صدر اخبار دنیا است. کشور ما بعد از 12 
سال مذاکره درباره مسئله هسته ای، با دنیا به توافقی رسید که کاملًا برد-برد بود. در بین 
همه کشور های دنیا، کشوری زورگو و مستکبر دارد روند بازی را به هم می زند و از این بازی 
بیرون آمده است. مسلماً ما با برنامه ریزی، توان سرزمینی و نیرو های جوان خود سعی 
می کنیم راه های جایگزین را پیدا کنیم. امروزه ما می توانیم خدمات مورد نیاز خود را از 

راه های مختلف تأمین کنیم.
*شرکت های دانش بنیان و اتکا به توان داخلی

صفوت تصریح می کند: اینکه ما در شرایط خاص سیاسی قرار بگیریم، حتماً اتفاق 
نامبارکی است و کسی راضی به آن نیست، اما بعد از مدتی این چالش را به فرصت 
تبدیل می کنیم. همچنان که در دهه های مختلف چالش هایی وجود داشته و حاصل آن 
شرکت های دانش بنیان بوده است؛ شرکت هایی که امروز در تمام صنایع کشور از جمله 

صنعت نفت حضور دارند.
وی در این رابطه می افزاید: اکنون خیلی از شرکت های دانش بنیان داخلی در حوزه 
نرم افزاری، کنترل سیستم ها و کنترل پالایشگاه ها فعالیت کرده و خدمت ارائه می کنند. 
این راهی است که تمام کشور های دنیا رفته اند. آلمان، روسیه و فرانسه از دل جنگ 

ساخته شدند. کشور ما نیز به سمت توسعه و پیشرفت پیش می رود.
*امکان همکاری با شرکت های خدماتی

در کشور  بزرگ  گاهی شنیده می شود یک شرکت  نفتی می گوید:  کارشناس  این 
خاصی فعالیت می کند. هنگامی که لایه های آن شرکت را بررسی کنیم، متوجه می شویم 
ستادش آنجاست. در یک پروژه دو میلیارد دلاری، بیش از 50 شرکت خدماتی در حال 
ارائه خدمت هستند. مثلًا شرکتی کار طراحی پایه را در هندوستان انجام می دهد، 
شرکتی کار مطالعات زیست محیطی را در جای دیگری از دنیا انجام می دهد و... حاصل 

فعالیت این ها است که یک پروژه را تشکیل می دهد.
وی ادامه می دهد: امروزه ما نیز می توانیم از خدمات شرکت هایی از این دست استفاده 
کنیم. خوشبختانه در سال های گذشته، در حوزه بالادستی، مهندسی مخزن، اکتشاف، 
مطالعه، بهره برداری، حفاری، شرکت های ایرانی توانمند شده و در حال فعالیت هستند. 

این شرکت ها ارتباطات خوبی هم با همکاران خود در سایر نقاط دنیا ایجاد کرده اند.
*مزیت صنایع پتروشیمی ایران

صفوت با بیان اینکه شرایط خاص سیاسی، ناجوانمردانه است و برای هیچ کشوری 
خوشایند نیست، می گوید: با این حال، چنین شرایطی به این معنا نیست که نتوانیم 
با آن مقابله کنیم. از دل این شرایط خاص سیاسی بوده که در سال های گذشته کشور 
خود را ساخته ایم و هنوز با تمام قوا و توان در حال پیش رفتن هستیم و مشکلات خود 

را نیز حل می کنیم.
وی برای نمونه به حوزه پتروشیمی اشاره کرده و اظهار می کند: در این حوزه مزیت های 
مختلفی داریم که بزرگ ترین آن ها خوراک پتروشیمی ها است. خوراک پتروشیمی های ما 
متعلق به خودمان است و از داخل کشور تأمین می شود و کسی نمی تواند مانع تأمین آن 
شود. در حوزه سرزمینی نیز میدان گسترده پارس جنوبی را داریم که می تواند خوراک 
تمام پتروشیمی های ما را بدهد. ناگفته نماند که کشور های مختلف نیز به محصولات ما 

نیاز دارند و تمام دنیا، آمریکا و رئیس جمهوری ترامپ نیست.
*مشتریان سنتی راهی غیر از واردات نفت ایران ندارند

این کارشناس حوزه انرژی همچنین می گوید: مشتریان سنتی نفت ایران راهی ندارند 
غیر از اینکه به واردات نفت خود از کشورمان ادامه دهند. پالایشگاه ها بر اساس خوراک 
مشخصی طراحی می شوند که تغییر آن یا تغییر مشخصات پالایشگاه به راحتی صورت 
نمی گیرد. خیلی از کشور ها در دنیا عاقلانه رفتار می کنند و مسائل را کوتاه مدت در نظر 
نمی گیرند. صفوت در انتها یادآوری می کند: آقای ظریف اخیراً گفت: کشور هایی را که 
در دوران سخت کنار ما بوده اند، فراموش نمی کنیم. طبیعتاً این دوران تمام می شود و در 

آینده با کشور هایی همکاری می کنیم که در این دوران در کنار ما بوده اند.

رئیس انجمن خرما ؛

ممنوعیت صادرات خرما، بازارجهانی را به 
عربستان می دهد

رئیس انجمن ملی خرمای ایران گفت: اعمال محدودیت ها، بازار صادراتی خرمای 
ایران را با وجود رقبایی همچون عربستان سعودی به خطر می اندازد.

»محسن رشید فرخی« با بیان این که تجارت عرف و قانونی برای خود دارد افزود: 
این درحالیست که وزارت جهاد کشاورزی و سازمان توسعه تجارت به این موضوع واقف 
هستند که اعمال محدودیت صادرات تاثیری در قیمت گذاری بازار داخلی ندارد زیرا همه 

ساله در ماه مبارک رمضان صادرات کاهش می یابد.
رئیس انجمن ملی خرمای ایران تصریح کرد: سال گذشته 300 هزارتن خرما به ارزش 
350 تا 400 میلیون دلار به کشورهای هدف از جمله آمریکای شمالی، اتحادیه اروپا، 

روسیه، هند و چین صادر شد.
وی با بیان این که محدودیت در صادرات شامل همه ارقام خرما می شود اظهارداشت: 
بخش عمده خرمای صادراتی ایران از نوع »دونم« با شیرینی کمتر و ماندگاری بیشتر 

است.
به گفته رئیس انجمن خرما، بخش عمده خرمای صادراتی ایران به کشورهای متقاضی 

شامل زاهدی، پیارم، استعمران، خاصویی و مضافتی است.
وی با بیان این که اکنون قیمت هر کیلوگرم خرمای مضافتی در استان های جنوبی 
کشور 22 هزارتومان و پیارم 45 هزارتومان است گفت: گرانی قیمت خرما در دیگر 
شهرهای کشور به دلیل افزایش هزینه های تولید، نوسان نرخ ارز و حضور دلالان و واسطه 

گران است.
رشید فرخی اضافه کرد: مصرف خرما از 15 تا 20 روز آینده در کشور کاهش می یابد 

بنابراین الزامی برای اعمال محدودیت در صادرات خرما نیست.
وی ادامه داد: البته تاکنون دستور العملی برای اعمال محدودیت صادرات خرما به 

گمرکات جمهوری اسلامی ایران ابلاغ نشده است.
به گزارش ایرنا، سه شنبه دهم اردیبهشت خبری منتشر شد که بر مبنای آن، ستاد 
تنظیم بازار، صادرات خرما را با هدف کنترل بازار این کالای پرمصرف در ماه رمضان 

ممنوع اعلام کرده اند.
با این حال، دیروز رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشکبار ایران در گفت و گو با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا اعلام کرد »دستوری به گمرک مبنی بر ممنوعیت صادرات خرما ابلاغ 

نشده و هنوز در حد پیشنهاد ستاد تنظیم بازار بوده است«.
طبق آمارها ایران سالانه نزدیک 1.2 میلیون تن انواع خرما در 203 هزار و 763 هکتار 
تولید می کند که پیش بینی ها نشان می دهد امسال با 30 درصد افت تولید مواجه 

شویم.
ایران با برخورداری از نخلستان های وسیع در استان های خوزستان، کرمان، هرمزگان، 
فارس، سیستان و بلوچستان، هرمزگان و بوشهر دومین تولیدکننده خرما به لحاظ تولید و 

سطح زیر کشت و پنجمین صادرکننده این محصول در جهان به شمار می رود.
میزان تولید خرما در جهان حدود 7.5 میلیون تن برآورد می شود که در یک میلیون و 

100 هزار هکتار نخلستان با متوسط عملکردی 6  هزار و 834 کیلوگرم کشت می شود.
مصر، ایران، عربستان سعودی، امارات، پاکستان، الجزایر، عراق، سودان، عمان و لیبی 
10 تولیدکننده برتر خرما در جهان به شمار می روند که مصر بیشترین میزان عملکرد و 

الجزایر بیشترین سطح زیر کشت را در اختیار دارد.
متوسط مصرف سرانه جهانی محصول خرما بیش از یک کیلوگرم برآورد می شود که 

البته این شاخص در عربستان 34 کیلوگرم و در ایران هفت تا 10 کیلوگرم است. 

اقتصاد    ی

»وحید شقاقی« استاد اقتصاد دانشگاه خوارزمی با اشاره به تحریم های آمریکا در 
حوزه نفت می گوید: به این تحریم ها باید از دید فرصت نگاه کرد زیرا ایران با این تحریم 

ها به سمت اصلاحات ساختاری و اتکا به اقتصاد غیر نفتی حرکت می کند.
موضوع رهایی از صادرات تک محصولی که اقتصاد کشور و توسعه آن را متأثر از یک 
محصول می کند یکی از مهمترین دغدغه های دولت مردان و سیاستگذاران بازرگانی 
و اقتصادی است. در شرایط کنونی اقتصاد ایران و با توجه به تحریم های نفتی آمریکا، 
توسعه صادرات غیرنفتی از مهم ترین مسایل سیاسی و اقتصادی کشور محسوب 
می شود که باید مورد توجه مسوولان کشور، اقتصاددانان و محققان قرار گیرد زیرا 
اقتصادهایی که برپایه یک محصول قرار دارند بسیار آسیب پذیر بوده و با اندک نوسان 

های اقتصادی و یا کاهش تقاضا برای تک محصول شدن دچار مشکل می شوند.
ایران نیز به دلیل وابستگی به نفت تا حدودی با همین مشکل روبرو است و تحریم 
های ناعادلانه که توسط آمریکا بر بخش نفت متمرکز شده فشار اقتصادی مضاعفی به 
کشور وارد می کند.؛ تحریم هایی که در روزهای اخیر به خصوص در حوزه نفت باعث 

گانه زنی هایی در سطح داخلی و بین المللی شده است. 
با توجه به این مساله در خصوص وضعیت درآمدهای نفتی در ایران و چگونگی رهایی 
از اقتصاد تک محصولی با »وحید شقاقی« استاد اقتصاد دانشگاه خوارزمی به گفت 

وگو پرداخته ایم.
-در ادامه متن این گفت وگو را می خوانیم: 

* وضعیت درآمدهای نفتی ایران از کشف آن تا امروز را چطور ارزیابی می کنید؟ 
بعد از کشف نفت در دوره ناصرالدین شاه قاجار؛ یعنی از 1300 خورشیدی اقتصاد 
ایران نفتی شد. از دهه 50 خورشیدی قیمت نفت به خاطر جنگ اعراب و رژیم اسرائیل 
از حدود بشکه ای یک دلار به 10 دلار افزایش یافت و اقتصاد ایران، به شدت وابسته به 

نفت و تبدیل به یک اقتصاد نفتی رانتی شد. در زمان محمد رضا پهلوی وابستگی به 
نفت به بالاترین میزان وابستگی رسید و روزانه پنج میلیون بشکه نفت صادر می شد. 
این در حالی بود که قیمت نفت میان10 تا 12 دلار در نوسان بود و یک ثروت سرشاری 
از درآمدهای ارزی به اقتصاد ایران پمپاژ شد. بعد از انقلاب اسلامی وابستگی اقتصاد 
ایران به نفت ادامه داشت و وضعیت درآمدهای ارزی نوسان پیدا کرد. به عنوان نمونه 
در 1377 خورشیدی قیمت نفت به زیر 9 دلار سقوط کرد اما در برهه هایی نفت به 

120 دلار هم رسید. 
* با توجه به این که در بعضی از دوره ها قیمت نفت به بالاترین حد خود رسیده 

است مازاد درآمدهای نفتی در کجا مورد استفاده قرار می گرفت؟ 
برای مازاد درآمدهای نفتی یک حساب ذخیره ارزی درست شد که این پول مدتی 
بعد در حوزه های سرمایه گذاری استفاده شود اما اجرایی نشد. در مرحله بعدی از 
کشورهای مثل نروژ و کشورهای نفتی دیگر که از ذخایر نفتی بهره برداری سودآور می 
کردند الگوبرداری شد و به این نتیجه رسیدند که 20 درصد از درآمدهای حاصل از 
صادرات نفت به صندوق توسعه ملی وارد شود. همچنین سالی سه درصد هم به این 
مبلغ اضافه کنند. به عنوان نمونه امسال قرار بود 34 درصد از درآمدهای حاصل از 
صادرات نفت به صندوق توسعه ملی واریز شود اما به دلیل تحریم ها، هم دولت دوازدهم 
و هم دولت دهم از آیت الله خامنه ای مقام معظم رهبری اجازه گرفتند تنها 20 درصد از 

درآمدهای نفتی به این صندوق واریز کنند و مابقی در بودجه دولت هزینه شود. 
* سهم نفت در بودجه دولت در دوره های مختلف چگونه بوده است؟ 

اقتصاد ایران کاملًا اقتصاد نفت پایه است و بودجه دولت های مختلف یا به خود 
درآمدهای حاصل از صادرات نفت وابسته بوده یا به مشتقات نفتی، همچنین سهم 
نفت در بودجه دولت در دوره های مختلف بین 25 تا 40 درصد در نوسان بوده است. به 

عبارتی زمانی که در شرایط تحریم قرار داشتیم صادرات نفت کاهش داشت و یا قیمت 
نفت سقوط کرد و در نتیجه سهم نفت در بودجه کم شده است. حدود 77 درصد رشد 
اقتصادی ایران با رشد بخش نفت همسو بوده و این نشان از این دارد که اقتصاد ایران 
به شدت از نوسانات بخش نفت تاثیر می پذیرد. اقتصاد ایران حدود 50 سال است 
که به اقتصاد نفتی آلوده شده است. همه دولت ها در این 50 سال وابسته به نفت 
بودند تنها تا حدودی دولت هفتم در برنامه سوم توسعه توانست وابستگی خود را به 

نفت کاهش دهد. 
* آیا تا به حال اقداماتی برای فرار از اقتصاد تک محصولی صورت گرفته است؟ 
دولت های رانتیر به دلیل اینکه راحت ترین منبع، درآمدهای نفتی بوده است چندان 
علاقه ای به گذر از نفت و وابستگی به نفت نداشتند. سیاست های کلی، اقتصاد 
مقاومتی، سیاست های کلی برنامه پنجم و ششم و دیگر سیاست های اقتصادی کلی 
و ابلاغیه های مقام معظم رهبری در کاهش وابستگی به نفت تاکید داشتند و قرار بود 
بودجه های دولت به جای وابستگی نفت به سمت درآمدهای مالیاتی منتقل شوند اما 
رانت و سهل الوصول بودن درآمدهای نفتی موجب شد که همچنان اتکا به درآمدهای 
نفتی باشد. کشورهای توسعه یافته بیش از 25 درصد تولید ناخالص داخلی شان از 
مالیات بوده اما در ایران مالیات از تولید 6 درصد و بسیار اندک است و بودجه دولت ها 
بین 25 تا 35 درصد وابسته به مالیات بودند اما در کشورهای توسعه یافته بیش از 90 

درصد از درآمدهای دولت از درآمدهای مالیات بوده است. 
*: راهکارهای شما برای رهایی از اقتصاد تک محصولی چیست؟ 

تحریم های غرب عمدتاً بر بخش نفت متمرکز بوده است. آمریکا در تحریم های 
1390و 1391 خورشیدی و در تحریم های 1397 و 1398 خورشیدی تلاشش این 
بوده که از طریق کانال نفت بر ایران فشار وارد کند و صادرات نفت ایران را از 2 و نیم 
میلیون بشکه به زیر یک میلیون بشکه در روز رسانده است. در حالی که ارز حاصل از 
صادرات نفت به اقتصاد ایران بر نمی گردد و با توجه به برنامه دولت ها که باید از نفت 
عبور کنیم و متکی به اقتصاد غیر نفتی باشیم همچنان اقتصاد ایران متکی به نفت بوده 

است و از این کانال به اقتصاد ایران فشار می آید. 
نوسانات ارزی و مشکلات فعلی را باید در اقتصاد رانتی نفتی جستجو کرد اگر 
اقتصاد ایران می خواهد از نفت عبور کند باید تن به شفافیت بدهد زیرا شفافیت می 
تواند رانت زدایی کند و جلو فساد را بگیرد در واقع تولید در یک اقتصاد مالیات محور 
و یک اقتصاد شفاف مفهوم پیدا می کند و در یک اقتصاد مخفی رانتی رونق تولید 
مفهوم ندارد. راه حل نهایی این است که باید شفافیت را در فعالیت های اقتصادی 
پذیرفت و مبارزه با فساد و رانت را در سرلوحه سیاست ها قرار داد. اقدام هایی مانند 
دولت الکترونیک، شفافیت و اقدام های مالی، گردش آزادانه اطلاعات و هر طرحی 
مبتنی بر ارتقای شفافیت می تواند مفید باشد و سیاست هایی مثل بهبود محیط 
کسب و کار، بهبود محیط اقتصاد کلان ایران، رقابت پذیری اقتصاد ایران همه می 
توانند در رونق تولید و از کانال رونق تولید بر اخذ مالیات و کاهش وابستگی به نفت 

تاثیر بگذارد. 
*: به نظر شما آمریکا می تواند صادرات نفت ایران را به صفر برساند؟ 

آمریکایی ها در سال های اخیر توانستند تولید نفت خود را از هشت میلیون بشکه 
صادارت نفت در روز به 18 میلیون بشکه برسانند تمام تلاش آمریکا در راهبرد جدید 
خود این است که بتواند صادر کننده نفت باشد و بر بازارهای نفت تاثیر بگذارد به همین 
دلیل آمریکا بر شرکای نفت ایران فشار وارد می کند که واردات نفت خود را از ایران به 
صفر برسانند در واقع می توان به این تحریم ها هم از دید فرصت و هم از دید تهدید 
نگاه کرد؛ تهدید از این نظر که آمریکا خواهد توانست که صادرات نفت ایران را به زیر 
500 هزار بشکه نفت در روز کاهش دهد به عبارتی آمریکایی ها نفت ایران را از 2 و 
نیم میلیون بشکه در روز در نیمه اول 1397 خورشیدی به زیر 500 هزار بشکه در روز 
کاهش خواهند داد. این اتفاق فشار شدیدی بر اقتصاد ایران وارد می کند. فرصت نیز 
از این نظر که با این وضعیت ایران ناچار می شود که به سَمت اصلاحات ساختاری و 

اتکا به اقتصاد غیر نفتی حرکت کند. 

در گفت وگو با استاد دانشگاه خوارزمی مطرح شد؛

تحریم نفتی ایران را به سمت اصلاحات ساختاری حرکت می دهد

یک کارشناس بازار مسکن با بیان این که علت کاهش معاملات به 
تردید بازار مربوط است گفت: شیب افزایش قیمت مسکن از پایان 

تابستان ملایم می شود؛ زیرا تقاضای مؤثر افت می کند.
بیت الله ستاریان اظهار کرد: مباحثی که سال گذشته از طرف برخی 
افراد عنوان می شد مبنی بر این که تقاضایی در بازار مسکن وجود ندارد 
به نظرم مطالعه شده نبود. روند رشد بازار مسکن که از خردادماه سال 
گذشته آغاز شد با افت و خیزهای ماهیانه ادامه یافت و طبق محاسباتی 
که داشتم در پایان سال 1397 گفتم این رشد تا شهریورماه 1398 ادامه 
خواهد یافت و بعد از آن دچار رکود می شویم؛ آن هم نه به این علت که 

تقاضایی وجود ندارد بلکه تقاضای مؤثر کاهش می یابد.
وی افزود: بعد از عید با وقوع سیل در کشور معادلات مقداری به هم 
خورد و به اعتقاد من باعث می شود رشد قیمت تا پایان سال 1398 ادامه 
پیدا کند. البته هم اکنون معاملات به طور محسوسی کاهش یافته که به تردید بازار مربوط است. احتمال می دهم در تابستان تعداد 

معاملات افزایش پیدا کند و بعد از شهریورماه شیب منحنی افزایش قیمت و معاملات، ملایم می شود.
ستاریان در خصوص مقایسه رشد قیمت مسکن نسبت به طلا و ارز گفت: مسکن فاصله قیمتی نسبت به ارز و طلا را پر خواهد کرد اما 
به تدریج این اتفاق می افتد. طی 25 سال گذشته بازار طلا و ارز 186 برابر رشد کرده اما مسکن 1100برابر افزایش یافته است. بخش 
مسکن این فاصله را حداقل برای 10 تا 15 سال آینده حفظ خواهد کرد و شاید در آن زمان با تحولات تکنولوژی، نرخ رشد جمعیت و 

گروه های سنی، اوضاع تغییر کند.
این کارشناس بازار مسکن با بیان این که حذف قیمت گذاری در سایت های فروش ملک تأثیر چندانی در روند قیمتی بازار مسکن 
نخواهد داشت، تاکید کرد: شاید برای کالاهایی مثل خودرو، لوازم خانگی یا کالاهای خاص فرهنگی، این مساله تأثیرگذار باشد ولی 
ملک، کالای سرمایه ای است و عوامل تبلیغاتی تأثیرگذار چندانی در قیمت مسکن ندارد. این اقدامات ما نوعی فرافکنی و گول زدن 
خودمان است. چند اپلیکیشن نمی توانند بازار کلان اقتصاد یک کشور را دگرگون کنند. آشفتگی در بازارهایی مثل لوازم خانگی از 
بین می رود اما ملک موضوعی است که نگاه سرمایه ای به آن وجود دارد. در عین حال که مصرفی است، کالایی قابل فروش محسوب 
می شود. به گفته ستاریان، بنگاه های ملکی و ریل استیت ها در دنیا ممکن است دو تا سه دهم درصد در کل بازار ملک یک کشور تأثیر 
بگذارند ولی نمی توانند 10 تا 20 درصد اثرگذار باشند. اصل اول در افزایش قیمت مسکن به تقاضای مطلق مربوط می شود که وزن آن 

از تقاضای مؤثر بیشتر است.

مدیرعامل سابق بانک مسکن با بیان اینکه بانک ها اکنون دچار خشکسالی 
منابع مالی شده اند، گفت: دولت می تواند با عرضه اوراق بهادار در ازای بدهی 
خود به آنها، این امکان را فراهم سازد تا با خرید و فروش این اوراق توسط بانک 

ها در عملیات »بازار باز«، سود بین بانکی کاهش یابد.
»محمدهاشم بت شکن« درباره اجرای عملیات بازار باز توسط بانک مرکزی، 
افزود: اصل عملیات بازار باز به معنی خرید و فروش اوراق بهادار و به ویژه اسناد 
خزانه دولتی توسط سیستم بانکی )شامل بانک مرکزی و سایر بانک ها( است.

وی افزود: نخستین شرط آن است که اسناد بهادار دولتی وجود داشته باشد 
که بانک ها بتوانند بخشی از نقدینگی خود را به این اوراق تبدیل کنند، تا 
این اوراق را به عنوان وثیقه بگذارند و بتوانند از خطوط اعتباری بانک مرکزی 

استفاده نمایند.
بت شکن اضافه کرد: لازم است بررسی شود آیا بانک ها مازاد نقدنیگی دارند 
تا آن را به اوراق بهادار تبدیل کنند، سپس اوراق را به عنوان پشتیبان تسهیلات 

بین بانکی قرار بدهند، که این موضوع ابهام دارد. به اعتقاد وی، بانک ها اکنون دچار خشکسالی منابع شده اند، زیرا میزان اضافه 
برداشت و بدهی بانک های خصوصی به بانک مرکزی حدود 100 هزار میلیارد تومان است.

این متخصص بانکی افزود: تبدیل منابع مازاد نقد بانکی به اوراق و خرید وفروش آن در عملیات »بازار باز« احتمالش کم است ،مگر 
آنکه دولت به ازای بدهی خود به بانک های دولتی به آنها اوراق بدهد که این موضوع امکان پذیر است.

بت شکن اظهار داشت: بانک های دولتی، طلب زیادی از دولت دارند که دولت می تواند بجای بدهی خود به این بانک ها اوراق 
بدهد. وی اضافه کرد: طرح عملیات بازار باز از لحاظ کارشناسی مورد تایید است، اما موفقیت آن الزاماتی دارد از جمله اینکه بدهی 

دولت به بانک از طریق تهاتر اوراق، تسویه شود و سپس این بانک ها برای کاهش بهره بین بانکی، اقدام به فعالیت کنند.
* تجدید ارزیابی دارایی ها

این کارشناس بانکی درباره تجدید ارزیابی دارایی های بانک ها برای کاهش زیان گفت: این اقدام شکل ترازنامه بانک ها را اصلاح 
می کند، بدون آنکه جریان نقدینگی جدیدی برای بانک ها ایجاد نماید.

بت شکن افزود: تجدید ارزیابی دارایی های بانک ها، زیان انباشته آنها را کاهش می دهد و یا اینکه نسبت های احتیاطی که بانک 
ها باید رعایت کنند را اصلاح می کند. وی گفت: این اقدام، تسهیلات دهی بانک ها را افزایش نخواهد داد و موجب اصلاح نسبت 

های مالی آنها می شود.

یک کارشناس بازار مسکن:

بازار مسکن در شهریورماه افت می کند
یک کارشناس :

 نظام بانکی با خشکسالی منابع مالی روبروست

آن طور که روند قیمت ها در بازار خودرو نشان می دهد، خودروهای 
وارداتی به حدی افزایش قیمت داشته اند که قیمت هایی نزدیک به 
قیمت خانه پیدا کرده اند و اغلب با قیمت هایی میلیاردی در بازار 
به فروش می رسند. این در شرایطی است که عده ای از دلالان با 
ایجاد انتظار تورمی در این بازار، باعث شدند که قیمت ها روز به روز 

بالا رود.
مریم فکری: در کمتر از یک ماه گذشته، قیمت خودرو از 30 تا 50 
درصد و در بعضی موارد تا 100 درصد افزایش داشت. این افزایش 
قیمت را که اکنون حتی از روزانه به ساعتی رسیده، صاحب نظران 
و  نجومی  افزایش  می دانند.  کاذب  التهاب  یک  خودرو  صنعت 
باورنکردنی قیمت خودرو در دو هفته منتهی به هشتم اردیبهشت 
ماه 98، در حالی بود که هیچ اتفاق اقتصادی  قابل ذکری در بازار 
رخ نداده بود که بتوان از آن به عنوان دلیل افزایش قیمت یاد کرد. 
براساس گزارش ها، قیمت خودروهای مونتاژی در بازار در مدت 

مذکور 70 تا 80 درصد افزایش یافتند.
این در شرایطی است که حسین اردوخانی، رییس سابق اتحادیه 
نمایشگاه داران معتقد است: وضعیت امروز بازار خودرو در تاریخ 
100 ساله ورود خودرو به ایران و شکل گیری بازار این کالا سابقه 

ندارد.
به گفته وی، بنده سابقه فعالیت 45 ساله در بازار خودرو دارم، اما 

این وضعیت در چهار دهه گذشته سابقه نداشته است.
اردوخانی با ذکر این نکته که قاطعانه می گویم خرید و فروش 
خودرو واقعا به صفر رسیده و بازار چه در حوزه خودروهای داخلی 
و چه وارداتی با رکودی شدید روبروست، متذکر می شود: وضعیت 
خودروهای وارداتی نامناسب است. ما خودروی سانتافه را در سال 
2009 حدود 45 میلیون تومان می فروختیم، اما سانتافه 2016 در 
حال حاضر 800 میلیون تومان قیمت دارد، یعنی معادل قیمت یک 

آپارتمان در منطقه متوسط تهران.
*١۵هزار خودرو در گمرکات خاک می خورد

در این میان، دبیر انجمن واردکنندگان با اشاره به افزایش حداقل 
50 درصدی قیمت خودرو در هفته گذشته، می گوید: با توجه به 
متوقف شدن واردات خودرو، در فضای خودرویی در یک سال و 
نیم گذشته با تنش مواجه هستیم و این موضوع به این برمی گردد 
که همکاران ما معلول یک تصمیم ناصحیح در سال های 95 و 96 

شده اند.
به گفته مهدی دادفر، در حال حاضر ١5هزار خودرو در گمرکات 
خاک می خورد که با محاسبه نرخ ارز روز حدود ٨هزار میلیارد تومان 

خودرو در گمرک وجود دارد که همه متعلق به مردم است.
این  به  پاسخ  در  واردات  و  صادرات  مقررات  دفتر  اما   مدیرکل 
انتقادات می گوید: به هیچ عنوان واردات خودرو در سال ٩٨ در 

دستور کار قرار ندارد.
سید مهدی نیازی با بیان این که آزادسازی خودروهای دپو شده 
طبق مصوبه هیات وزیران در حال انجام است، متذکر می شود: تا 

الان هیچ مصوبه جدیدی به ما ابلاغ نشده است.
توضیح  گمرک  از  خودروها  این  آزادسازی  پروسه  درباره    وی 
می دهد: خودروهایی که در گمرک دارای قبض انبار هستند دو 
گروه اند یا ثبت سفارش بانکی داشته و یا ثبت سفارش بدون انتقال 
ارز داشته اند؛ آن هایی که بدون انتقال ارز هستند باید قبض انبار 
با ثبت سفارش  16/05 به قبل داشته باشند تا خودروهایشان 
جدید ترخیص شود و آن هایی که ثبت سفارش بانکی داشته اند، 
اگر تا تاریخ 16/10 قبض انبار داشته باشند، ثبت سفارش آنها 
تمدید و خودرو آنها ترخیص می شود که البته این فرایند شامل چند 

مرحله است.
سفارش  ثبت  تاکنون  خودرو  هزار  از 5  بیش  نیازی،  گفته  به 
شده اند که در مراحل مختلف این پروسه قرار دارند و از نظر وزارت 

صنعت مشکلی برای ترخیص ندارند.
*وقتی دلالان قیمت ها را بالا بردند

در این میان، آن طور که روند قیمت ها در بازار نشان می دهد، 
این که خودروهای وارداتی به حدی افزایش قیمت داشته اند که 
قیمت هایی نزدیک به قیمت خانه پیدا کرده اند و اغلب خودروها 
که  است  شرایطی  در  این  کرده اند.  پیدا  میلیاردی  قیمت هایی 
عده ای از دلالان با ایجاد انتظار تورمی در این بازار، باعث شدند که 

قیمت ها روز به روز بالا رود.
هر چند که دلایل متعددی برای این نابه سامانی بازار خودرو مطرح 
می شود، اما کارشناسان و مسوولان موثرترین عامل را نفوذ دلالان و 
قیمت گذاری های غیرمنطقی از طریق سایت های اینترنتی خرید 
و فروش خودرو می دانند البته عده ای هم معتقدند که واسطه یا 
دلالی که می تواند با نفوذ، قیمت کالاها را در کل کشور افزایش 
دهد، دلال عادی و خرده پا نیست. به باور تحلیلگران، اکنون 90 
درصد بازار خودرو نه دست مصرف کننده واقعی، بلکه در دست 

دلال سرمایه گذار و پولدار است.
بر این اساس، رضا رحمانی، وزیر صنعت، معدن و تجارت، از 
دستگاه های نظارتی خواست که بساط دلالان را جمع کنند. به 
این ترتیب، در هفته های اخیر که قیمت های پیشنهادی خودرو 

پنج شنبه 12  روز  می رفت،  بالا  روزانه  طور  به  مجازی  فضای  در 
اردیبهشت ماه با ورود پلیس فتا، حذف قیمت های بازار خودرو به 

مدیران سایت های واسط ابلاغ شد.
*خودرو نخرید

چند روز پیش سخنگوی سازمان تعزیرات اعلام کرد: در فضایی 
که تعدادی سودجو و دلال بدون کارشناسی قیمت ها را افزایش 
می دهند، از مردم تقاضا می شود خرید خودرو را عقب بیندازند تا 

شرایط خرید و فروش به روال عادی برگردد.
پیش از این نیز سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی از افزایش دو 
برابری پرونده های تخلف گران فروشی خودرو در یک ماهه اخیر در 
مقایسه با سال گذشته خبر داده بود. به گفته یاسر رایگانی، سال 
گذشته 18 هزار پرونده گران فروشی خودرو در شعب این سازمان 

مختومه شد.
*بازار خودرو قابل کنترل است؟

اگرچه بازار خودرو همچون بسیاری دیگر از اجناس و کالاها به 
خصوص از سال گذشته، با افزایش نرخ دلار، سیر صعودی به خود 
گرفت و از ابتدای امسال بازار شاهد افزایش بی رویه قیمت خودرو 
بود، اما به اعتقاد فعالان این عرصه، بازار خودرو برخلاف برخی 
دیگر از اجناس قابل کنترل است و می توان با تمهیداتی از بدتر 

شدن شرایط آن جلوگیری کرد.
امیرحسن کاکایی، کارشناس بازار خودرو معتقد است: قیمت 
خودرو در بازار به شکل عجیبی جهش می کند، به گونه ای که برای 
نمونه، قیمت سانتافه در عرض چند روز 200 میلیون تومان رشد 
بازار که  با رشدهای پیشین در این  می کند. این افزایش قیمت 

به صورت تدریجی بود، کاملا متفاوت است.
به گفته وی، در روزهای گذشته که یک سری اتفاقات سیاسی 
و کلان اقتصادی افتاد، انتظار این بود که این رخدادها موجب 
افزایش قیمت ارز شود. اما دولت توانست این بازارها را کنترل کند 
و قیمت دلار در محدوده اندکی نوسان کرد و به مرز 14 هزار تومان 
رسید. این وضعیت نشان می دهد که سرمایه ها به دنبال تحرک و 
جابه جایی هستند. هر چند که عوامل این روند مشخص نیست، اما 
می توان مشاهده کرد اتفاق مذکور ناشی از بازیگری سرمایه گذاران 
که  خارجی  خودروی  واردات  همچون  عوامل  سایر  است.  کلان 
مدت هاست ممنوع شده، دست نخورده باقی مانده اند. همچنین 
میزان تولید خودرو در کشور تغییری نکرده و حتی در هفته های 

گذشته افزایش هم پیدا کرده است.
به گفته این کارشناس بازار خودرو، به نظر می رسد با توجه به اینکه 

سرمایه گذارها انتظار سود دارند و نگران حفظ ارزش سرمایه خود 
هستند، و از طرف دیگر، بازار ارز و طلا بسیار کنترل شده است، 
این سرمایه ها در حال ورود به بازارهای مسکن، خودرو و حتی بورس 
هستند. با این حال، باید به این نکته هم اشاره کرد، بازار بورس 
عمومی نیست و هر کسی وارد آن نمی شود، در بازار مسکن هم به 
دلیل رشد بالای آن، در حال حاضر مبادلات تنها با رقم های درشت 
و سرمایه های کلان صورت می گیرد؛ بنابراین تنها بازار خودرو است 
که با رقم های کوچک تر هم می تواند معامله شود، هر چند که در 
طی روزهای گذشته دیده شده که چند نفر به صورت شراکتی یک 
خودرو را خریداری می کنند به این امید که آن را با قیمت بالاتری به 

فروش برسانند و سودها را تقسیم کنند.
وی متذکر می شود: به طور خلاصه می توان بیان کرد رشد قیمت 
کنونی به دلیل تحرک سرمایه ها و تورم انتظاری به وجود آمده در 
جامعه شکل گرفت؛ سرمایه ها در بازار خودرو مکان امن و مطمئنی 

یافته اند که دولت هم امکان کنترل کامل آن را ندارد.
عبدالله رضیان، عضو هیات رییسه کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس نیز با تشریح راهکارهایش برای توقف نابسامانی های قیمتی 
در بازار خودرو، می گوید: به نظر بنده برای باز شدن قفل فضای بازار 
خودرو دو راه حل وجود دارد، یا باید با باز کردن درهای واردات کشور 
که فضای رقابتی را بار دیگر در صنعت خودروسازی کشور به وجود 
آوریم که البته ارزبری بسیار زیادی دارد و یا اجازه کنترل بازار خودرو 

از دلال ها و واسطه گران مالی سلب شود.

فرمان بازار خودرو هم چنان در دست دلالان

قیمت خودروهای وارداتی در بازار می شکند؟
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انتقاد سرمربی سابق امیدها از انتخاب و برکناری کرانچار

قاسمپور:دروغمیگوییمومالهمیکشیم
سرمربی سابق تیم ملی امید معتقد است انتخاب کرانچار از روی نخست عقلانی و مبتنی 

بر تفکر جمعی نبود و فدراسیون فوتبال بدون کارشناسی او را انتخاب کرده است.
ابراهیم قاسم پور با انتقاد از عملکرد فدراسیون فوتبال در عقد و فسخ قرارداد زلاتکو 
کرانچار بعد از یک سال مربیگری در تیم ملی امید، گفت: به شخصه موافق انتخاب کرانچار 
نبودم چون او در مدتی که در سپاهان کار کرد، علی رغم امکانات و هزینه هایی که صورت 
گرفت، خوب کار نکرد. از طرفی او سوابقی هم در تیم های پایه نداشت. در مجموع انتخاب 
او عقلانی و مبتنی بر تفکر جمعی نبود. این انتخاب طبق انتخاب های گذشته فدراسیون 

فوتبال که تحت فشار و کمبود زمان بوده، بدون برنامه ریزی و کارشناسی انجام گرفت.
کارشناس فوتبال ایران با اشاره به عملکرد نه چندان خوب فدراسیون فوتبال ادامه داد: 
فدراسیون فوتبال نه تنها در این مسائل بلکه به سایر موارد هم توجه نمی کند. اگر به گذشته 
نگاه کنیم، انتخاب ها در تیم ملی سفارشی و با واسطه بوده یا کسی را انتخاب کردند که 
تحلیلی به دنبال آن نبوده است. در چند سال گذشته هیچکدام از این انتخاب ها اصولی 
نبوده است. انتخاب کرانچار هم همین طور بود. بعد از رفتن کی روش، تیم ملی بزرگسالان 

هم با این مشکل روبرو است.
وی درباره اینکه فدراسیون از نبود منابع ارزی یاد کرده ولی با صراحت این موضوع را 
تأیید نمی کند و به نظر می رسد نبود منابع ارزی موجب تعویق افتادن انتخاب سرمربی تیم 
ملی شده است، خاطرنشان کرد: همه می دانیم پول نداریم. در خیلی از مسائل صادق 
نیستیم. وزارت ورزش و فدراسیون فوتبال و سایر ارگان ها پول ندارند. همیشه می خواهند 
کاری کنند که فراتر از توان است تا دهن مردم را ببندند که در نتیجه وضعیت بدتر می شود. 
روی مسئولان زیاد است و سنگ پای قزوین شده است. فقط دروغ می گوئیم، با دروغ ماله 

می کشیم و ظاهر قضیه را زیبا جلوه می دهیم.
او درباره شائبه مربیگری یحیی گل محمدی و جواد نکونام در تیم ملی امید اظهار کرد: 
این دو، بازیکنان بزرگ تیم ملی بودند. از نظر فنی و اخلاقی قابل احترام هستند. نکونام 
بازیکن خودم در پاس بود. با این حال مدت زمان مربیگری هر دو مربی در لیگ برتر هم 
بسیار کم است. مربیگری زیر و بم دارد که با بازی کردن در بالاترین سطح فوتبال به آن 
نمی رسید. با تجربیات زیاد و با موفقیت های متعدد به آن می رسید. اگر غیر از این بود، 

مارادونا بهترین مربی جهان شده بود.
قاسم پور تاکید کرد: خوشحال می شود چنین افرادی را برای رده های پایه انتخاب کنند. 
به این دلیل که بازیکنان شاخصی بودند و از نظر اخلاقی مورد تأیید هستند ولی باید 

مطمئن باشند که از آن ها حمایت می شود که من مطمئنم این اتفاق نمی افتد.
سرمربی سابق تیم ملی امید خاطرنشان کرد: در گذشته کسانی را گذاشتند که حتی 
بازیکن نبودند. به طور واسطه ای انتخاب شدند چون فلان وزیر و عضو شورای شهر پشت 

آن مربی بوده است.

رییس کمیته حقوقی فدراسیون فوتبال:

شرطبندیسببتغییرنتایجنمیشود
رییس کمیته حقوقی و تدوین مقررات فدراسیون فوتبال گفت: شرط بندی یک شخص 
اگر هم ثابت شود نمی تواند نتایج مسابقات را تغییر دهد و چنین حکمی در مقررات داخلی 

و بین المللی وجود ندارد و مبنای عقلی و منطقی هم برای آن به نظر نمی رسد.
»احمدرضا براتی« افزود: مقررات انضباطی فدراسیون فوتبال درباره شرط بندی بسیار 
سختگیرانه تر از فیفا )فدراسیون بین المللی فوتبال( است. زیرا بر اساس مقررات اخلاقی 
فیفا، حداکثر مجازات اشخاصی که در شرط بندی مداخله دارند سه سال محرومیت است 

و باید توجه کرد که در مقررات فیفا حداقلی در نظر گرفته نشده است.
وی اظهار داشت: قاضی می تواند از یک روز تا سه سال محرومیت در نظر بگیرد اما در 
مقررات انضباطی فدراسیون فوتبال ایران، مجازات فردی که در شرط بندی مداخله می 
کند در مرتبه اول حداقل سه ماه، مرتبه دوم حداقل شش ماه و مرتبه سوم حداقل یک سال 
محرومیت است. البته باید توجه داشت که این موارد حداقل محرومیت است و حداکثر 

تعیین نشده است.
رئیس کمیته حقوقی و تدوین مقررات فدراسیون فوتبال افزود: بنابراین قاضی رسیدگی 
کننده اگر چه نمی تواند کمتر از آن چیزی که در مقررات تعیین شده حکم صادر کند اما 
با توجه به عدم تعیین حداکثر مجازات و با در نظر گرفتن شرایط و اوضاع و احوال می تواند 

این محرومیت را حتی به صورت مادام العمر در نظر بگیرد. 
براتی ادامه داد: مجازات شرط بندی در مقررات فیفا از یک روز تا سه سال است و در 

مقررات ایران از سه ماه تا پایان عمر متخلف، متغیر و موکول به نظر قاضی است.
وی تصریح کرد: بر اساس مقررات انضباطی فدراسیون، احکامی که در موضوع شرط 
بندی صادر می شوند قابل بخشش یا تعلیق نیستند و تخلف شرط بندی مشمول مرور 
زمان هم نمی شود و علاوه بر این موارد، این احکام جهت تعمیم بین المللی به فیفا اعلام 
می شود تا فردی که محکوم شده با خروج از ایران و حضور در سایر کشورها از اجرای 
حکم محرومیت فرار نکند. البته در خصوص جریمه نقدی ممکن است مجازات های ما 
خفیف تر به نظر برسد که در این خصوص باید توجه داشته باشیم جرایم نقدی در ایران باید 
متناسب با درآمد باشگاه ها و بازیکنان باشد در غیر این صورت تغییر اعداد و جریمه نقدی 

در مقررات، دردی را دوا نمی کند.
گفتنی است ، در دیدار تیم های سپیدرود رشت و تراکتورسازی تبریز »محسن فروزان« 
دروازه بان تیم تراکتور گل های عجیبی دریافت کرد تا به شرط بندی متهم و در هفته های 

اخیر جنجال بزرگی در فوتبال ایران ایجاد شود.
پس از آن دیدار »محمدرضا زنوزی«، مالک باشگاه تراکتورسازی فروزان را از این تیم 
اخراج کرد و با شکایت از او خواستار رسیدگی مسئولان قضائی و کمیته اخلاق فدراسیون 

فوتبال به اتهام وی شد.
همچنین »نادر قاضی پور« و »احمدعلیرضا بیگی« نمایندگان ارومیه و تبریز همپای 
هواداران و مسئولان باشگاه تراکتورسازی علیه فروزان اظهار نظر کرده و حتی بیگی از 
این بازیکن شکایت کرد. در مقابل هم وکیل فروزان تصمیم گرفت از نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی، مالک باشگاه تراکتور و یک خبرگزاری به کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال و 

دادسرای فرهنگ و رسانه شکایت کند.
در نهایت فروزان به همراه همسرش در 9 شهریورماه به اتهام مشارکت در شرط بندی 
بازداشت شدند. اما پس از چهار روز با سپردن وثیقه از زندان آزاد شدند. البته وکیل او مدعی 
شده با توجه به اتفاقات رخ داده، همچنان پیگیری پرونده و احقاق حق این دروازه بان 

است.

سلطانی فر: 

مدیرانپرسپولیسواستقلالبرایواگذاری
همکاریکنند

 وزیر ورزش در کمیته ساماندهی پرسپولیس و استقلال نسبت به همکاری لازم از سوی 
مدیران این دو باشگاه برای پیگیری سریعتر روند خصوصی سازی تاکید کرد.

به گزارش  پایگاه خبری وزارت ورزش و جوانان، با حضور مسعود سلطانی فر و در اجرای 
مصوبات دولت و مجلس شورای اسلامی در خصوص واگذاری دو باشگاه استقلال و 
پرسپولیس کمیته هماهنگی و ساماندهی دو باشگاه استقلال و پرسپولیس با حضور فتحی 
و عرب مدیران عامل دو باشگاه استقلال و پرسپولیس و داورزنی و فرامرزیان معاونان وزیر 

ورزش و جوانان تشکیل شد.
در ابتدای این نشست وزیر ورزش و جوانان با تاکید بر اجرای مصوبات دولت و مجلس 
سازمان  آن  متولی  و  مجری  توسط  باشگاه  دو  این  سریع تر  چه  هر  واگذاری  بر  مبنی 
خصوصی سازی گفت: تمامی عوامل ذی ربط و مدیران مسئول در این حوزه و خصوصاً 
مدیران عامل دو باشگاه استقلال و پرسپولیس موظف هستند همه گونه همکاری لازم را 

با سازمان خصوصی داشته باشند تا این واگذاری در کوتاه ترین زمان ممکن صورت گیرد
در این جلسه مدیران عامل دو باشگاه استقلال و پرسپولیس با ارائه گزارشی از همکاری 
بخش های مالی و حقوقی باشگاه ها در چند ماه گذشته با مسئولان سازمان خصوصی 
توسط  شده  درخواست  مالی  گزارش های  و  مدارک  اسناد،  تمام  کردند  اعلام  سازی 
کارشناسان و مدیران سازمان خصوصی سازی عیناً در اختیار آنها قرار گرفته است و تا زمان 

واگذاری دو باشگاه این روند استمرار با جدیت و سرعت خواهد داشت
در این نشست با دستور وزیر ورزش و جوانان مقرر شد محمدرضا داورزنی معاون قهرمانی 
مسئولیت نظارت و پیگیری مصوبات شورای واگذاری و همکاری دو باشگاه با سازمان 

خصوصی سازی را بر عهده داشته باشد.

پاختاکور 1- پرسپولیس صفر؛ 

حذفتلخازآسیا
تیم فوتبال پرسپولیس با شکست یک بر صفر برابر پاختاکور ازبکستان، از صعود به مرحله 
بعد باز ماند. در ادامه هفته پنجم لیگ قهرمانان آسیا، از گروه D پرسپولیس ایران از ساعت 
۱۷:۳۰ در تاشکند میهمان پاختاکور ازبکستان بود این دیدار در نهایت با برتری یک بر صفر 

پاختاکور به پایان رسید.

ماجرای علی دایی و سردار غفور؛ 

وقتیهمهچیزمانبههممیآید
گزارش و تحلیل از مجید روان ستان

فوتبال این روز های ایران، مولود عملکرد اقتصادی، سیاسی، 
اقتصادش  مثل  که  فوتبالی  است.  ما  اجتماعی  و  فرهنگی 
زیرساخت های چندان مناسبی ندارد، مثل سیاست از سازوکار 
درست و تعیین شده ای برخوردار نیست، مثل فرهنگ چارچوب 
تعریف شده ای ندارد و مثل اجتماع از برقراری گفتمان درست و 

به سود منافع ملی برخوردار نیست.
بدون تردید علی دایی زاییده همین تفکر و ایده است و شاید 
برای همین معتقد است »باید تحمل شود«، اگرنه زمانی که با 
باشگاهش به مشکل می خورد، »برای رضای خدا!« افشاگری 
می کند و یکی از مشکلات متعدد فوتبال را به عنوان »برگ  برنده 
« رو می کند تا هم وجه دیگری برای اختلافات مرسوم مالی با 
باشگاه بسازد، هم دست برتر داشته باشد و هم در افکار عمومی 

محبوب شود.
رویکرد  کدام  با  نیست  مشخص  البته  که  هم  مقابل  طرف 
تفاوت  تکیه زده،  باشگاه  بر کرسی مدیریت  شایسته  سالارانه 
برای  می کند  سعی  دایی،  حمله  مقابل  در  و  ندارد  چندانی 

پوشاندن نقاط ضعفش از کارگران خرج کند.
*علی دایی کیست؟

در این میان علی دایی اهل گفتمان نیست و اگر احتمال 
دهد حمله اش به طرف مقابل بار دیگر باعث یادآوری برخی 
پرونده های امنیتی کشور شود، ظاهراً برایش مهم نیست، شاید 
چون هنوز به آن درجه از اعتقاد نرسیده که بتواند میان منافع 
خود و منافع ملی، دومی را دنبال کند. وگرنه کدام سرمربی 
را سراغ دارید که نام شرکت تولیدی و اقتصادی خود را روی 
پیراهن تیمش منقش کند؟ دایی که رفتار و اخلاق خاصی دارد 
و همگان او را به شخصیتی با ثبات که به هیچ کس باج نمی دهد، 
می شناسند، همیشه حرف های زیادی برای گفتن دارد. او ذهن 
دقیق و طبقه بندی شده دارد که گفتنی ها را روز ها و ماه ها حفظ 
می کند تا هر کدام به وقتشان گفته شوند و در زمان مناسب بهره 

آن را ببرد.
* اسطوره ای که معمولًا با دعوا جدا می شود

می توانیم بگوییم علی دایی اسطوره فوتبال ما است و اگر 
را داشتند،  فوتبالشان فردی مثل دایی  کشور های عربی در 
شاید مجسمه او را می ساختند. علی دایی مرد بزرگی است و در 
بین فوتبالی ها و غیر فوتبالی ها جایگاه ویژه ای دارد. با این حال 
حافظه ورزشی ها نشان می دهد او نوعاً با دعوا از تیمهایش جدا 
می شود. 48 ساعت پس از مصاحبه جنجالی علی دایی در مورد 
عدم دریافت مطالبات بازیکنانش از باشگاه سایپا، حکم اخراج 
او از این باشگاه ابلاغ شد. این در حالی است که برخی منابع از 
دریافت 6۰ درصد مطالبات او خبر می دهند و این که اختلافات 

او با تیم سایپا از قبل در جریان بوده است.
* شگفتی بزرگ مسئولان متخصص! سایپا

در باشگاه هایی که مدیران غیرورزشی حضور پیدا کرده اند، 
این که بدون اشراف به برخی از مسائل برخورد های غیرحرفه ای 
انجام شود، کم نبوده است. از فرهاد کاظمی و محمد مایلی کهن 
بگیر تا جواد نکونام و علی کریمی؛ نام های زیادی هستند که 

بعد از مصاحبه های تندشان از کار برکنار شده اند.
*دیوار کوتاه کارگران!

در بیانیه منتشر شده این باشگاه دلیل اخراج دایی، مراجعه 
مکرر کارگران کارخانه سایپا به مسئولان باشگاه بوده که به گفته 
آزرده  از حرف های علی دایی در کنفرانس مطبوعاتی  آن ها 

شده اند!
* در بیانیه آمده بود: »متأسفانه در نشست خبری پس 
از دیدار تیم های سایپا و ذوب آهن اصفهان، در روز سه شنبه 
و  از عرف  اردیبهشت رفتار غیرحرفه ای، مصاحبه خارج   ۱۰
اظهارنظر غیرتخصصی جناب آقای علی دایی، منشور اخلاقی 
و  گذاشت  پا  زیر  را  سایپا  باشگاه  با  فی مابین  قرارداد  مفاد  و 
علی رغم تذکرات قبلی، بی احترامی ایشان به مجموعه گروه 
خودروسازی سایپا، موجب ناراحتی و تکدر خاطر مجدد قشر 
عظیمی از کارگران شریف و زحمتکش این مجموعه صنعتی 
بزرگ گردید و همزمان با روز هایی که متعلق به این عزیزان بوده و 
به نام »کار و کارگر« نامگذاری شده است، کام آن ها را تلخ کرد.«

* انتقاد از مسئولان سایپا
به  ربطی  شده  اشاره  آن  به  بیانیه  این  در  که  موضوعی 
دایی  صحبت  طرف  که  چرا  ندارد،  دایی  علی  صحبت های 
گروه  صنعتی  مجموعه  کارگران  نه  بود  باشگاه  مسئولان  با 
خودروسازی سایپا. دایی در پایان بازی گفت: »این بچه ها مگر 
چقدر قراردادشان است؟ این ارقام برای کارخانه سایپا عددی 
نیست. پراید 5۰ میلیون شده، تیبا ۷5 میلیون شده، اما قرارداد 
ما بالا نرفته است، شاید دوست ندارند که من کارم را در سایپا 

ادامه بدهم که 99 درصد می گویند همین مسئله است.«
علی دایی بعد از مطلع شدن از اخراجش چنین می گوید: 
»برای اخراج من از سوژه کارگر استفاده شده که باید بگویم خود 

من هم کارگرزاده هستم. هرگز به کارگران بی احترامی نکردم، اما 
آقایان با این واژه پشت کارگران سنگر گرفته اند. دعوا و مبارزه به 
شجاعت نیاز دارد، این آقایان چنین شجاعتی ندارند. چون این 
کاره نیستند. معلوم نیست از کجا آمده که حالا کاسه داغ تر از 
آش شده اند. من حرف دل کارگر را زدم. بی رویه قیمت خودرو 
را بالا می برند، اما حقوق کارگر پرداخت نمی شود. کجای این 
حرف علیه کارگر است. اگر کارگران با این حرف من شاد شدند 
برای من جای خوشحالی دارد که توانستم دل قشر زحمت کش 

کارگر را شاد کنم.«
* از جنس ورزش

علی دایی مدعی است قبل از این که خبر اخراجش رسانه ای 
شود از آن با خبر بوده و بار اولش هم نیست که اخراج می شود. 
»خدا را شاکرم که اخراجم به مسائل فنی مربوط نمی شود. 
یک بار توسط دولت قبل اخراج شدم، بار دوم توسط وزیر ورزش 
و اکنون توسط بیان حرف حق و بازگو کردن حرف دل کارگران 
اخراج می شوم. من علی دایی هستم و از جنس ورزش، آن هایی 
که مرا اخراج کردن کجا هستند؟ اما من هم چنان در ورزش 
ماندگارم. راحت حرف می زنم، چون عاشق میز و مقام نیستم. 

میز و صندلی به کسی وفا نکرده است.« 
* زیاده خواهی

حرفه ای  دنیای  با  آن که  به مجرد  ما  فوتبال  ستاره های 
خداحافظی می کنند، درصدد بازگشت به میادین هستند و 
جالب این که همه آن ها داعیه سرمربی گری تیم ملی در سر 
دارند و به هیچ سمت دیگری هم قانع نیستند! این زیاده خواهی 
محصول تفکراتی است که در رأس فوتبال ما قرار دارد و هنوز هم 
از بین نرفته است. علی دایی دوست ندارد در پست مدیریتی 
باشد. »نه! برای پشت میز نشستن زاییده نشدم. این میز و 

صندلی به کسی وفا نکرده و تمام کسانی که مرا اخراج کردند 
آینده  کجاست؟  آن ها  منزلت  و  جایگاه  هستند؟  کجا  الان 
بزرگ ترین قاضی است و همه چیز را نشان می دهد. آینده نشان 
می دهد که علی دایی کی بوده و امثال مدبر، گودرزی و .. چه 

کسانی بودند. گذشت زمان و نسل آینده می فهمند.«
* مدبر کیست؟!

علی دایی بعد از اخراج خود یک سؤال مطرح کرد تا طرف 
مقابل را شکست دهد. »مصطفی مدبر کیست و از کجا آمد؟ 
مدیرعامل باشگاه برای من حضور حقیقی ندارد. تا جایی که 
ذهن ناقصم یاری می کند و من ایشان را می شناسم از زمانی که 
ریاست حراست سازمان صداوسیما را بر عهده داشت، سردار 
غفور را می شناسم! برای من جالب بود که مدبر را برای اولین بار 
در برنامه نود دیدم و گفتند مصطفی مدبر رئیس سازمان توسعه 
و تجهیز! تلویزیون را نگاه نمی کردم، ولی صدا آشنا بود. وقتی 
تلویزیون را دیدم، متوجه شدم همین سردار غفور خودمان و 
اردبیلی است! این که ایشان چطور مصطفی مدبر شده است 
برایم سؤال است! کاش یکی از سازمان ثبت احوال این جا بود 
و می توانستم سؤال کنم آیا یک نفر می تواند کل اسم و فامیلش 

را عوض کند؟«
* با مطلب و مدرک و سند

علی دایی در ادامه چنین توضیح می دهد: »مشکل ما این 
است. یهویی از جایی اخراج می شود و این جا می آید. خیلی 
هرکس  داریم.  مدیریتمان  قسمت  در  پیچیده ای  چیز های 
می آید آدم خودش را می آورد و به غیر از این نیست. اصلًا نگاه 
نمی کنیم بلد است و به توانایی او و به گذشته اش کار نداریم. 
فقط می خواهیم اطرافیان خودمان را بیاوریم تا باشند. اما برای 
آقایان می گویم؛ آقایان محترم! هستند کسانی که در وصف شما 
بسیار گفتنی ها دارند، خیلی حرف دارند بگوید. اگر لازم باشد 
با مطلب و مدرک و سند خیلی چیز ها گفته می شود؛ و آن موقع 
واویلاست و تشت رسوایی که بیفتد آن زمان شما جایگاهی بین 

جامعه و مردم نخواهید داشت.«
گرچه کشاندن موضوع فوتبال به پرونده های خاص قابل قبول 
نیست، اما باید پرسید مدیر باشگاه سایپا چه تخصص ورزشی 
و سوابقی داشته که بابت آن مورد حمله قرار گیرد و منافع یک 

باشگاه ورزشی به خطر بیفتد؟
* چرا عادل بیرون است؟!

علی دایی رسانه ها و رگ خواب افکار عمومی را هم خوب 
می شناسد و این ناشی از هوش او و تجارب چندین ساله اش 
است. از همین رو یادی هم از عادل فردوسی پور و برنامه نود 
می کند و می گوید: »همه اصحاب رسانه به من لطف دارند. من 
الان این مسئله را مشکل نمی بینم و یک اتفاق خوب در زندگی ام 
می دانم که از سایپا کنار رفتم. مطمئناً عادل هم به خاطر خیلی 
از مسائل بیرون است و به او برنامه نمی دهند و ندارد و خیلی 
چیز ها هست. نمی خواهم خسته تان کنم و حرف آخر را بزنم. 
عزت و ذلت دست بالایی است. همه چیزم را از آن بالایی دارم و 
خیلی ها خواستند مرا زمین بزنند، اما آن بالایی جوری بالا برده 
که فکرش را نمی کردند. از این به بعد هم مطمئناً کاری نمی کنم 

که این رابطه خراب شود و جایگاه خودم را می دانم.« 

ورزشی

سرمربی  آلگری،  مکس  درحالیکه 
در  ولخرجی  برای  را  خود  یوونتوس 
پل  می کند،  آماده  رو  پیش  تابستان 
از  ایسکو  دی لیخت،  ماتیس  پوگبا، 
او برای  جمله ستاره هایی هستند که 

تیمش هدف گرفته است.
ماسیملیانو آلگری، سرمربی یوونتوس 
انتقال  درباره  گفتگو  برای  زودی  به 
با  تابستان  فصل  در  جدید  بازیکنان 
مدیران ارشد یوونتوس دیدار خواهد کرد. سرمربی بانوی پیر تورین امیدوار است 
در دیدار با رئیس باشگاه، آندره آ آنیلی بتواند رضایت او را جلب کرده و قول بودجه 
لازم برای خرید بازیکنان مورد نیازش را از او بگیرد. این در حالی است که فابیو 
پراتیچی، مدیر ورزشی یوونتوس در تعامل با آلگری فهرستی از ستاره های مورد نظر 
یوونتوس برای فصل تابستان تهیه کرده که پل پوگبا از منچستریونایتد، آدریان رابیو 
از پاری سن ژرمن، ماتیس دی لیخت از آژاکس، تانگوی اندومبله از لیون، و ایسکو و 
خامس رودریگز از رئال مادرید از جمله ستاره های موجود در آن هستند. روابط خوب 
یوونتوس و رئال مادرید بعد از انتقال کریستیانو رونالدو از باشگاه اسپانیایی به تورین 
باعث شده این احتمال که دو باشگاه امسال تابستان هم بتوانند در مذاکرات شان 
درباره انتقال چند بازیکن دیگر به توافق برسند را افزایش داده است. ایسکو یکی از 
ستاره هایی است که آلگری علاقه ویژه ای به جذب او دارد و از این گذشته خامس 

رودریگز، بازیکن بایرن مونیخ که به صورت قرضی در بایرن بازی می کند .

هافبک اسپانیایی شیاطین سرخ مورد 
توجه باشگاه برایتون قرار گرفته است.

داد  گزارش  »میرر«  انگلیسی  نشریه    
خدمت  به  دنبال  به  برایتون  باشگاه 
پیش رو  تابستان  در  ماتا  خوان  گرفتن 
است، بازیکنی که در پایان فصل جاری 
با باشگاه منچستریونایتد به  قراردادش 
پایان می رسد و می تواند به عنوان بازیکن 
آزاد، تئاتر رویاها را ترک کند. برایتون که 

علیرضا جهانبخش را در اختیار دارد پس از قطعی شدن بقایش در لیگ برتر انگلیس به 
فکر تقویت ترکیب خود برای فصل آینده افتاده است.

هافبک ۳۱ ساله منچستریونایتد که تا کنون تمایلی به تمدید قرارداد نشان نداده، 
همچنین مورد توجه دو باشگاه بارسلونا و اتلتیکومادرید قرار دارد. باشگاه منچستریونایتد 
پیشنهاد تمدید یک ساله قرارداد به ماتا داده است، اما هافبک اسپانیایی شیاطین سرخ 
نسبت به ادامه حضور در این تیم اطمینان ندارد و دلیل اصلی اش هم دقایق کم بازی 

است که به وی می رسد.
ماتا که در سال 2۰۱4 از چلسی به منچستریونایتد پیوست، تا کنون در 2۱8 بازی 
از رقابت های مختلف برای این تیم به میدان رفته و 45 گل نیز به ثمر رسانده است. او 
همچنین یک قهرمانی در جام حذفی انگلیس، یک قهرمانی در جام اتحادیه انگلیس، 
یک قهرمانی در جام خیریه انگلیس و یک قهرمانی در لیگ اروپا را با شیاطین سرخ 

تجربه کرده است.

جوردن هندرسون، کاپیتان باشگاه لیورپول، 
لیگ  فینال  به  صعود  به  نسبت  همچنان 

قهرمانان خوشبین است.
امشب ورزشگاه آنفیلد میزبان دیدار برگشت 
لیگ  نهایی  نیمه  دور  از  بارسا  و  لیورپول 
قهرمانان خواهد بود. در بازی رفت، بارسا با 
سه گل بر لیورپول پیروز شد؛ هرچندکه قرمزها 
بازی سزاوارانه ای به نمایش گذاشتند و شاید 

مستحق آن شکست سنگین نبودند.
بسیاری معتقدند که بارسا از حالا در فینال است؛ ولی در لیورپول، هنوز امیدواری ها از 

بین نرفته است.
 جوردن هندرسون در مورد بازی فردا به گاردین گفت:» ما احمق نیستیم و می دانیم که 
برای رسیدن به فینال، نیاز به معجزه داریم. اطمینان دارم که همه دنیا منتظر راهیابی بارسا 

به فینال است و کسی ما را تیم صعودکننده نمی داند.
برای حذف بارسا باید یک کار بسیار بزرگ انجام دهیم. هیچ افسوسی در مورد بازی رفت 
نداریم؛ هرچند که قطعا از نتیجه پایانی راضی و خوشحال نیستیم. معتقدم در نوکمپ یک 
نمایش خوب را ارائه دادیم و حق مان شکست ۳-۰ نبود. امیدوارم بتوانیم به فینال لیگ 

قهرمانان برسیم.
کاش در بازی باقیمانده از لیگ برتر نیز نتیجه خوبی کسب کنیم و سیتی هم بلغزد تا 
قهرمان لیگ شویم. هرگز نمی توان پیش بینی کرد چه اتفاقی رخ خواهد داد ولی ما 

شایسته فتح حداقل یک جام در فصل جاری هستیم.«

پوگبا،دیلیختوایسکودرفهرست
تابستانییوونتوس

احتمالهمتیمیشدنخوانماتابا
جهانبخش

کاپیتانقرمزها:
مقابلبارسانیازبهمعجزهداریم

 پیشکسوت آبی پوشان گفت: فارغ از هر مسئله دیگری بابت اقدام جسورانه باشگاه 
استقلال بسیار خوشحالم و به مدیران باشگاه تبریک می گویم.

رضا رجبی  اظهار داشت: اگر آنالیزور بی مدرک استقلال )پسر ساشا( که یک میلیارد 
قراردادش بود فقط اندکی آنالیز بلد بود و می توانست کمی اطلاعات فنی درباره 

الدحیل بدهد، استقلال در بازی رفت از این تیم ۳ گل نمی خورد.
مدافع پیشین آبی پوشان با اشاره به اتفاقات اخیر باشگاه و برکناری شفر بیان داشت: 
من امروز که شفر نیست منتقد او نشدم، بلکه حتی همان روزهایی که او با کمک 
عوامل رسانه ای اش و قدری نمایش محبوب عده ای از هواداران بود هم منتقد او بودم. 
بردن تیم های پایین جدولی و میان جدولی برای استقلال کار بزرگی نیست. استقلال 
برای بردن این تیم ها اصلًا مربی نمی خواهد. اگر تیمی مثل استقلال به سراغ یک 

مربی بزرگ )گران قیمت( می رود، برای بازی های بزرگ است. وقتی ما با مربی گران 
بازی های بزرگ را می بازیم دیگر لزومی به حفظ او نیست.

وی اضافه کرد: باید مدیران استقلال بابت این به اقدام شجاعانه و جسورانه تبریک 
بگویم. کنار گذاشتن شفر کار مثبتی بود که مدیران این باشگاه انجام دادند و باید از 

این کار حمایت شود.
رجبی در خصوص اظهارات توفیقی در خصوص شفر و قراردادش گفت: اولًا که اصلًا 
کار تلویزیون درست نبود که به توفیقی فرصت داد صحبت کند. این آقا کجای فوتبال 

بوده؟ ایشان اشتباهی وارد فوتبال شد و الان نباید به او فرصت صحبت کردن داد.
پیشکسوت آبی پوشان با اشاره به صحبت های برخی از مدیران سابق و کنونی 
استقلال و اشاره تلویحی به دلالی شفر گفت: چرا الان به این موضوع اشاره می کنند؟ 

ای کاش در زمان خودش با هواداران صادق بودند و این موضوع را می گفتند تا هرچه 
زودتر جلوی این کار را بگیرند.

کاپیتان پیشین تیم استقلال گفت: آقایان در دوران خودشان مدیریت درستی نکردند 
و حالا می خواهند توپ را به زمین وزیر ورزش بیندازند. این فرا فکنی است و نباید وزیر را 

متهم ناکامی های استقلال دانست.
وی در خصوص رفتاری که با شفر شد و مانع از حضور او در ورزشگاه شدند تصریح 
بی  و  است  خودش  رفتارهای  حاصل  شده،  احترامی  بی  شفر  به  امروز  اگر  کرد: 
احترامی هایی که در گذشته به استقلالی ها و مدیران این باشگاه داشته است. شفر 
آن روزهایی که داشت بر علیه مدیران استقلال مصاحبه می کرد باید فکر امروز را هم 

می کرد.

رضا رجبی :
تصمیماستقلالدربرکناریشفرخیلیجسورانهبود

ایران گفت: وقتی فدراسیون  بازیکن سابق تیم ملی فوتبال 
فوتبال این همه زمان از دست می دهد، طبیعی است که برخی ها 
برای ها از آب گل آلود ماهی گرفته و برای تیم های ملی کانال بزنند. 
انتخاب سرمربی تیم ملی فوتبال ایران بعد از جدایی کارلوس 
فدراسیون  مسئولان  وعده های  و  انجامیده  طول  به  کی روش 
تا امروز محقق نشده است. از طرف دیگر کارشناسان فوتبال 
معتقدند تاخیر در انتخاب سرمربی تیم ملی به ضرر ما در آینده 

خواهد بود.
با خداداد عزیزی بازیکن سابق تیم ملی فوتبال ایران پیرامون 
زیر  در  که  ایم  داده  انجام  را  صحبت هایی  مختلف  مسائل 

می خوانید:
چه  این  کردند،  شکایت  هم  از  فدراسیون  و  *کی روش 

رابطه ای بود؟
وی در ابتدای صحبت هایش گفت: شنیده ام که فدراسیون با هر 
گزینه ای مذاکره می کند، در این بین کی روش سنگ اندازی هایی 
انجام می دهد. البته من فقط این موضوع را چون بر سر زبان ها 
افتاده شنیده ام، اما حالا این کارها را باید آقایانی جواب بدهند 
که سنگ کی روش را به سینه می زدند. این مربی زمانی مشتش 
را به سمت نیمکت تیم ملی کره نشان داد و چند هفته پیش از 
آنها عذرخواهی کرد. یا مرتب می گفت ایران در قلب من است 
اما حالا از فدراسیون فوتبال شکایت کرده است. نمی دانم این 
چه رابطه ای بود که یک مربی 8 سال در ایران حضور داشت و 
بلافاصله بعد از جدایی از فدراسیون شکایت کرد و از آن طرف 

مسئولان فدراسیون هم حالا می خواهند از او شکایت کنند.
* مربی بعدی تیم ملی با یک باخت به رگبار بسته می شود

عزیزی در خصوص شایعات و احتمالاتی که پیرامون حضور 
مربی ایرانی روی نیمکت تیم ملی مطرح می شود، گفت: اگر قرار 
باشد به جای کی روش یک مربی ایرانی را انتخاب کنند، این کار 
خنده دار است. اگر مربی ایرانی عاقل باشد، هدایت تیم ملی را 

قبول نمی کند چون قبلًا هم به خود شما گفته ام، با اولین باخت 
به او فحاشی می شود. متأسفانه دوستان و طرفداران چشم بسته 
یا چشم باز منتظر این هستند که تیم ملی یک باخت بدهد و با 
رگبار و مسلسل به سمت مربی تیم ملی حمله کنند. خودکشی 
و خودزنی نام این کار سرمربی ایرانی تیم ملی خواهد بود. جالب 
است در این بین یک عده هم قشنگ در حال گرفتن ماهی از آب 

گل آلود هستند.
*با 15 بازی در لیگ یک و 15 بازی در لیگ برتر گزینه 

هدایت تیم ملی شده اند!
منظورش  که  این سوال  به  پاسخ  در  ملی  تیم  بازیکن سابق 
چیست، گفت: مربی ای داریم که تعداد سال های حضورش در 
فوتبال به عنوان مربی هنوز به عدد 2 نرسیده، او یک نیم فصل در 
لیگ یک بوده و یک نیم فصل هم در لیگ برتر، ولی الآن کاندیدای 
مربی گری تیم ملی ایران است. این افراد از آب گل آلود ماهی 
می گیرند و مقصر تمامی این کارها فدراسیون فوتبال است. وقتی 
فدراسیون این همه زمان از دست می دهد، طبیعی است که این 
گونه آقایان کانال زدن را آغاز کنند. شما به یکباره در یک خبرگزاری 
مطرح می بینید که آقای X گزینه هدایت تیم ملی بزرگسالان یا 
تیم ملی امید شده است، با چه رزومه ای ۱5 بازی لیگ یک و ۱5 
بازی لیگ برتر؟! آیا به نظر شما این مربی می تواند جای کی روش 
باشد. هر شخصی با کسی در فدراسیون رفیق است، لابی می کند 
تا خودش را کاندیدا معرفی کند. این هم به ضرر فوتبال ایران است 
و هم به ضرر فدراسیون. حالا که کی روش رفته مردم نمی پذیرند 

که یک مربی سطح پایین جای کی روش بیاید.
*شفر سبک فوتبال استقلال را متحول کرد

بازیکن سابق تیم ملی ایران در ادامه گفت وگو با فارس تأکید 
کرد: شما فکر می کنید شفر چگونه به ایران آمد؟ شفرزمانی که 
وارد ایران شد مربی کوچکی نبود. درست است که همه الآن در 
مورد شفر اظهارنظر می کنند و هر فرد کوچک و بزرگی را می بینید 

در رسانه ها در مورد این مربی نظر می دهد، ولی یادتان نرود او در 
بوندس لیگا حضور داشته، در دو جام جهانی مربیگری کرده، در 
تیم ملی آفریقا فعالیت داشته و مرد دنیا دیده ای است. زمانی که 
پارسال نتیجه می گرفت، همه می گفتند شفر از کره مریخ آمده، 
اما وقتی یک بازی را به پدیده باخت، به یکباره او شد ضعیف ترین 
مربی تاریخ استقلال. من معتقدم اگر او هر بدی داشت، سبک 
فوتبال استقلال را متحول کرد و سال گذشته تیمی ساخته بود که 
حریفان نمی توانستند دست استقلال را بخوانند. این که بعدها چه 

اتفاقی افتد نمی دانم، اما توانایی او کاملًا مشخص بود.
*پارسال شفر با 600 هزار دلار سرمربی ایران می شد

عزیزی ادامه داد: شما فکر می کنید شفر نمی توانست سرمربی 
ایران شود؟ ما هم مربی با قیمت مناسب داریم و هم مربی با 
رزومه. همین شفر سال گذشته که با ۳۰۰ هزار دلار به استقلال 
او هم  ایران شود.  با 6۰۰ هزار دلار سرمربی  آمد، می توانست 
رزومه باشگاهی دارد و هم رزومه ملی، اما ما خودمان نمی خواهیم 
که مربی تیم ملی را زودتر انتخاب کنیم. اگر می بینید انتخاب 
سرمربی تیم ملی طول کشیده، به خاطر این است که نخواستند 

وگرنه صحبت راحت انجام دادن کاری ندارد.
*کرانچار چرا آمد، چرا رفت؟

امید گفت:  فوتبال  ملی  تیم  در  تغییرات  به  اشاره  با  عزیزی 
فدراسیون فوتبال یک کمیته فنی دارد که همه آنها بزرگ و قابل 
احترام هستند. به خصوص شخص آقای کلانی که استاد من 
است و خیلی او را دوست دارم، ولی زمانی که قرار بود کرانچار به 
عنوان سرمربی امیدها انتخاب شود، من با این موضوع مخالفت 
کردم، چون کرانچار سال قبل از آن سرمربی سپاهان بود و با آن 
همه امکانات نزدیک بود این تیم را به سمت سقوط هدایت کند. 
وقتی یک مربی نمی تواند سپاهان با تماشاگر، امکانات و حمایت 
مدیرعامل را به سمت موفقیت سوق بدهد، چگونه می تواند با تیم 
امید نتیجه بگیرد؟ من این حرف را زدم ولی یک عده ناراحت 

شدند. حتی مرتضی محصص را در آکادمی دیدم و به او گفتم با 
چه استدلالی کرانچار را انتخاب کردید؟ الآن من از شما می پرسم 
چرا کرانچار آمد و چرا رفت؟ حالا که این تیم صعود کرده، چرا 
کرانچار باید برود؟ آیا علی دایی و امیر قلعه نویی سرمربی تیم امید 
می شوند؟ یک فرد عاقل بگوید چه اتفاقی افتاده که کرانچار از تیم 
امید جدا شد؟ واقعا ما چیزی نفهمیدیم اما به یکباره می بینیم 
یک نفر سرمربی تیم ملی امید شده و آقایان فقط با یک تصمیم 
عجیب سرمربی را عوض کردند.کرانچار با آن همه ادعا نتوانست، 

اما حالا مربی جدید و جوان تیم ملی امید را موفق می کند؟
*انتخاب ها در تیم های پایه روی روابط است

در  انتخابات  از  خیلی  می کنم  فکر  من  داد:  ادامه                              عزیزی 
تیم های پایه به روابط افراد برمی گردد. هیچ دلیل و وعده منطقی 
هم در این باره وجود ندارد. در مورد تیم ملی بزرگسالان هم شما 
نمی فهمید چه اتفاقی خواهد افتاد. وقتی یک مربی با ۱5 بازی 
لیگ یک و ۱5 بازی لیگ برتر گزینه هدایت تیم ملی بزرگسالان و 

تیم امید است، دیگر باید حرفی زده نشود.

خداداد عزیزی :
مردممربیسطحپایینترازکیروشراقبولنمیکنند
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بازخوانی بازی اصولگرایان در انتخابات سال ۹۴؛

لیست های موازی و حضور مستقل 
باز هم بلای جان اصولگرایان می شود؟

با نزدیک شدن به فصل انتخابات و تند شدن دور تحرکات جریان های سیاسی 
برای رسیدن به کرسی های خانه ملت نگاهی می اندازیم به آنچه اصولگرایان ۴ سال 

پیش انجام دادند.
 در طول چهل سال گذشته تا امروز ۳۲ انتخابات از مجلس گرفته تا ریاست 
جمهوری را پشت سر گذاشتیم. در طول همه این انتخابات ها حکایت احزاب و 
جریان های سیاسی تقریبا یک  چیز و آن رسیدن به قدرت بود. در ابن میان بازی 
جناح های سیاسی از راست و چپ متفاوت بوده است و گاهی کفه ترازو به سمت 
اصلاح طلبان سنگینی کرده و گاهی هم وزنه اصولگرایان سنگنین تر شده است. با 
وجود همه فراز و نشیب ها اما از مجلس سوم به بعد که ساز و کاری به نام نظارت 
استصوابی روی کار آمد تقریبا سهم اصولگرایان در کسب کرسی های مجلس بیشتر از 
جریان رقیب بود و تقریبا می توان گفت به جز مجلس ششم همواره اصولگرایان اکثریت 
مجلس را در اختیار داشته اند. البته از سوی دیگر در جریان رسیدن به ساختمان 
خیابان پاستور اصلاح طلبان موفق تر عمل کرده اند و جریان راست فقط دو دوره 
توانست سکان قوه مجریه را به دست بگیرد. هرچند اصولگرایان در رسیدن به مجلس 
در بیشتر موارد پیروز میدان رقابت بودند اما حداقل بعد از ۱۲ سال در دهمین انتخابات 
مجلس ورق به سود رقیبشان برگشت و آنها بازی انتخابات ۹۴ را واگذار کردند و حتی 
غلامعلی حدادعادل به عنوان سرلیست اصولگرایان از ورود به مجلس بازماند. حال که 
صدای پای انتخابات ۹۸ و مجلس به گوش می رسد شاید بد نباشد بازخوانی داشته 

باشیم از آنچه چهار سال پیش در اردوگاه اصولگرایی گذشت.

* سنگ بنای وحدت در شورای وحدت
سال ۹۲ فکرش را هم نمی کردند انتخابات ریاست جمهوری را به رقیب واگذار 
کنند. با رد صلاحیت هاشمی رفسنجانی در جریان یازدهمین انتخابات ریاست  
جمهوری، اصولگرایان نفس راحتی کشیدند و دیگر کسی را حریف خود نمی دانستند. 
ولایتی ، قالیباف و حدادعادل هم که مثلث اصولگرایان را در انتخابات سال ۹۲ تشکیل 
داده بودند، قرار بود از میان آنها فقط یکی در میدان بماند و رای جناح راست یک کاسه 
شود اما این اتفاق رخ نداد و به جز حدادعادل هیچ کسی حاضر نشد گود رقابت را ترک 
کند؛ از این به بعدش دیگر حدس زدن نتیجه سخت نبود. در آن شرایط اصولگرایان 
که دولت را از دست داده بودند خیز برداشتند تا تنها سنگرشان  یعنی مجلس را حفظ 
کنند. برای همین هم بود که اتفاقا انتخابات مجلس دهم برای آنها زودتر از هر زمان 
دیگر شروع شد. از آن تاریخ به بعد فقط کلیدواژه وحدت بود که به گوش می رسید. 
در این میان، حدادعادل که به نماد اخلاق مدارترین فرد و پایبند به تعهدات در جریان 
اصولگرایی شناخته شده بود، برای انتخابات مجلس دهم به عنوان لیدر مسوولیت 
وحدت اصولگرایان را به عهده گرفت. در همان مقطع بود که شورای ۲۲ نفره برای 
رسیدن یک فهرست واحد آن هم با محوریت غلامعلی حداد عادل و آیت الله موحدی 

کرمانی شکل گرفت.

* حذف و اضافه های لیست ۳۰ نفره
مدتی از تشکیل شورای ۲۲ نفره نگذشته بود که حدادعادل سخنگوی شورای 
ائتلاف اصولگرایان از رسیدن به یک لیست مشخص خبر داد. او در ۴ بهمن ۹۴ و در 
اولین نشست خبری این شورا گفت: »امروز اعلام می  کنیم که این شورا که ۲۲ نفر 
عضو داشت، پس از ۹ جلسه به یک فهرست واحد ۳۰ نفره از نامزدهای اصولگرا برای 
انتخابات مجلس دهم دست پیدا کرده است.« او با اشاره به حضور ۴ روحانی و ۶ خانم 
در لیست اصولگرایان تهران گفت: »۱۲ نفر از این فهرست جدید هستند که قبلا سابقه 
نمایندگی نداشته اند و ما سعی کردیم در ترکیب متوازنی بین کسانی که دارای سابقه 

نمایندگی هستند و چهره های جدید ایجاد کنیم.«
البته این تغییر چهره های لیست که حدادعادل از آن سخن گفت تا آخرین روزهای 
منتهی به انتخابات ادامه داشت. ائتلاف اصولگرایان از ۳۰ نماینده تهران در مجلس نهم 
تنها ۱۷ نماینده را در فهرست خود جای داده است. در این میان محمدرضا باهنر، 
علیرضا مرندی، روح الله حسینان، علی اصغر زارعی در انتخابات مجلس دهم ثبت 
نام نکردند و افرادی هم مانند حمید رسایی عضو جبهه پایداری هم از سوی هیات 
های اجرایی و نظارت و شورای نگهبان رد صلاحیت شده است. اما از میان نمایندگان 
اصولگرای مجلس نهم که هم ثبت نام کرده و هم تائید صلاحیت شده اند، حسین 
طلا، بیژن نوباوه، سید مهدی هاشمی و مهدی کوچک زاده، نمایندگان نزدیک به 
جبهه پایداری و همچنین حسین مظفر، رئیس ستاد محمدباقر قالیباف در انتخابات 
ریاست جمهوری ۹۲ از فهرست احتمالی ائتلاف اصولگرایان حذف شده بودند. البته 
روزهای آخر لیست ائتلاف بزرگ اصولگرایان با تغییر مواجه شد و بیژن نوباوه که از 
لیست جا مانده بود نامش در بین نامزدهای جناح راست برای تهران به چشم می خورد 
از سوی دیگر حزب موتلفه که جولایی را معرفی کرده بود گویا از این انتخاب پشیمان 
شد برای همین در اصلاحیه ای نام محمدنبی حبیبی دبیرکل حزب موتلفه جایگزین 

جولایی شد.

* اختلاف کار خودش را کرد
دو روز مانده به انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان رهبری افرادی 
که از لیست اصولگرایان جا مانده بودند نتوانستند این موضوع را هضم کنند. برای 
همین به جای بخشیدن عطای انتخابات آن هم به سود ائتلاف راه لیستهای دیگر را 
در پیش گرفتند. مثلا غفوری فرد وارد لیست علی مطهری که در آن مقطع به نام 
لیست صدای ملت منتشر شده بود جای گرفت. اما این رفتن در لیست دیگری تنها 
یک روی سکه بازی خراب کن های راستی بود چراکه چند ساعت مانده به پایان مهلت 
تبلیغات لیستی آن هم در حجم وسیع به نام لیست ۳۰ +۵ منتشر شد. در این لیست 
سید شهاب الدین صدر، سید مهدی هاشمی، حسین طلا، حسن بیادی و مهدی 
کوچک زاده هم اضافه شدند. در نگاه اول این تصور پیش آمد که شاید آتش اختلافات 
در اردوگاه اصولگرایی آنقدر زبانه کشیده است که شورای وحدت تصمیم گرفته تا 
برای کاهش اختلافات این ۵ نفر را هم به لیست اضافه کرده است.  طولی نکشید که 
غلامعلی حدادعادل سخنگوی ائتلاف انتشار لیست ۳۵ نفره را جعلی دانست و آن را 
تکذیب کرد. او گفت:  »فهرست جعلی۳۵نفره مصداق بارز بداخلاقی انتخاباتی است.

بعضی باانتشار لیست های مشابه و جعلی به دنبال تخریب ائتلاف هستند و میطلبد 
مردم باهشیاری مراقب این گونه  روشها باشند. مثلا لیستی ۳۵نفره منتشر می کنند 
که ۳۰نفر ائتلاف در آن هست و کسانی دیگر را به آن اضافه می کنند و می گویند 
حالا به ۳۰نفر رای دهید. ائتلاف اصولگرایان این گونه لیست ها را جعلی و مصداق بارز 

بداخلاقی انتخاباتی می داند.«

* باخت- باخت اصولگرایان
جناح راست که در روزهای نخست عزم جزم کرده بود تا یک وحدت تمام عیار به 
نمایش بگذارد اما خروجی جلسات و تلاش های آنها باز هم به یک وحدت ختم نشد. 
لیست های موازی از یک سو و حضور مستقل از لیست هم از سوی دیگر قاتل جان 
ائتلاف شد. این ها در حالی بود که جناح رقیب یعنی اصلاح طلبان توانستند با هم کاسه 
شدن با اصولگرایان معتدل یک وحدت یک رنگ ایجاد کنند و همین موضوع باعث 
شد اصولگرایان نه تنها بازی انتخابات مجلس را ۳۰ بر هیچ به رقیب واگذار کنند بلکه 
انتخابات مجلس خبرگان را هم جا ماندند و فقط آیت الله جنتی بود که توانست از 

لیست اصولگرایان به مجلس خبرگان راه پیدا کند.

نکتـه

دو سال دیگر به برگزاری انتخابات ریاست جمهوری زمان باقی 
است و قبل از آن انتخابات مجلس یازدهم را پیش رو داریم. با این 
حال به نظر می رسد برخی مرکب خود را برای تکیه بر کرسی 

دولت دوازدهم زین کرده اند.
گرفتاری های پیش روی دولتمردان برای عبور از وضعیت 
تحریمی و شرایط خاص اقتصادی کشور سبب شده تا موضوعاتی 
چون انتخابات در اولویت مباحث و مرکز توجه ها قرار نگیرد. 
این در حالی است که قرار است واپسین روزهای امسال انتخابات 

مجلس یازدهم برگزار شود.
با وجود این، طی روزهای گذشته اظهارنظر و پرسش و پاسخ 
هایی در ارتباط با نامزدی برخی چهره های سیاسی در انتخابات 

ریاست جمهوری دوازدهم در رسانه ها منتشر شد.
پنجشنبه هفته گذشته بود که »علی لاریجانی« رئیس مجلس 
شورای اسلامی در پاسخ به خطای سهوی استاندار خراسان 
رضوی که در مراسمی در تربت حیدریه او را »رئیس جمهوری« 
خطاب کرده بود، اظهار داشت »استاندار با مطلبی که بیان کردند 

قصد جان ما را دارند، ما در این وادی نیستیم.«
در همین پیوند، تارنمای »خبر آنلاین« نزدیک به رئیس 
مجلس خبر داده که لاریجانی نه  تنها در انتخابات ۱۴۰۰ بلکه در 

انتخابات مجلس یازدهم نیز شرکت نخواهد کرد.
* رئیس مجلس نمی خواهد رئیس دولت شود؟

هر چند لاریجانی احتمال نامزدی برای انتخابات ریاست 
جمهوری ۱۴۰۰ را رد کرده اما بسیاری همچنان وی را یکی 
از نامزدهای اصلی این رقابت می دانند. تجربه رد و تکذیب های 
گذشته که در ادوار مختلف از سوی برخی نامزدهای ریاست 
جمهوری صورت گرفت نیز می گوید تا روز نام نویسی نمی توان 

پیش بینی قاطعی را صورت داد.
طی روزهای گذشته نام هایی چون »محمدرضا باهنر« نیز 
به عنوان رقیب لاریجانی در انتخابات ریاست جمهوری مطرح 
شده است. دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین که در انتخابات 
اسفندماه ۹۴ به عنوان نامزد نمایندگی مجلس ثبت نام نکرد و 
از جمله چهره های معتدل جریان اصولگرایی محسوب می شود، 
در پاسخ به پرسشی در مورد احتمال نامزدی برای ۱۴۰۰ به 
»مصلحت بزرگتری« اشاره کرده بود؛ مصلحتی که در صورت 

انسجام و وحدت در کشور به دست خواهد آمد.
اصلی ترین انگاره ای که می گوید لاریجانی پا به عرصه 
انتخابات ریاست جمهوری خواهد گذاشت احتمال جمع بندی 
و تمرکز نیروهای اعتدالی، اصولگرایان معتدل و طیف هایی از 
اصلاح طلبان روی نامزدی او است؛ نظیر رخدادی که در انتخابات 

سال ۹۴، بسیاری از اعضای »لیست امید« را به مجلس فرستاد.
اصلاح طلبان اما نگاه متفاوتی به نامزدی لاریجانی داشته اند. 
در برابر دیدگاه افرادی چون »محمود صادقی« نماینده تهران که 
از احتمال بالای حمایت اصلاح طلبان از لاریجانی سخن گفته 
بود، »محسن میردامادی« دبیر کل حزب منحل شده مشارکت 

اظهار داشته اصلاح طلبان در رقابت های سیاسی پیش رو روی 
معرفی تیم تمرکز خواهند کرد و عملا حمایت این جریان از چهره 

هایی چون رئیس کنونی مجلس غیرممکن است.

*  نایب رئیس مجلس و احساس ضرورت
طی روزهای گذشته »علی مطهری« نایب رئیس دوم مجلس 
از احتمال نامزدی برای ریاست جمهوری سخن گفته است. وی 
چند روز پیش در گفت وگو با یکی از تارنماهای اصولگرا در 
پاسخ به این پرسش که آیا برای ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ 
وارد میدان رقابت خواهد شد گفت: بستگی به شرایط دارد. اگر 
احساس کنم آنجا جایی است که باید بیایم و ممکن است من رای 
داشته باشم، ولی کسی دیگر رای ندارد، در چنین شرایطی ممکن 

است حضور پیدا کنم.
افراد  بسیاری  از  که  ریاست جمهوری  »برای  گفته وی  به 
درخواست بوده و هست، درباره من هم بوده است. صحبت هایی 
وجود دارد ولی من جایی وارد شده ام که احساس ضرورت کرده ام 

و احساس اینکه از غیر من برای این کار برنمی آید.«
»جمهوری  روزنامه  که  بود  اظهارنظر  این  به  واکنش  در 
اسلامی« خواستار کنار کشیدن مطهری از رقابت های ریاست 
جمهوری شد و نوشت : دکتر علی مطهری در یک مصاحبه اعلام 
کرد ممکن است برای ریاست جمهوری کاندیدا شوم. ستون 
جهت اطلاع از آقای علی مطهری که فاقد هرگونه تجربه اجرائی 
است خواهش می  کند از این اقدام خودداری نماید و اجازه بدهد 
بعد از سال ها بی  تدبیری، یک فرد مدیر زمام امور اجرائی را در 

دست بگیرد بلکه مشکلات کشور حل شود. 

* سرافراز در زمین بهاری ها بازی می کند؟
پخش کلیپ هایی از »محمد سرافراز« رئیس سابق صدا و 
سیما با همراهی »شهرزاد میرقلی خان« بازرس ویژه وی در این 
سازمان و همزمان شدن آن با پخش مصاحبه سرافراز با رسانه 
نزدیک به رئیس جمهوری پیشین، باعث گمانه زنی هایی در مورد 

نامزدی وی برای انتخابات ۱۴۰۰ شده است.
یک از روزنامه ها گرفتن ژست مبارزه با فساد، حمله به برخی 
نهادهای حاکمیتی و چهره های امنیتی و نیز تاختن بر مرحوم 
»اکبر هاشمی رفسنجانی« را نشانه هایی از برنامه و انگیزه های 
انتخاباتی سرافراز برشمرده است.سرافراز اواخر هفته گذشته در 
مصاحبه ای ویدئویی به پرسش های مشاور رسانه ای »محمود 
طرح  خود ضمن  وگوی  گفت  در  و  داد  پاسخ  احمدی نژاد« 
ادعاهایی چون احتمال درگیری نظامی میان ایران و آمریکا پس از 
ماه رمضان، به رخدادهای دوره مدیریتش در صدا و سیما پرداخت 
و خود را قربانی مبارزه با فساد در این سازمان دانست.ادبیات و 
رئیس  به  نزدیک  رسانه  انتخاب  و  سرافراز  سخنان  محتوای 
جمهوری سابق باعث شد تا برخی این تحلیل را ارائه دهند که وی 

نامزد نیابتی محمود احمدی نژاد در انتخابات ۱۴۰۰ خواهد بود.

*  ظریف به دانشگاه بازخواهد گشت
»حسن  دولت  خارجه  امور  وزیر  ظریف«  »محمدجواد 
روحانی« از جمله چهره هایی است که بارها از احتمال نامزدی 

وی برای ۱۴۰۰ سخن به میان آمده است. معمار توافق هسته ای 
به دلیل کارنامه موفقی که در مذاکرات ۱+۵ برجای گذاشت چهره 
مطلوبی برای قرار گرفتن در راس دستگاه اجرایی قلمداد شده؛ 
کسی که به گفته برخی ناظران می تواند بسیاری از گره های 

روابط خارجی جمهوری اسلامی ایران را بگشاید.
این دیپلمات کارکشته اما بارها ورود به عرصه رقابت های 
انتخاباتی را رد کرده است. با این حال رخدادهایی باعث شد تا طی 
ماه ها اخیر باز هم احتمال نامزدی وی مطرح شود. آذرماه پارسال 
بود که ظریف در کنگره سالانه حزب »ندای ایرانیان« شرکت و 
در آن سخنرانی کرد. همین رخداد باعث شد تا بسیاری گزاره 
برنامه ریزی وزیر امور خارجه را برای انتخابات ریاست جمهوری 
مطرح سازند. این در حالی بود که ظریف دلیل حضور در این 
کنگره حزبی را پذیرش دعوت »صادق خرازی« دبیرکل ندا و 
»جبران محبت های وی« دانست.پس از آن هم استعفای ظریف 
از وزارت امور خارجه که به گفته او برای حفظ شان دستگاه 
دیپلماسی کشور صورت گرفت، موجب شد تا گروهی در مورد 
دورخیز زودهنگام وی به سوی ریاست جمهوری گمانه زنی کنند.

ظریف به تازگی در گفت وگویی با شبکه »الجزیره« باز هم به 
این پرسش پاسخ داده و با تصریح براینکه در دولت بعد به دانشگاه 
بازخواهد گشت، احتمال نامزدی را به صورت کلی رد کرده است.

* پرهیز شورای شهری ها از نامزدی انتخاباتی
طرح احتمالات و شایعاتی در زمینه استعفای اعضای شورای 
شهر تهران برای حضور در انتخابات مجلس باعث شد تا »محسن 

هاشمی« به این سخنان واکنش نشان دهد.
رئیس شورای شهر تهران در گفت وگویی با روزنامه »آرمان« 
تصریح کرده »در شورا هیچ بحثی نیست و هیچ کسی هم قصد 

این کار را ندارد و چنین چیزی هم پذیرفته نیست.«
وی روز شنبه هم در برنامه »فورمول یک« سیما اظهار داشت 
یک لحظه هم به کاندیداتوری ۱۴۰۰ فکر نمی کند. به نوشته 
آرمان، رئیس شورای شهر تهران پیش از این هم بارها اعلام 
کرده بود که برنامه ای برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری 
دوازدهم به عنوان کاندیدا ندارد. مانند مرداد سال گذشته که او 
با رد شایعات اظهار داشت: »ریاست جمهوری کار بسیار سختی 
است. مسوولیت پذیری در نظام جمهوری اسلامی کار بسیار 
سخت تری نسبت به سایر نظام ها و کشورهای دیگر است. اگر 
فردی می گوید من می خواهم رئیس جمهور بشوم، واقعا اشتباه 
فکر می کند. باید شرایط و فضا به گونه ای باشد که به آن فرد به 
زور بگویند آقا برو رئیس جمهور بشو و ما به غیر از شما فرد دیگری 
برای تصدی این مسئولیت نداریم. ما همه برای خدمت آمده ایم و 
نباید از هزینه دادن برای مردم ترسید. اگر هدف خدمت باشد، فرد 
به دنبال جاه    طلبی و شهوت قدرت نمی   رود بلکه معیارش تکلیف 
و توانایی اش است، اگر فردی برای به دست آوردن پست هر کاری 

انجام می   دهد، باید در انگیزه او شک کرد.« 

ماجرای افشاگری های اخیر سرافراز چیست؟ اساسا مقصد اصلی 
افشاگری ها کجاست؛ پرونده فساد در صداوسیما یا شهرزاد میرقلی خان یا 
سپاه یا چی؟ چرا سرافراز بعد از چند سال، انگیزه افشاگری یافته است؟ چرا 
تا امروز درباره پرونده های فساد سکوت کرده است؟ آخرین واکنش سرافراز 
مربوط به سال ۹۴ است که همه اتهامات به بازرس ویژه اش را در یک 
کلمه جواب می دهد: این اتهامات ناشی از "بداخلاقی" است.همین. چرا این 
رگ گردن با ۳ سال تاخیر بیرون زده است؟ افشاگری این روزها چه آورده 
جدیدی برای او دارد؟واقعیت اینست که توقف در سرافراز احتمالا مخاطب 
را با انبوه پرسش های بی جواب مواجه می کند. ضمن اینکه سرافراز دارای 
سلامت اقتصادی و سابقه روشن سیاسی است و همین ملاحظه اجازه نمی 
دهد وی را فراتر از یک "بازیگر" و به عنوان یک بازی ساز تحلیل کنیم.اما 
اتاق فرمان این پروژه کجا مستقر است؟ بازی گردان چه کسی است؟ پیش 
بردن این پروژه چه کلان آورده ای دارد که "شهرزاد میرقلی خان" با آن 
"هم منافع" شده است و سرافراز نیز انگیزه پیدا کرده و "هم سود و هم زبان" 
شده است؟ماجرا را یکبار مرور کنیم.اولین فیلم توسط میرقلی خان منتشر 
می شود. بخشی ازین فیلم را  خود میرقلی خان و بخش دیگری را سرافراز 
می گیرد. اما چرا؟ اساسا فیلم گرفتن در فرودگاه آنهم با یک بغل پرونده، چه 
دلیلی جز برنامه ریزی ابتدایی برای انتشار و جلب توجه دارد؟سرافراز سپس 
بدون اعتراض به انتشار فیلم، درباره سفر و پرونده ها توضیح می دهد. در 
اقدام بعدی فیلم دوم میرقلی خان با اتهامات جدید علیه سپاه منتشر می 

شود و در نهایت سرافراز مقابل دوربین یکی از نزدیکان احمدی نژاد می 
نشیند و علیه سازمان اطلاعات حرف می زند؛ آنهم با ادبیاتی که پیشتر و از 

سالها قبل برای مردم آشناست!
* اما ماجرا چیست؟

"طائب" اسم رمز طراحی عملیات هایی است که سند شش دانگ 
آن در اختیار احمدی نژاد است. ضدانقلاب و حتا اصلاح طلبان نیز به 
این شکل روی یک نفر تمرکز نکردند. این اسم رمز مهمترین نشانه برای 
جای پای احمدی نژاد است. احمدی نژاد اطلاعات سپاه را مهمترین عامل 
دستگیری و محاکمه نزدیکانش )بقایی و مشائی( می داند. آخرین جلسه 
ای که از طرف فارس با احمدی نژاد در ساختمان ولنجک داشتیم، بیش 
از ۲۰ درصد یک جلسه سه ساعته را درباره همین اسم رمز حرف می زد.

احمدی نژاد در سه ماه پایانی سال ۹۷ مصاحبه با رسانه ها را کلید 
زد تا بتواند مجدد به عرصه سیاسی برگردد. طبیعی بود که این تصمیم 
همانطور که او می خواست نعل به نعل پیش نرود. اتفاقا همزمان با 
احمدی نژاد سرافراز بعد از چند سال سکوت، با یک روزنامه اصلاح طلب 
مصاحبه می کند و اولین اتهامات را علیه نهادامنیتی سپاه مطرح می کند.

سبک نقدهای اخیر سرافراز از جنس همان حرفهای احمدی نژاد و با 
همان تهور و  ادبیات است. احمدی نژاد وقتی متوجه شد که نمی تواند 
حرف هایش را از طریق رسانه ها منتقل کند سراغ یک "نزاع نیابتی" 
رفت. سرافراز بازیگر همین بازی سازی است. انتشار گفت وگوی یکی از 

نزدیکان احمدی نژاد با سرافراز ، آخرین حلقه رسانه ای همین پروژه بود 
که کلید خورد.پیش بینی سرافراز از جنگ نیز، مرتبط با تهدید میرقلی 
خان برای انتشار برخی اسناد است که پیشتر در پیش بینی احمدی نژاد 
از آشوب و فروپاشی مطرح شده است. روشن است که جلسات هماهنگ 
و مستمر برای "هم تحلیلی" و طراحی صحنه وجود داشته و دارد.حیات 
سیاسی احمدی نژاد در "تشویش و بهم ریختگی سیاسی" است. وی 
برای ماندن در کانون توجهات، تخریب دو جا را هدف گیری و با اتهام 
زدن به این دو نهاد تلاش کرد همچنان قهرمان بماند. یکی عدلیه و دوم 
اطلاعات سپاه. گزینه اول با آمدن رئیسی حذف شد و ماند گزینه اطلاعات 
سپاه که با تروریست خواندن و محبوبیت سپاه در سیل، این گزینه هم 
درحال حذف شدن بود. بعد از تروریست خواندن سپاه که از نهضت 
آزادی تا برخی اپوزیسیون خارج از کشور و آحاد ملت و مسئولین را در 
مقابل آمریکا متحد کرد، لازم بود مجدد سپاه مورد تخریب قرار گیرد تا 
بستر تشویش و حیات احمدی نژاد از بین نرود. جالب اینکه همزمان با 
سرافراز، حلقه هایی از عدالتخواهی انحرافی نیز به شکل معناداری موضوع 
تخریب اطلاعات سپاه را در دستور قرار دادند و گمانه پیوند و همدستی 
"عدالتخواهی فانتزی" با افشاگری های به سبک "بگم بگم های احمدی 
نژاد" را تقویت کردند؛ درین باره هم باید نوشت.بااین تحلیل، بازی ساز 
اصلی سرافرازگیت، شخص احمدی نژاد است. نباید آدرس غلط داد. کاش 

آقای سرافراز سرنوشت اش را به پوپولیسم انحرافی گره نزند.

رئیس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان با بیان 
اینکه »راهبرد اصلی اصلاح طلبان در انتخابات مجلس مشارکت 
حداکثری و تلاش برای حضور حداکثری مردم است«، گفت که 
دستگاه های متولی امر انتخابات نیز باید به گونه ای عمل کنند که 

زمینه حضور همه سلایق فراهم شود.
محمدرضا عارف در گفت وگو با ایسنا در توضیح رویکرد اصلاح 
طلبان در انتخابات مجلس گفت: در انتخابات های اخیر راهبرد 
اصلاح طلبان مشارکت حداکثری و تلاش برای حضور حداکثری 
مردم بوده است که آن را در چند انتخابات اخیر دنبال کردیم 
لذا امیدوارم شورای عالی سیاست گذاری و سایر تشکل های 
اصلاح طلبان نیز به جمع بندی برسند تا راهبرد نهایی مان را به 

صورت رسمی اعلام کنیم.
رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی افزود: البته 
دستگاه های متولی امر انتخابات نیز باید به گونه ای عمل کنند 
که زمینه حضور همه سلایق فراهم شود. در این صورت حضور 
جدی و معنادار مردم در انتخابات را شاهد خواهیم بود که نتیجه 

آن افزایش مشروعیت و اقتدار نظام خواهد بود.
عارف در واکنش به طرح مباحثی پیرامون انشقاق در بین 
جریان اصلاح طلب در انتخابات گفت: شنیدن صداهای مختلف 
مورد احترام است ما نمی توانیم جلوی اظهارنظر خبرگان و 
صاحب نظران را بگیریم اما گلایه ما از رسانه ها این است که 

در مصاحبه های خود به افراد عناوین غیرواقعی می دهند چون 
صحبت ها و موضع گیری افراد بیان نظرات شخصی شان است.

رئیس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان با تاکید 
بر اینکه »رسیدن به مصادیق و کاندیداها زود است«، گفت: ما 
علاوه بر کار روی راهبردها، تلاش مان استفاده از ظرفیت استان ها 
و احزاب اصلاح طلب است. بعد از مشخص شدن نام کاندیداها 
نیز به سمت بستن لیست می رویم و در این راه از تجارب دو 
با  طلبان  اصلاح  سیاست گذاری  عالی  شورای  فعالیت  دوره 
آسیب شناسی صورت گرفته استفاده می کنیم تا ورود قوی به 

انتخابات داشته باشیم.

انتخابات 1۴۰۰؛ اندک اندک نامزدها می رسند

برخی مرکب خود را برای رسیدن به پاستور زین کرده اند 

آیا» سرافراز« سرنوشت اش را به پوپولیسم انحرافی گره زده است  

بازی ساز اصلی سرافرازگیت کیست؟
محمدرضا عارف  اعلام کرد

راهبرد و رویکرد اصلاح طلبان در انتخابات مجلس

یـک دیپلمـات پیشـین گفـت: مـا در کار بـا اروپـا کـم 
می گذاریـم و بـه دنبال استانداردسـازی هایی کـه لازم داریم تا 
با جامعه جهانی تعامل مالی و پولی داشـته باشـیم، نمی رویم. 
بـه عقیـده من ما مقـداری در داخل کشـور به دلیل به تصمیم 
نرسـیدن و کار منسـجم فکری، مطالعاتـی و تخصصی نکردن 
در مقابـل آمریـکا منفعل شـده ایم و هـر روز ناچاریـم به دنبال 
بازی هایـی کـه آمریکا طراحی می کند حرکـت کنیم تا حدی 
کـه اعتمـاد به نفـس و قـدرت نـو آوری و ابتکار عمـل را هم از 

دسـت داده ایم.
نصرت اللـه تاجیـک در واکنـش به اقـدام ایالات متحـده در 
ایجـاد برخـی محدودیت ها برای برنامه هسـته ای ایـران گفت: 
اسـتراتژی اصلـی ترامـپ در ارتبـاط بـا ایـران عکـس العملی 
کـردن مـا اسـت تا بـه نوعـی در زمیـن رئیس جمهـور ایالات 
متحـده بازی کنیم کـه این زمین در دو حوزه برجام و مسـائل 

خاورمیانه اسـت.
وی ادامـه داد: زمینـی کـه ترامـپ در برجـام بـرای خودش 
تعییـن کرده این اسـت که ما را منزوی کـرده و هم پیمانان ما 
را بـه همراهـی با خـود وادار کند چرا کـه اقدامات یکجانبه وی 
تاکنون به نتیجه مطلوب نرسـیده اسـت و وی ناچار است برای 
اعمـال تحریم های یکجانبه اش هزینه سـنگین عـدم همراهی 
سـایر کشورها را پرداخت نماید. در زمینه خاورمیانه هم ترامپ 
می خواهـد بـا بازی کردن مـا در زمین تعیینی خودش اینگونه 
عمل کند که ما نسـبت به مسـائل منفعل شـده و معامله قرن 
را بـا صحنه چینـی بـه گونـه ای بـه پیـش ببـرد که مـا قدرت 
تاثیر گـذاری و یـا بهـم ریختن صحنه چینی ترامپ را نداشـته 
باشـیم؛ یعنی در حالی که مزیت سیاسـت خارجی ما سـرمایه 
گذاریمـان در خاورمیانه اسـت مـا را از حیز انتفاع سـاقط کند 
تـا نتوانیـم از ابزارهای خودمان برای کسـب منافـع حداکثری 

استفاده کنیم. 
این کارشـناس مسـائل سیاسـت خارجی با تاکید بر تلاش 
ایالات متحده برای کشـاندن ایران به سـمت اتخاذ تصمیمات 
نسـنجیده و غلط، در پاسـخ به این سـوال که آیا می توان لوایح 
FATF  را بـا تروریسـتی اعـلام کـردن سـپاه مرتبط دانسـت، 
گفـت:  بـه عقیـده بنـده ایـن دو موضوع هیـچ ارتباطـی با هم 
ندارنـد. آمریکایی ها طراحی هایشـان را براسـاس بازی ها،  نیازها 
یـا اهـداف مـا طراحـی نمی کننـد بلکـه آنهـا براسـاس منافع 

خودشـان نقشـه راه طراحی می کنند. 
* تغییـر رفتار ایـران کف خواسـته دولت های قبلی 

بود  آمریکا 
وی افـزود: معتقـد هسـتم که ترامـپ از مقوله تـلاش برای 
تغییر رفتار ایران گذشـته اسـت و این کف خواسـته دولت های 
قبلـی آمریـکا بـود ولـی الان خواسـته ترامپ تغییـر حکومت 
حتی به قیمت تجزیه و فروپاشـی ایران اسـت. درسـت اسـت 

کـه ترامـپ برای فرار از تبعات سیاسـی و حقوقـی تلاش برای 
تغییـر رژیـم کشـوری، رسـماً نمی گویـد کـه به دنبـال تغییر 
حکومـت و یـا تجزیـه ایـران اسـت امـا علنـاً روشـی را پیـش 
 گرفتـه کـه ممکـن اسـت اگر ما بـازی نادرسـت انجـام دهیم، 
بـه سـمت بازی کـردن در زمین او رفتـه و برای اجـرای اهداف 
و راهبردهایـش در زمینـه تحقق اهدافـش به وی کمک کنیم. 
البتـه ایـن راهبـرد ترامـپ اسـت اینکـه او چـه میزان قـادر به 
اجـرای آن باشـد و یـا مـا چـه اقداماتـی بایـد انجـام دهیـم و 
یـا نبایـد انجـام دهیم تـا او نتوانـد به اهدافش برسـد، مسـاله 
دیگـری اسـت. ضمن آنکه خاورمیانه بسـتر تحـولات عدیده و 
مهمی اسـت و هر آن ممکن اسـت اتفاقی روی دهد که سـایر 

تحـولات را نیـز تحـت تاثیر قـرار دهد.
تاجیـک گفـت:  ترامـپ با این سلسـله اقدامات پـی در پی 
کـه مـا را منفعلانـه بـه دنبـال خـود و تحـولات ناشـی از این 
اقدامـات می کشـاند دیگـر در حال حاضر به دنبال این نیسـت 
کـه تنش هـای مدیریـت  شـده داخلـی بـرای ایـران بـه وجود 
بیـاورد تـا شـاید امتیـازی بگیرد، بلکه بـه دنبال این اسـت که 
بـا اعمال تحریم ها و سـپس تروریسـتی اعلام کردن سـپاه که 
نیروی نظامی رسـمی کشـور است، ابتدا مشـکلات اقتصادی و 
سـپس التهاباتـی سیاسـی و اجتماعی به منظـور فراهم کردن 
شـرایط قطبی سـازی جامعـه ایران را بـه وجود بیـاورد که اگر 
حکومـت ایـن التهابـات را هـم در بعـد داخلـی و هـم در بعـد 
خارجی التیام نبخشـد گسـل های سیاسی و اجتماعی ما فعال 
شـده ، مـردم رو در روی یکدیگیـر قرار گرفته ، به جان یکدیگر 

افتاده و در اثر برخورد نیروها در درون کشـور با یکدیگر، کشـور 
به سـمت تجزیه پیش مـی رود. 

* در کار با اروپا کم می گذاریم 
ایـن دیپلمات پیشـین در خصوص گسـل های موجـود در 
کشـور نیز گفت:  از جمله گسـل های فعال در کشـور می توان 
از گسـل قومیت هـا نام برد که اخیـراً در برخی موارد مشـاهده 
کرده ایم و این مسـاله نشـانگر این اسـت کـه آمریکایی ها روی 
ایـن مقوله حسـاب بـاز کـرده و در صدد برنامه ریزی هسـتند. 
بنابرایـن حـال کـه کف خواسـت ترامـپ تغییر رفتار و سـقف 
خواسـته اش تغییـر حکومـت اسـت و اگـر حکومـت نتوانـد 
مسـائل و مشکلات را التیام ببخشد، کشـور ممکن است دچار 
مشـکلاتی شـود بایـد روش های گذشـته و سـنتی و آزمایش 
شـده و مخصوصا از بی عملی و انفعال خارج شـده و با استفاده 
بـه موقـع از اهرم هایمـان ابتـکار عمـل را بـه دسـت گرفتـه و 
نگذاریـم آدمی مثل ترامپ ما را بازیچه دسـت خـود قرار دهد.

ایـن کارشـناس مسـائل بین الملـل در رابطه با این مسـاله 
که مسـئولان دسـتگاه دیپلماسی و سه کشـور انگلیس، آلمان 
و فرانسـه از وارد فاز عملیاتی شـدن اینسـتکس خبر می دهند 
در حالـی کـه برخی در داخل کشـور از پایان همـکاری با اروپا 
سـخن می گویند،  گفت: صادقانه بگویم؛ در این قسـمت بیشتر 
مشـکل خودمان اسـت. یعنی مـا در کار با اروپـا کم می گذاریم 
و بـه دنبال اسـتاندارد سـازی هایی کـه لازم داریم تـا با جامعه 
جهانی تعامل مالی و پولی داشـته باشـیم، نمی رویم. به عقیده 
مـن مـا مقداری در داخل کشـور به دلیل به تصمیم نرسـیدن 

و کار منسـجم فکـری و مطالعاتی تخصصی نکـردن در مقابل 
آمریـکا منفعل شـده ایم و هـر روز ناچاریم به دنبـال بازی هایی 
کـه آمریکا طراحـی می کند حرکت کنیم تا حـدی که اعتماد 
بـه نفـس و قدرت نوآوری و ابتکار عمل را هم از دسـت داده ایم.

* باید قبل از واشنگتن ابتکار عمل داشته باشیم 
وی ادامـه داد: مـا قـدرت طراحـی بـازی مناسـب و موثـر و 
بـه دسـت گرفتن ابتکار عمـل را از دسـت داده ایم و به سـمت 
انفعـال و بـه دنبـال جریانات کشـیده شـدن حرکت می کنیم 
و ایـن باعـث می شـود کـه مـا نتوانیـم از اهرم هـای خودمـان 
اسـتفاده کنیـم. یکـی از این موارد این اسـت که مـا می توانیم 
در کار با اروپا مقدار بیشتری گفت وگو داشته باشیم و گفتمان 
جدیـدی را طراحی کنیم. به هر صـورت اروپا در ماجرای برجام 
همـراه مـا اسـت اگر چه مـا نبایـد انتظـارات گسـترده از اروپا 
داشـته باشـیم و بخواهیـم اروپا به خاطـر ما و برجـام با آمریکا 
سرشـاخ شـود ولـی ظرفیت هـای اروپـا هـم هنوز تمام نشـده 
و مـا می توانیـم نقـش موثـری در کار بـا اروپـا داشـته باشـیم. 
بخشـی از ایـن امـر متوجه دانشـگاه و مراکز مطالعاتی ماسـت 
ولی دسـتگاه های اجرائی هم تقصیـر دارند که زمینه همکاری 
آنهـا را برای فکر سـازی و سـناریو پردازی و بررسـی تخصصی 

اقدامـات ترامپ فراهـم نمی کنند.
وی در گفت وگـو بـا ایلنـا، افـزود: تقابـل منفعلانـه ایـران و 
آمریـکا بـازده نزولی پیدا کرده و منافعـش فقط به کارخانجات 
و صنایع تسـلیحاتی غربی و مخصوصا آمریکا که حامی ترامپ 
هسـتند می رسـد و ضمن اینکه ثروت مردم منطقـه را به هدر 
می دهـد صرفـا رقبای منطقه ای ما را ارضاع می کند. متاسـفانه 
هنـوز در زمینـه اختلافـات ایـران و آمریـکا نـه سناریوسـازی 
معتبری شـده و نـه تئوری پـردازی برای چگونگـی قواره بندی 
و مدلسـازی بـرای حـل آنها.این کارشـناس سیاسـت خارجی 
گفت:  هسته اصلی چالش ما و آمریکا بیشتر در زمینه مسائل 
خاورمیانـه اسـت امـا به دلیـل عدم ارتباط مناسـب دو کشـور 
رقبای ما همچون رژیم صهیونیسـتی و عربسـتان توانسـته اند 
بسـتر ایـن چالـش را جابجا کـرده و هم اکنـون گفتمان غالب 
بین دو کشـور بجای سیاسـی کـه با روش مصالحـه قابل حل 
نسـبی اسـت تبدیل به گفتمـان امنیتی در زمینـه عبور نفت 
از آبـراه خلیـج فـارس و تامیـن انـرژی جهـان، تامیـن امنیت 
هم پیمانان آمریکا در منطقه، حفظ امنیت رژیم صهیونیسـتی 
شـده اسـت ولی ما باید سـعی کنیم بسـتر گفتمان غالب را با 
برقـراری ارتبـاط به نخبـگان و جامعه آمریکائی عـوض کرده و 
دقیقـا اهداف و دیدگاه  های خود در ارتباط با اهداف غیرشـفاف 
و سیاسـت های تخریبی آمریکا در منطقه را فرموله و برای هر 
یـک راهـکار پیدا کنیم تا از پیچیده شـدن بیشـتر چالش های 
دو کشـور بـرای تامیـن رفـاه حداقلی بـرای مردم کشـورمان و 

مخصوصا اقشـار آسـیب پذیر جلوگیری بعمـل آوریم.

نصرت الله تاجیک مطرح کرد؛

استراتژی ترامپ عکس العملی کردن ما است



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emanaily.irامام باقر علیه السلام

امام باقر علیه السلام

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 

نشانی: قم، میدان مفید، بلوار شهید کریمی، نبش کوچه 4، ساختمان شهاب، طبقه سوم، واحد 3

اذان صبح:4/37 طلوع آفتاب: 6/10 اذان ظهر: 13/03  اذان مغرب: 20/15

ب(
زتا

رو
( 3

ری
شه

هم
پ:  

چا
02

1 -
 44

54
50

76
تر

گس
شر 

ع:  ن
وزی

ت

هر كس ماه رمضان بر او وارد شود و او روزش را 
روزه بگيرد و بخشى از شبش را به عبادت و نماز 

بايستد و از آنچه خداوند بر او حرام كرده، پرهيز كند، 
بدون حساب وارد بهشت مى شود
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مدیرکل اوقاف استان قم گفت: لازم 
است مبلغان دینی در شرایط موجود، درک 
صحیحی از اوضاع زمانه و اجتماع داشته 
باشند تا بر روی اقشار مختلف تاثیرگذار 

باشند.
عباس  والمسلمین  حجت الاسلام 
اسکندری در هم اندیشی شیوه های تبلیغ 
در ضیافت الهی و شیوه اجرایی طرح افق در 
امامزادگان استان قم که با حضور مبلغین و 
مسئولان فرهنگی بقاع متبرکه در این اداره 
کل برگزار شد اظهار کرد: در امر تبلیغ و 
ترویج دین، درک شرایط موجود یکی از 
مهمترین مسائل است.وی افزود: لازم است 
مبلغان بدانند آنچه را می گویند، باید مطابق 
شرایط زمانه باشد تا تاثیرگذاری لازم را 
داشته باشد.مدیرکل اوقاف و امور خیریه 
استان قم با بیان اینکه در حال حاضر با 
مشکلات عدیده ای روبرو هستیم گفت: از 
روزی که انقلاب اسلامی به پیروزی رسیده، 
دشمنان همه توانشان را برای مشکل آفرینی 
بکار گرفته اند یا اینکه بر اثر ندانم کاری های 
داخلی، معضلاتی به وجود آمده است ولی 
آنچه اهمیت دارد این است که روحانیت 
و مبلغات دینی، با وجود همه تبلیغاتی که 
علیه شان می شود و گاهی اوقات حرف های 
تند و تیزی  را هم می شنوند، می دانند که 
چشم امید مردم به آنهاست.وی ادامه داد: 
عموم افراد جامعه دوای درد خود را در 
گفتار و رفتار و اعمال روحانیت جستجو 
می کنند، این یک واقعیت است که مردم 
ایران به روحانیون اعتقاد دارند و حتی اگر 
با کلام تند برخورد می کنند ولی اعتقادشان 

را از دست نداده اند.اسکندری با اشاره به 
لزوم مواجهه نرم و محبت آمیز روحانیون 
و مبلغان دینی با مردم عنوان کرد: یکی 
از ترفندهای دشمنان این است که القا 
کنند روحانیون جایگاهی در جامعه ندارند 
و حرفشان تاثیرگذار نیست تا خودشان 
مدیریت امور را بر عهده بگیرند.مدیرکل 
اوقاف و امور خیریه استان قم خاطرنشان 
انطباق  و  موجود  شرایط  درک  کرد: 
برنامه های تبلیغی با اوضاع زمانه و توجه 
به این نکته که مردم همچنان به روحانیت 
امیدوارند، اولویت کاری مبلغان است.وی 
گفت: برای اینکه امید داخلی را افزایش 
دهیم و دشمنان را مأیوس کنیم، باید راه 
و روش سلف صالح یعنی علما و روحانیت 
شیعه در طول تاریخ را ادامه دهیم چرا که 
مردم داری و صمیمیت با اقشار مختلف، 
رمز موفقیت آنها بوده است.اسکندری سعه 
صدر را یکی از عوامل موفقیت مبلغان 
دینی دانست و تصریح کرد: مطمئن باشیم 

بهتر از مردم ایران در هیچ کجای دنیا پیدا 
نمی شود، هر چند عملکرد مسئولان گاهی 
اوقات مردم را ناراحت و عصبانی می کند 
اهل  مکتب  به  را  اعتقاد خود  آنها  ولی 
بیت)ع( از دست نداده اند و در صحنه های 
مختلف انقلاب حضور یافته اند و حمایت 
کرده اند.مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان 
قم دوستی با مردم را زمینه ساز تاثیرگذاری 
روحانیت در جامعه دانست و افزود: هر چه 
در مقابل مردم متواضع تر باشیم و دستور 
صریح قرآن را رعایت کنیم، نتیجه بهتری 

هم خواهیم گرفت.
*  هر مبلغ لشکری فرهنگی در 

بقاع متبرکه است
وی توجه به کودکان، نوجوانان و جوانان 
را از دیگر نکات حائز اهمیت تبلیغ دین 
برشمرد و گفت: آینده کشور از آن این اقشار 
است بنابراین باید آنها را در صراط مستقیم 
قرار داد تا مطمئن باشیم این انقلاب و 
کشور به دست صاحب اصلی آن می رسد.

اسکندری خواستار تشویق قشر نوجوان 
و جوان به برنامه های مذهبی و دینی از 
سوی روحانیون شد و خاطرنشان کرد: 
در طرح آرامش بهاری که نوروز هر سال 
با محوریت بقاع متبرکه برگزار می شود 
اقدامات ارزشمندی صورت می گیرد که 
یکی از مهمترین آنها، توجه به کودکان و 
نوجوانان است.مدیرکل اوقاف و امور خیریه 
استان قم افزود: رهبر معظم انقلاب هم با 
نگاهی دوراندیشانه، تاکید فراوانی نسبت به 
برنامه های ویژه کودکان، نوجوانان و جوانان 

دارند.
بقعه  یک  در  دینی  مبلغ  هر  وی 
متبرکه را لشکری فرهنگی توصیف کرد 
و گفت: بیان احکام شرعی، پاسخگویی 
به سوالات و شبهات اعتقادی و دینی و 
مشاوره در امور مختلف خانوادگی را یکی 
از مهمترین وظایف مبلغان دینی دانست 
ضمن اینکه اهتمام به تبلیغ نماز و مسئله 
عفاف و حجاب هم جزو اولویت های کاری 

روحانیون است.
اسکندری امر به معروف و نهی از منکر 
باید این  را مورد توجه قرار داد و افزود: 
حس را در مردم به وجود آورد که نسبت 
به منکرات حساس باشند و برای امر به 

معروف و نیکی ، پیشگام باشند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم 
با بیان اینکه سرمایه گذاری روی این مسئله 
موجب حل بسیاری از مشکلات اجتماعی 
و فرهنگی کشور خواهد شد گفت: لازم 
است در این زمینه حساسیت بیشتری 

داشته باشیم.

مدیرکل اوقاف استان قم :

درک شرایط موجود مهمترین اولویت مبلغان دینی است

نامحـرمانه

دریـچه

اخبــار

کاهش 12 درصدی مسافرت خارجی ایرانی ها
مرکز آمار ایران اعلام کرد: شمار سفر خارجی ایرانی ها در بهار 97 بیش از ٦٦٥ هزار سفر بود که 
نسبت به بهار 9٦ حدود ١٢.7 درصد کاهش را نشان می دهد؛ هزینه هر سفر خارجی نیز به طور 
میانگین حدود دو میلیون و ٨٠٠ هزار تومان بوده است.به گزارش ایرنا، مرکز آمار ایران روز دوشنبه اعلام 
کرد: تعداد کل سفرها در بهار ١397، حدود ١١3 میلیون سفر بود که نسبت به بهار ١39٦، حدود 9.3 
درصد افزایش یافته است.نتایج طرح آمارگیری از گردشگران ملی در بهار ١397 حاکی است در فصل 
بهار ١397، بیش از ١7 میلیون خانوار کشور حداقل یک سفر داشته اند که نسبت به خانوارهای سفر 
رفته در زمان مشابه سال قبل )بهار ١39٦(، ١.١درصد افزایش یافته است.نتایج این طرح نشان دهنده 
آن است که خانوارها به طور متوسط برای هر سفر 77٥ هزار تومان هزینه کرده اند که نسبت به هزینه 
های سفر هر خانوار در بهار ١39٦ حدود ٦.7 درصد افزایش یافته است.تعداد سفرهای داخلی در بهار 
97 حدود ١١٢ میلیون و 3٠٠ هزار سفر بود که نسبت به مدت مشابه سال 9٦، حدود 9.٤ درصد 
افزایش را نشان می دهد.تعداد سفرهای خارجی در مدت یاد شده بیش از ٦٦٥ هزار سفر بود که نسبت 

به فصل بهار سال قبل از آن ١٢.7 درصد کاهش داشته است.

زنگنه: دولت مصوبه ای برای افزایش قیمت بنزین ندارد
وزیر نفت با اشاره انتشار اخباری مبنی بر افزایش قیمت بنزین، گفت: دولت هیچ مصوبه ای برای 
افزایش قیمت بنزین ندارد.بیژن نامدار زنگنه وزیر نفت در گفت وگویی با اشاره به انتقادهایی مبنی بر 
اینکه ریشه تمامی هیاهوهای افزایش قیمت بنزین از وزارت نفت نشأت گرفته است، گفت: دولت در 
این خصوص هیچ مصوبه ای نداشته است.وی درباره بازداشت سخنگوی شرکت ملی پالایشگاه و پخش 
فرآورده های نفتی به مدت ٢٤ ساعت، اظهار داشت: اگر مشخص شود منتشرکننده خبر -که یک خانم 
خبرنگار بوده و مسئولیتی در شرکت پالایشگاه و پخش فرآورده های نفتی داشته است- واقعا تخلف 
کرده، ما نیز با او برخورد خواهیم کرد.وزیر نفت که با خبرگزاری خانه ملت گفت وگو کرده است، با بیان 
اینکه رسانه ها در مقابل انتشار اخبار خود آن هم به صورت قطعی مسئول هستند، خاطرنشان کرد: 

اطلاعی از امکان افزایش قیمت بنزین ندارم، در این زمینه دولت باید تصمیم گیری کند.

زمان پایان اعتبار رمز دوم کارت های بانکی
با ابلاغیه بانک مرکزی به شبکه بانکی، رمز دوم ایستا برای کارت های بانکی، تا پایان اردیبهشت ماه 
9٨ قابل استفاده خواهد بود.با ابلاغیه بانک مرکزی به شبکه بانکی، رمز دوم ایستا تا پایان اردیبهشت ماه 
قابل استفاده است و پس از آن، این رمز حذف می شود و باید از ابتدای خردادماه، از رمز دوم یکبار مصرف 
استفاده شود.مشتریان سیستم بانکی برای استفاده و فعال سازی رمز دوم یکبار مصرف باید به بانک عامل 

مراجعه نمایند.گفتنی است حداکثر طول عمر رمز یکبار مصرف ٦٠ ثانیه است.

زمان واریز سود سهام عدالت سال 97 
معاون اقتصادی اداره کل امور اقتصادی و دارایی خراسان جنوبی گفت: پیش بینی می شود سود سال 
مالی ١397 سهام عدالت در نیمه دوم سال 9٨ به حساب مشمولان واریز شود.محمد بهروزی فرد اظهار 
داشت: بر اساس آمار ارائه شده توسط سازمان خصوصی سازی در استان از جمعیت 7٦٨ هزار و ٨9٨ 
نفری بر اساس سرشماری سال 9٥، تعداد ٦٤9 هزار و ٢٠٥ نفر نزدیک به ٨٥ درصد سهامدار نهایی 
طرح سهام عدالت  هستند.وی افزود: با توجه به محدود بودن بازه زمانی ثبت شماره شبا در سامانه تمامی 
سهامدارانی که تاکنون به هر علتی شماره شبای خود را در سامانه ثبت نکرده اند، در اسرع وقت نسبت 

به این کار اقدام نمایند.

رای منفی 1۶۸ نماینده به افزایش قیمت بنزین
نماینده مردم قزوین گفت: در نشست غیرعلنی مجلس برای بنزین، پیشنهاد قیمت یکسان ١٥٠٠ 
تومان با ١٠٢ رای موافق و ١٢7 رای مخالف رد شد و نهایتا پیشنهاد ادامه وضعیت موجود با ١٤٥ رای 
موافق و 77 رای مخالف نمایندگان مواجه شد.سیده حمیده زرآبادی اضافه کرد: در این جلسه سه طرح 
به رای گذاشته شد که نخستین پیشنهاد سهمیه بندی به صورت ٦٠لیتر در ماه به قیمت هر لیتر ١٠٠٠ 

تومان و سهیمه آزاد ٢٥٠٠ تومان بود که با ٥7 رای موافق و ١٦٨ رای مخالف رد شد.

تدوین طرح حذف کنکور تا یک ماه آینده
سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با اشاره به بررسی موضوع کنکور در کمیسیون 
متبوعش از وصول طرح مرکز پژوهش های مجلس به کمیسیون تا یک ماه آینده خبر داد.سیدحمایت 
میرزاده خاطرنشان کرد: مقرر شد مرکز پژوهش های مجلس ظرف یک ماه آینده طرحی را در خصوص 
نحوه سنجش و پذیرش دانشجو به مجلس ارائه کند تا درباره سهمیه  ها و اصل کنکور تصمیم  جدی 

گرفته شود و بر این اساس در سال 99 داوطلبان در محیطی آرام بتوانند تحصیل کنند.

یادداشت های شهر سیل زده/۷
محمد خامه یار

شب طبق قرار قبلی برای هماهنگی بیشتر برای کمک به سیل زدگان و خدا قوت گفتن به مقر 
ارتش مستقر در دانشگاه آزاد اسلامی پل دختر رفتیم. ارتش امکانات و وسایل نقلیه سنگین  زیادی را 
آورده است که احساس می کنم در یک منطقه کاملا نظامی قرار دارم.. دیدن این همه امکانات مرا به 
یاد دوران دفاع مقدس و خاطرات فراموش نشدنی آن می اندازد. البته چنین صحنه ای را قبلا هم در 
جریان زلزله سرپل ذهاب دیده بودم. ارتش با همه توان خود در این شهر حاضر شده است و این نشان از 
آن دارد که او در کنار مردم قرار داد. شعار ارتش فدای ملت هم به این امر گواهی می دهد. دژبان بدون 
سخت گیری به ما اجازه ورود می دهد، شاید دلیل آن تشخیص او است که متوجه می شود ما افراد غیر 
بومی هستیم و وضع و روزگارمان هم نشان از آن دارد. امیر آریان فر نماینده ارتش در منطقه است که در 
طبقه دوم ساختمان دانشگاه به رتق و فتق امور می پردازد.  بدون هیچ تشریفاتی وارد محل کارش می 
شویم. با اینکه خسته است و نای حرف زدن را ندارد اما به گرمی از ما استقبال و حال و احوال می کند. 
چند دقیقه ای از فرصت دیدار به خدا قوت گفتن و ارائه گزارش کارهای انجام شده سپری می شود 
و بعد هم هماهنگی لازم به عمل می آید. زیبای های زیادی از همدلی را می بینم. جلسه دیدار را زود به 
پایان می بریم. برای کارهای برجای مانده وقت زیادی نداریم و می باید خداحافظی کنیم . امیر در این 
وقت شب هنوز ارباب رجوع زیادی دارد و با حنجره خسته اش با نیروها و مردم حرف می زند. او آماده 

می شود برای توزیع شبانه هدایا به مردم که روزهای سختی را پشت سر گذاشته اند...

پیام شهردار قم به مناسبت حلول ماه مبارک رمضان
شهردار قم فرا رسیدن ماه مبارک رمضان و بهار قرآن را تبریک گفت.

به گزارش شهرنیوز، دکتر سقائیان نژاد با صدور پیامی فرا رسیدن ماه مبارک رمضان و بهار قرآن را 
تبریک گفت.متن پیام شهردار قم به این شرح است:پیامبر اکرم صلی  الله  علیه  و  آله و سلم در توصیف ماه 
مبارک رمضان فرمودند: آن، ماهی است که در آن به میهمانی خدا دعوت شده  اید و در آن، از اهل کرامت 
خدا قرار داده شده  اید. نفَس  هایتان در آن، تسبیح است؛ خوابتان در آن، عبادت است؛ عمل)خیرِ( شما 
در آن، پذیرفته است؛ و دعاى شما در آن، مستجاب است.با آغاز ماه مبارک رمضان باران رحمت الهی بار 
دیگر باریدن گرفته و مومنان در ضیافتی آسمانی شرکت می کنند و روح و روان خود را در چشمه سار 
زلال روزه داری پاک و منزه از هرگونه پلیدی می کنند. شایسته است از این فرصت ناب بهره برداری و 
از دریای بی کران این شهر کریم جرعه نوشی کنیم. آموزه هایی چون انس با قرآن، تدبر در آیات، ذکر 
و یاد خدا، دعا و نیایش، کمک به همنوعان، دستگیری از یتیمان، مهربانی، صبر، نشاط معنوی، سبک 
زندگی خدایی و معطر به اهل بیت علیهم السلام، یادآوری روز قیامت، خودسازی، توجه به همسایگان، 

پذیرایی های ساده از روزه داران و بسیاری درس های دیگر را از ماه میهمانی خدا می توان فرا گرفت.
اینجانب برخود لازم می دانم از تلاش های خادمان حوزه مقدس قرآن و عترت در شهر قم بویژه 
مراجع معظم تقلید، علما، خطبا، قاریان و مرتلین، ذاکران، خیرین، مسئولین مجامع قرآنی و مذهبی در 
ماه مبارک رمضان تقدیر و تشکر نمایم. به صورت ویژه باید از درخشش خدمات ارزنده و قابل تحسین 
آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها در این ماه مبارک خاصه آیین ترتیل خوانی قرآن 
کریم به عنوان عظیم ترین محفل قرآنی، قدردانی نموده و همگان سعی و تلاشی همه جانبه در جهت 
اعتلای اینگونه مجالس مصروف داریم. مدیریت شهری نیز برنامه های متعددی برای این ایام مبارک 
پیش بینی نموده و با افتخار میزبان همشهریان عزیز و مشتاقان قرآن و اهل بیت علیهم السلام در شب ها 

و روزهای ماه ضیافت الهی خواهد بود.
دکتر سید مرتضی سقاییان نژاد - شهردار قم

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف حدود 26 کیلوگرم تریاک در قم
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به کشف حدود ٢٦ کیلوگرم تریاک در قم، از دستگیري ٢ متهم 

در این رابطه خبر داد. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پي تمرکز اقدامات پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی 
انتظامی استان قم بر روي عناصر اصلي تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص شد فردي قصد دارد مقدار قابل 
توجهي تریاک را با یک دستگاه سواری "سمند"، از کرمان با عبور از محور مواصلاتی قم به کرج منتقل 

کند، بنابراین پیگیری موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.
فرمانده انتظامی استان قم افزود: در ادامه ضمن هماهنگی با مقام قضائی استان تیم عملیاتی پلیس 
مبارزه با مواد مخدر استان به یکی از محورهای مواصلاتی اعزام و تلاش برای شناسایی خودرو مذکور 

آغاز که سرانجام شناسایي، توقیف و متهمان نیز دستگیر شد.
سردار آقاخانی خاطرنشان کرد: طی بازرسي از خودروی موصوف، ٢٥ کیلو و ٨٥٠ گرم مواد افیونی 
از نوع تریاک  در قالب ٢١ بطري پلاستیکي کشف و متهمان به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
فرمانده انتظامی استان قم یکی از اولویت های اصلی پلیس قم در سال جاری را مبارزه با قاچاق 
مواد مخدر دانست و گفت: شهروندان می توانند گزارشات خود را از طریق شماره تلفن ١١٠ در اختیار 

پلیس استان قرار دهند.

کم توقعی مردم از خرما و زولبیا بامیه!کاریکاتور

محمدعلى رجبى

استاندار قم تاکید کرد

جذب مشارکت های مردمی برای
آزادی زندانیان جرائم غیرعمد 

استاندار قم با اشاره به اهمیت آزادی زندانیان جرائم غیرعمد در 

کاهش آسیب های اجتماعی اعتبارات دولتی برای رفع این مشکل را 
محدود دانست و اظهار کرد: مشارکت مردم برای آزادی زندانیان جرائم 

غیرعمد بایستی جلب شود.
دکتر بهرام سرمست جلسه ستاد هماهنگی برگزاری مراسم گلریزان 
آزادی زندانیان جرائم غیر عمد استان قم، با اشاره به آثار و برکات امور 
خیریه در جامعه، اظهار کرد: باید برای فرهنگ سازی در انجام امور خیر 
همچون آزادی زندانیان جرائم غیرعمد اهتمام ویژه تری صورت پذیرد 
.استاندار قم با بیان اینکه آزادی یک زندانی جرائم غیرعمد، آزادی و رفع 
گرفتاری از خانواده ها و جامعه را در پی خواهد داشت ، تصریح کرد: 
بازگشت زندانیان جرائم غیر عمد به کانون خانواده و جامعه، آثار فرهنگی 
بسزا و انتفاع اجتماعی خواهد داشت.سرمست نقش خیرین و فعالان 
اقتصادی را در کمک به زندانیان جرائم غیرعمد مهم دانست و گفت: 
خیرین می توانند با گردهمایی و جمع بندی برنامه های خود برای کمک 
به این زندانیان در این زمینه نقش آفرینی کنند.وی همچنین به اهمیت 
اطلاع رسانی و تبلیغات در راستای کمک به زندانیان و مراسم گلریزان 
برای آزادی آنها اشاره کرد و ادامه داد: دستگاههای دولتی همکاری لازم 
را صورت دهند و مدیران نیز از محل صرفه جویی بخشنامه ممنوعیت 
برنامه های افطاری و سایر اعتبارات در جهت آزادی زندانیان کمک کنند.

معاون خدمات شهری شهردار قم تاکید  کرد

 تکمیل تجهیزات لازم 
برای مقابله با آب گرفتگی در قم

معاون خدمات شهری شهردار قم بر تکمیل تجهیزات لازم برای مقابله 
با آب گرفتگی در قم تاکید کرد.

سید امیر سامع در اولین جلسه کارگروه کنترل سیلاب های شهری 
شهرداری قم و بررسی چالش ها و اقدامات  انجام شده برای مقابله با سیلاب 
در قم، با تاکید بر اینکه قم هم از بحران ها مستثنی نیست و امکان داشت 
اتفاقی که در شیراز و دیگر شهرها افتاد در قم هم بیفتد اظهار کرد: باید 
مشکلات و معضلات را بررسی کرده و کاری کنیم که قم درگیر مشکلات 
و بحران هایی که دیگر شهرها شدند نشود.وی با اشاره به مشکلات قم در 
سیلاب اخیر تصریح کرد: بیشترین نقطه بحرانی در بلوار زائر در محدوده 
پل انقلاب و دیگر در محدوده منطقه هفت و پل مصطفی خمینی است 
که باید تدبیر شده و مشکل حل شود.معاون خدمات شهری شهردار قم 
با تاکید بر ضرورت استفاده از ظرفیت های موجود برای جلوگیری از 
آب گرفتگی ها خاطرنشان کرد: توسعه شبکه کانال های سطحی یکی از 
ضروریات در این زمینه است.وی با بیان اینکه تجهیزات لازم برای کاهش 
آب گرفتگی در شهر پیش بینی شده که در ردیف خرید قرار خواهد گرفت 
خاطرنشان کرد: در زمینه تجهیز شهرداری به امکانات و لوازمی که نیاز 

دارد اقدام جدی در دستور کار است.

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم :

اتوبوس های آموزش ترافیک 
در شهر قم راه اندازی می شود

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: پارک 
ترافیک نیز به زودی برای دانش آموزان قم راه اندازی می شود که این پارک 
نخستین پارک مجهز و استاندارد ترافیکی در قم است و تا پایان سال 9٨ 

دو پارک ترافیکی دیگر نیز علاوه بر آن در قم راه اندازی می شود
علی نیک با اشاره به راه اندازی پویش » نه به تلفن همراه هنگام 
رانندگی« اظهار کرد: کمیته فرهنگ ترافیک سازمان حمل و نقل و 
ترافیک شهرداری قم با همکاری پلیس راهور، سازمان های بیمه،آموزش و 
پرورش، اورژانس،اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری و غیره در 
راستای اصلاح فرهنگ رانندگی اقدام به راه اندازی این کمپین کرده است.

او ادامه داد: این کمپین به موضوع »نه به تلفن همراه هنگام رانندگی« 
محدود نمی شود و در ادامه پس از دو الی سه ماه آموزش رانندگی با 
موضوعات دیگری به  روز رسانی می شود تا فرهنگ سازی در این زمینه 

هر چه بیشتر تکامل یابد.
سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم اضافه کرد: 
حوادث رانندگی هزینه هایی برای سازمان های بیمه، اورژانس، پلیس و 
حتی دستگاه های قضایی به منظور پیگیری پرونده های تصادفات دارد؛ 
بر این اساس اصلاح فرهنگ رانندگی و کاهش تصادفات به نفع تمام 
دستگاه های نامبرده است.نیک اذعان کرد: بر اساس آمارهای اعلام شده 
بیش از نیمی از تصادفات بخاطر حواس پرتی رانندگان رخ می دهد که 
حواس پرتی رانندگان نیز گاهی ناشی از صحبت کردن با تلفن همراه در 

زمان رانندگی است.

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم

شناسایی اولویت های رفع مشکلات 
سیستم جمع آوری آب های سطحی

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم از 
شناسایی اولویت های رفع مشکلات سیستم جمع آوری آب های سطحی 

خبر داد.
سیدمحسن میرهادی در اولین جلسه کارگروه کنترل سیلاب های 
شهری شهرداری قم در سال9٨ و بررسی چالش ها و اقدامات  انجام شده 
برای مقابله با سیلاب در قم، با بیان اینکه شهر قم به جهت ساختاری که 
دارد کانال هایی برای جمع آوری آب های سطحی در آن پیش بینی شده 
است اظهار کرد: برنامه ریزی شده است که چاه های جذبی در شهر حفر 

شود تا مشکلی در بارندگی ها نداشته باشیم.
وی با اشاره به نقاطی که دچار آب گرفتگی در شهر شده است گفت: 
براساس برنامه ای که در دستور کار قرار گرفته بعد از هر بارندگی لیستی از 
طریق سامانه ١37 و بازدیدهای میدانی احصاء کرده و نقاط در مرحله رفع 
مشکل قرار می گیرند.میرهادی با اشاره به کانال های آب های سطحی که 
در معابر شهر احداث شده است افزود: اولویت های اجرایی مناطق جهت 
رفع مشکلات سیستم جمع آوری آب های سطحی در مناطق مختلف 

مشخص شده و در دستور کار است.

مدیر بحران شهرداری قم  خبرداد

تدوین راهکارهای پیشنهادی 
برای کاهش خطر سیلاب در قم

مدیر بحران شهرداری قم از تدوین راهکارهای پیشنهادی برای کاهش 
خطر سیلاب در قم خبر داد.

علی اکبر رحیمی در اولین جلسه کارگروه کنترل سیلاب های شهری 
شهرداری قم در سال9٨ و بررسی چالش ها و اقدامات  انجام شده برای 
مقابله با سیلاب در قم با اشاره به بارش های سال ٨٨ و مقایسه آن با 
بارش های رخ داده در نوروز امسال اظهار کرد: در نوروز 9٨ در برخی 

ایستگاه ها بیش از سال ٨٨ شاهد بارش باران بودیم.
مشکلات  شاهد  رودخانه  مسیر  از  بخشی  در  اینکه  بیان  با  وی 
زیرساخت های مسیر از آن جمله دیواره ها، کفسازی و غیره هستیم،گفت:  
در سیلاب نوروز امسال در رودخانه حتی تا ارتفاع بیش از ٢ متر آبگرفتگی 

داشتیم.
مدیر بحران شهرداری قم با اشاره به راهکارهای ارائه شده در جلسه 
کمیته کنترل سیلاب سال 9٥ اظهار کرد: لایروبی مسیر رودخانه، 
از تخلیه نخاله های  انتقال آب کانال کشاورزی، جلوگیری  مدیریت 
ساختمانی، نصب راه بند در مسیرهای عبور عرضی رودخانه، حفظ و 
کاهش المان های شهری در مسیر رودخانه، نصب تابلوهای اعلام خطر 
سیل و غیره از جمله راهکارها در این جلسه بود که بخش زیادی از آنها 

تحقق یافت و به آزادسازی مسیر آب کمک کرد.

اخبــار

قم  علمیه  حوزه  عالی  شورای  مدیر 
خدمت در شهر مقدس قم  که حرم اهل 
بیت است را یک توفیق دانست و گفت: این 
یک نعمت الهی است که برای شکر آن باید 
با جدیت، علاقه و اخلاص برای رفاه حال 

مردم خدمات را ارائه داد.
آیت الله مرتضی مقتدایی مدیر شورای 
عالی حوزه علمیه قم ظهر دیروز در دیدار با 
شهردار قم و معاونین و مدیران شهرداری 
قم گفت: امیدواریم با خدمات خالصانه 
ای که کارکنان شهرداری ارائه می دهند 
مشمول عنایت های حضرت ولی عصر 
)عج( و حضرت معصومه )س( قرار بگیرند، 
قم حرم اهل بیت است و خدمت کردن 
به حرم اهل بیت افتخار بالایی است و این 

توفیق شامل هر کس نمی شود.
وی افزود: این یک  نعمت الهی است و 
برای هر نعمتی شکر آن نعمت را باید به 
جای آورد و شکر این نعمت این است که 
ان شاءالله با جدیت، اخلاص ،شوق و علاقه 
عمران و آبادانی و نه از باب وظیفه برای رفاه 

حال مردم خدمات خوبی را ارائه داد.
مدیر شورای عالی حوزه علمیه قم با 
بیان اینکه خدمت به مردم ، خدمت به 
روحانیون و خدمت به حرم اهل بیت علیهم 
السلام مجموعه بسیار بزرگی است که شما 
توفیق آن را پیدا کردید افزود:بر اساس 
روایت نبوی محبوبترین مردم پیش خدا 

آن است که نفعش به مردم بیشتر باشد.
عضو جامعه مدرسین یادآور شد: سابقه 
درخشان مدیریت شهردار فعلی قم که قبلا 
شهردار اصفهان بود نیاز به تعریف و تمجید 
ندارد، کارهای خوبی که در اصفهان به 
یادگار گذاشته گویای کارنامه موفق شهردار 
قم است، خوشبختانه آن روند ادامه دارد و 

همگان شاهد تغییرات اساسی مثبت در 
شهر مقدس قم هستند.

الله مقتدایی خاطر نشان کرد:  آیت 
شخصی از پیامبر )ص( سوال کرد: محبوب 
ترین فرد در نزد خدای متعال چه کسی 
است؟ حضرت در جواب فرمودند: کسی که 
نفعش به مردم برسد، نمونه این حدیث را 
ما در مجموعه شهرداری شاهد هستیم که 
با زحماتی که متحمل می شوند موانع و 
مشکلات را از سر راه مردم بر می دارند و 

سبب رفاه حال مردم می گردند.
ارزشمند  خدمات  از  پایان  در  وی 
شهرداری بعد از وقوع سیلی که در ابتدای 
سال جاری رخ داد و همچنین برگزاری 

مراسم نیمه شعبان تشکر کرد.
* مهمترین اقدامات شهرداری قم 

در سال 9۷
شهردار قم نیز در این دیدار  آسفالت 
و  متعدد  های  بوستان  احداث  معابر، 
گسترش فضای سبز را از کارهای مهم سال 
97 بر شمرد و گفت: احداث پارک ١٠٠٠ 
هکتاری از کارهای مهم در حال انجام است 
که یک ظرفیت بسیار بزرگی را از نظر 

تفرجگاهی برای مردم قم ایجاد می کند.
وی افزود : طبق سنوات گذشته 3 ماه 
پیش از سال جدید با تشکیل ستاد نوروزی 
که متشکل از ١٠ کمیته بود شروع به آماده 
نمودن شهر و امکانات شهر قم برای زائرین 
و ساکنین شهر کردیم.وی ضمن اشاره به 
اقدامات صورت گرفته در راستای زیباسازی 
شهر قبل از سال جدید افزود: ٥ بوستان و 
٢٠ سالن ورزشی برای اسکان زائرین مهیا 
و تلاش شد امکانات رفاهی و بهداشتی 

مناسبی در اختیار زائرین قرار بگیرد.
سال  ابتدای  شد:  یادآور  قم  شهردار 
جدید توام با بارندگی های شدید بود که 
خوشبختانه به خاطر آمادگی هایی که از 
قبل مجموعه شهرداری داشت، خسارت 

وارده به حداقل رسید.
سقائیان نژاد اظهار کرد: بعد از این اتفاق 
مراسم نیمه شعبان را پیش رو داشتیم 
که در واقع با سیل جمعیت روبرو بودیم، 
امکانات خوبی در اختیار زائرین قرار گرفت، 
بلوار پیامبر اعظم )ص( به عنوان محل پیاده 
روی مهیا شد بیش از ٢3٠ هکتار پارکینگ 
در اختیار زائرین قرار گرفت، ٤١٠٠ مورد 

خدمات  جهت  رایگان  اتوبوس  تردد 
رسانی مردم انجام شد، تنها مسئله ای که 
وجود داشت شب نیمه شعبان در هنگام 
برگشت بود که بخاطر تراکم جمعیتی که 
یکباره قصد برگشت داشتند و همچنین 
موتورسواران مشکلاتی ترافیکی ایجاد شد.

وی در ادامه گفت: در روزهای پایانی 
سال قراردادهای ١٠ ساله ای که در گذشته 
با اتوبوس ها بسته شده بود پایان می یافت 
و به طور همزمان 3٠٠ دستگاه اتوبوس از 
ناوگان حمل و نقل عمومی خارج می شد 
که این مسئله معضل بزرگی را در شهر 
ایجاد می کرد، اما با خرید و بستن قرارداد 
خرید اتوبوس های جدید و تعمیر ١٢٠ 

دستگاه اتوبوس این فضای خالی پر شد.
احداث  معابر،  آسفالت  قم  شهردار 
بوستان های متعدد و گسترش فضای سبز 
را از کارهای مهم سال 97 عنوان کرد و 
گفت: احداث پارک ١٠٠٠ هکتاری که یک  
پروژه ٤ ساله محسوب می شود از کارهای 
یک  و  انجام  حال  در  که  است  مهمی 
ظرفیت بسیار بزرگی را از نظر تفرجگاهی 

برای مردم قم ایجاد می کند.
سقائیان نژاد تصریح کرد: مکانیزه کردن 
پل های عابر پیاده و افتتاح فاز اول مترو از 
جمله کارهایی بود که به خاطر تحریم و 
مشکلات ارزی در سال 97 انجام نشد و در 
سال 9٨ در صورت وجود شرایط مناسب 

انجام می گردد.
وی خاطر نشان کرد: انجام پروژه هایی 
در تقاطع کیوانفر و امام )ره(،  چهار راه 
سجادیه، چهارمردان، چهل اختران، عمار 
یاسر و تقاطع فردوسی، به همراه آسفالت 
معابر از عمده کارهای عمرانی سال جاری 

خواهد بود.

آیت الله مقتدایی در دیدار با شهردار قم:

همگان شاهد تغییرات اساسی مثبت در شهر مقدس قم هستند

شهردار قم گفت: اراضی ٤٨هکتاری 
پردیسان گام بلندی برای حل مشکلات 
شهر قم است و باید برای ادامه و تکمیل 
طرح های عمرانی به بهترین شکل از آن 
بهره برد.دکتر سقاییان نژاد شهردار قم 
زیباسازی،  سازمان  شورای  نشست  در 
بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر 
سالن  در  که  معصومه)س(  حضرت 
با  شد،  برگزار  قم  استانداری  جلسات 
اشاره به دستور استاندار قم در خصوص 
اختصاص ٤٨ هکتار از اراضی پردیسان 
قم  شهر  مرکزی  هسته  پروژه های  به 
گفت: اراضی  ٤٨هکتاری پردیسان گام 
بلندی برای حل مشکلات شهر قم است 
طرح های  تکمیل  و  ادامه  برای  باید  و 

عمرانی به بهترین شکل از آن بهره برد.
وی در خصوص اولویت بندی پروژه های 
اطراف حرم مطهر با بیان اینکه طرح های 
به  برای  گفت:  است  مطرح  متعددی 
سرانجام رساندن آنها و برای اینکه این 
طرح ها تداخلی با یکدیگر نداشته باشند 
از بین این طرح ها یک یا دو  بایستی 
پروژه محوری انتخاب شده و همه توان 
شهرداری و دستگاه ها در قبال آن به کار 
گرفته شود تا بتوان به نتیجه مطلوب 
اراضی  خصوص  در  قم  رسید.شهردار 
اراضی  این  داشت:  بیان  هکتاری   ٤٨
گام بلندی برای حل مشکلات شهر قم 
است و باید برای ادامه و تکمیل طرح های 
عمرانی به بهترین شکل از آن بهره برد.

زیباسازی،بهسازی  سازمان  مدیرعامل 
اطراف حرم مطهر حضرت  نوسازی  و 
معصومه)س( نیز در این نشست با اشاره 
به اینکه بزرگترین مشکل پروژه ها در 
قم تملک است و اعتبارات دولتی کافی 
جهت ساخت و ساز وجود دارد گفت: با 
سوق دادن این ٤٨ هکتار جهت تملک، 
امکان ایجاد فرصت های آینده وجود دارد.

در ادامه دکتر سرمست استاندار قم نیز با 
اشاره به اهمیت پروژه های اطراف حرم 
و هسته مرکزی شهر اظهار داشت: این 
پروژه ها بایستی بر اساس اولویت بندی 
اجرایی شود و مشکلات اجرایی توسعه 
حرم با هماهنگی تولیت محترم یکی از 
اولویت های استفاده از این منابع باشد.

ایشان با بیان لزوم برنامه ریزی در حوزه 
بافت های فرسوده در قم اضافه کرد: با 
توجه به جایگاه مذهبی قم و لزوم توجه به 
مرکزیت حرم در حوزه گردشگری زیارتی 
حضرت  مطهر  حرم  اطراف  بهسازی 
معصومه سلام الله علیها دارای اهمیت 

محوری است.
تشکیل  لزوم  بر  تاکید  با  استاندار 
کمیته ای سه نفره از نمایندگان استانداری، 
راه و شهرسازی  اداره کل  و  شهرداری 
قم ذیل شورا ادامه داد: با اولویت بندی 
تخصیص زمین ٤٨ هکتاری از اراضی 
پردیسان، جهت  واقع در منطقه  ملی 
ساماندهی و اجرای پروژه های اطراف حرم 

با عایت مسائل حقوقی اقدام شود.

شهردار قم :

اراضی ۴۸هکتاری پردیسان گام بلندی برای حل مشکلات شهر قم است 


